
رئیس جمهور منتخب: 
بدونپشتوانهمردمنمیتوان
اموررابهسرانجامرساند

رئیس جمهور منتخب گفت: بار سنگینی که شما مردم بر شانه های 
ما گذاشته اید، به شدت سنگینی می کند و بدون شما و به تنهایی 
نمی توان امور کشور را انجام داد. مسعود پزشکیان روز پنجشنبه )۲۱ 
تیرماه( در جمع اعضای ستاد انتخاباتی استان تهران که در سالن 
اجلاس سران برگزار شد، اظهار داشت: پست، مقام و جایگاه برای من 
هیچ امتیازی ندارد و به آنچه که به آن معتقدم، همچنان اعتقاد دارم. 
اما بار سنگینی که شما و مردم بر شانه های ما گذاشته اید، به شدت  صفحه ۲

توصیه مهم عارف؛
بگذاریددرآرامشسیاسی
یکدولتشایستهایجادشود

به  نسبت  رئیس جمهور  مزیت  گفت:  ایرانیان  امید  بنیاد  رئیس 
دوره های قبل عدم وابستگی حزبی و تشکیلاتی است و این یک 
فرصت طلایی برای کشور است. بگذارید در آرامش سیاسی، یک 
دولت شایسته ایجاد شود. محمدرضا عارف در  بخشی از سخنان 
ستاد  حامی  وکلای  و  حقوقدانان   از  تقدیر  ملی  همایش  در  خود 
مسعود پزشکیان که در دانشگاه تهران برگزار شد، با تشکر از مردم 
صفحه۲»به خاطر حضور معنادار و پیام دار در چهاردهمین دوره انتخابات 

رئیسجمهوراجماعساز
برگزاری موفق انتخابات را به ملت ایران و رئیس جمهور 
منتخب تبریک می گویم. از آنان که رأی ندادند و آنان که 
به جناب آقای جلیلی رأی دادند، سپاسگزاریم که امکان 
رقابتی معنادار را فراهم کردند. به ویژه از توده های اصولگرا 
و اصلاح طلب که صادقانه در پی ارزش های خود بودند باید 

سپاسگزار بود که به ندای وجدان خود پاسخ دادند. 
لازم است از مسئولان برگزاری انتخابات تقدیر کرد که »با 
و  دادند«  انجام  را  وظایف خود  کامل،  امانت  و  شتاب لازم 
خط بطلانی کشیدند بر شبهاتی که برخی در شمارش آرای 
انتخابات وارد می کردند یا می گفتند که همه چیز از پیش تعیین شده است. به قول یکی از فعالان 
فضای مجازی، جمهوری اسلامی در ردصلاحیت ها بی تعارف است، اما در همان محدوده 
تأیید صلاحیت ها، »رو بازی می کند«. رهبری نیز همگان را به همکاری و نیک اندیشی برای 
پیشرفت و عزت روزافزون کشور توصیه کردند تا رفتارهای رقابتی دوران انتخابات به هنجارهای 
رفاقتی تبدیل شود و هرکس در حد توان خود برای آبادانی مادی و معنوی کشور تلاش کند. 
شاید یکی از مهم ترین فرازهای مناظره های انتخابات آنگاه بود که دکتر پزشکیان از نقش خود 
در اجماع سازی و رفع اختلاف در درون حکومت سخن گفت. این همان چیزی است که در 
بیان رهبری »همکاری و نیک اندیشی« نام می گیرد. اهمیت این فراز از مناظره پزشکیان  چنان 
تأثیرگذار بود که در مناظره بعدی جناب آقای قالیباف همین گفتار نیک را پی گرفت و به همین 
روال سخن راند. اشارات رئیس قوه قضائیه هم در روز انتخابات و پیش از آن روشن است.  به نظر 
می آید مسئولان سه قوه مشکلی در این راه نداشته باشند. البته جناب دکتر قالیباف باید هشیار 
باشد کسانی در مجلس که نه خیرخواه او هستند و نه خیرخواه پزشکیان، از همان آغاز کار 
مانع تراشی و تفرقه افکنی نکنند. اینک، از قضا، قالیباف در قامت ریاست مجلس می تواند نقشی 
اساسی در تحقق اراده ملی ایفا کند و همان نقش اجماع سازی، »همکاری و نیک اندیشی« را 
در مجلس به سرانجام برساند.  زمانی یکی از رهبران اصلاحات به اصلاح طلبان توصیه کرده بود 
که »قالیباف را از خود نرانید«. زمانی دیگر خود شاهد بودم که در برابر تقاضای یکی از دوستان 
که »با قالیباف باید برخورد کرد«، یکی از رهبران اعتدالیون گفت: »نمی زنیم ولی اگر او آغاز کند 
پاسخ می دهیم«.  البته متأسفانه آقای قالیباف بر اثر فشار مشاوران بی تجربه، آنچه را که نمی باید 
»آغاز« کرد و شد آنچه که در مناظرات 92 و 96 دیدیم. این نشان می دهد  نه اصلاح طلبان و نه 
اعتدالیون مایل با درگیری با قالیباف نبودند، اما هسته ای که خود را مالک همه چیز می داند، 
فشارهای مستقیم و غیرمستقیم را بر او وارد کردند و در جریان مناظرات دو دهه گذشته، او را به 
راهی کشاندند که نمی باید. ا ینک اما قالیباف-پزشکیان می توانند زوج خوبی در اجماع سازی 
برای پروژه های ملی از برجام و FATF تا توسعه اقتصادی کشور باشند. خوشبختانه چالشی هم 
در مناظرات بین این دو پدید نیامد. مشفقانه می گویم همه چیز بستگی به آن دارد که آیا دکتر 
قالیباف بالاخره پای خود را از قیر سیاه شماری اندک از فرقه گرایان  در می آورد یا خیر. کسی 
با اصولگرایی او مشکل ندارد، به شرط آنکه افراطیون یا منفعت طلبان بی ریشه به هوای منافع 
سرشار دست از سر او بردارند.  کما اینکه اصلاح طلبان با اصولگرایی حکیمانه لاریجانی هم 
مشکل چندانی نداشتند. مشکل، افراطیون پر توقع یا سودجویان بی کاره ای هستند که قالیباف 

را به دامگه کشاندند و از ایشان تنها توقع گوش سپردن به ندای تفرقه افکنی دارند.

وزیر کشور:

زائراناربعیندرکمترینزمان
بهعراقواردمیشوند

وزیر کشور گفت: با توجه به گرمای هوا با تمهیدات و اقدامات در نظر گرفته شده، زائران 
اربعین حسینی در کمترین زمان ممکن از مرز ها کشور خارج و وارد کشور عراق خواهند شد.

احمد وحیدی در بازدید از مرز ببن المللی شلمچه اظهار کرد: در بازدید از چهار مرز خسروی، 
مهران، چذابه و شلمچه که تردد زائران اربعین حسینی در آنها انجام می شود تمهیدات لازم برای 
تردد آسان زائران دیده شده است. وی افزود: امسال نیز مرز های خسروی، شلمچه، چذابه، 
مهران، باشماق و تمرچین آماده خدمت رسانی به زائران اربعین هستند. وزیر کشور گفت: مرز 
سومار برای حمل و نقل مواکب آماده است و مواکب از این مرز بدون مشکل تردد خواهند کرد. 
وحیدی بیان کرد: زیرساخت ها در مرز ها نسبت به سال گذشته افزایش یافته و در زمان باقی 
مانده مشکلات رفع خواهند شد. وی افزود:به حداقل رساندن مدت زمان ماندگاری زائران در 
مرز ها از اهداف وزارت کشور است تا زائران در کمترین زمان ممکن از مرز ها تردد کنند. وحیدی 
گفت: در اربعین امسال مرز چذابه برای تردد اتباع خارجی در نظر گرفته شده و این مرز با ایجاد 
زیرساخت ها امکان تردد آسان را برای آنها فراهم خواهد کرد. وی افزود: ملت و دولت عراق در 

این سال ها به خوبی میزبانی خود را در برگزاری آئین اربعین حسینی ادا کرده اند.

فرمانده انتظامی استان قم خبرداد:

پلیسآمادهتأمیننظموامنیتعزاداریها
صفحه 8

استاندار قم خبرداد:

تورمخردادماهقم،
پایینترازمیانگینکشور

معاون شهردار قم خبرداد:

تعیینتکلیف
ضلعجنوبیحرممطهر

حضرتمعصومه)س(

صفحه 8

صفحه 8

مدیرکل غله و خدمات بازرگانی استان قم خبرداد:

تامین۷۲۴تُن
برنجوشکربرای
هیاتهایمذهبی

رئیس پلیس راهور استان قم خبر داد؛

ممنوعیتگِلمالی
خودرودرایاممحرم

صفحه 8

صفحه 8
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مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان قم 
تاکید کرد:

افزایششدیددماوضرورت
مدیریتمصرفبرق

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان قم 
گفت: قم به عنوان دومین استان گرم کشور با 
دمای ۴۳.۴ درجه، با افزایش شدید مصرف 
انرژی مواجه شده است، در همین راستا باید 
همگان با رعایت الگوی صحیح مصرف برق، 
در حفظ پایداری شبکه توزیع برق همکاری 
کنند. یوسف صادقی  در گفت وگو با خبرنگاران 
در  دما  شدید  افزایش  باتوجه به  کرد:  اظهار 
با  قم  استان  و  با ۴۸.۷  اهواز  استان  کشور، 
۴۳.۴ درجه به ترتیب به عنوان گرم ترین مراکز 

استان ها شناخته شدند.

صفحه 4

درخواست خطیب جمعه قم از همه قوا، دستگاه ها و مردم: 

همه به رئیس جمهور منتخب در تحقق وعده ها کمک کنند
صفحه 1

کیومرث اشتریان*

همزمان با نخستین جمعه ماه محرم ؛
آیینشیرخوارگانحسینیبرگزارشد

درخواست خطیب جمعه قم از همه قوا، دستگاه ها و مردم: 

همهبهرئیسجمهورمنتخب
درتحققوعدههاکمککنند

امام جمعه قم ضمن دعا برای موفقیت رئیس جمهور منتخب، گفت: از همه قوا، دستگاه ها و 
مردم می خواهیم که رئیس جمهور منتخب را برای رسیدن به وعده هایی که داده، یاری نمایند.

آیت الله سید محمد سعیدی در خطبه های نماز جمعه قم اظهار داشت: ملت ایران حماسه  
دیگری را رقم زدند و علایق و سلایق گوناگون زیر یک پرچم و در کنار یکدیگر پای صندوق 
انتخابات  برگزاری  افزود:  ادامه  در  وی  برگزینند.  را  کشور  مجریه  قوه  سکان دار  تا  آمدند  رای 
باشکوه مردمی و عزتمندانه ریاست جمهوری ایران و حضور حماسی و پرشور ملت ایران در پای 
صندوق های رای، بی تردید مهر تایید دیگری بر دل بستگی و علاقه مندی مردم به نظام و انقلاب 
اسلامی و پیشرفت و تعالی کشور و لبیک به ندای رهبر معظم انقلاب اسلامی است. خطیب جمعه 
قم همچنین اضافه کرد: خداوند متعال را شاکریم که بار دیگر قدرت نظام جمهوری اسلامی ایران 
به رخ جهانیان کشیده، و پس از ضایعه سنگین شهادت آیت الله رئیسی، رئیس جمهور محبوب و 
مردمی، انتخابات ریاست جمهوری در کمتر از ۵۰ روز با حضور اکثریت مردم و بدون هیچ اختلالی 
در 2 دوره برگزار، و نهمین رئیس جمهور کشور مشخص شد. آیت الله سعیدی با ارج نهادن به 
حضور پرشور و حماسی ملت ایران و تبریک به منتخب مردم خاطرنشان کرد: برای موفقیت رئیس 
جمهور منتخب، در حل مشکل های مردم به ویژه کاهش تورم و گرانی، تقویت ارزش پول ملی، 
بهبود اوضاع معیشتی و افزایش سطح رضایت مندی عمومی دعا می کنیم. خطیب جمعه قم در 
ادامه سخنان تاکید کرد: از همه قوا و دستگاه ها و مردم می خواهیم که به رئیس جمهور منتخب، 
برای وعده هایی که داده است یاری برسانند. آیت الله سعیدی در بخش دیگری از سخنان، با اشاره 
به ایام سوگواری امام حسین )ع( بیان داشت: تاسوعا و عاشورای حسینی محصور در یک مکان و 
زمان خاص نیست، بلکه آغازی بی پایان و طلوعی بی غروب است. تولیت آستان مقدس حضرت 
معصومه)س( افزود: حضرت سید الشهدا آنچنان گرما و سوزی در دل ها قرار داده که گذشت 
زمان و حوادث، این سوز و حرارت را سرد نمی کند، و به فراموشی نمی سپارد. عضو خبرگان رهبری 
تصریح کرد: عاشورا فرصت بی نظیری را برای روشن گری، بصیرت افزایی، معرفت افزایی، جهاد 
تبیین و شناخت دوست و دشمن فراهم آورده  است. سعیدی اظهار کرد: در تاسوعا و عاشورا آن چه 
از طرف اهل بیت و آل علی )ع( رخ داد، حماسه و افتخار، و آن چیزی که از سوی حاکمان و مردم 
اتفاق افتاد نیز یک فاجعه بود. امام جمعه قم در ادامه یادآور شد: علت حماسه روز عاشورا، انجام 

امربه معروف و نهی ازمنکر و عامل وقوع این فاجعه هم، ترک این دو فریضه الهی است.
 

مدیرکل مطالعات حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم :

درآمدحذفپارکینگصرفاحداث
پارکینگعمومیمیشود

مدیرکل مطالعات حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم از صرف درآمد حذف پارکینگ به منظور 
احداث پارکینگ عمومی در سطح شهر خبر داد.

حامد خسروی در گفت وگویی با بیان اینکه در هر منطقه شهری اولویت پارکینگی مشخص و 
این اولویت ها در شورای راهبری پارکینگ به ریاست معاون شهردار قم تصویب و ابلاغ شده است، 
اظهار کرد: در قالب این طرح 2۱ پلاک برای تملک مشخص شده است و امیدواریم به نتیجه 
برسد.  وی با بیان اینکه سال گذشته شورای اسلامی شهر اقدام خوبی در زمینه نحوه خرج و 
دخل درآمدها حذف پارکینگ انجام داد، افزود: بر این اساس تمامی درآمدهای ناشی از حذف 
پارکینگ در حساب سازمان توسعه و عمران قرار می گیرد و این سازمان موظف است این هزینه ها 
را صرف ساخت پارکینگ کند.  خسروی اضافه کرد: این اقدامات سبب می شود که پروژه هایی 
مثل پارکینگ جنب بازار کهنه، پارکینگ خیابان امام خمینی )ره( و سایر پروژه ها با هدفمندی 
بالا در حال انجام است.  وی با اشاره به طراحی و رایزنی برای احداث یک پارکینگ طبقاتی در 
کوچه ۱6 بلوار امین قم گفت: چنین طرح هایی برای چند منطقه دیگر نیز در حال بررسی است.

 
مدیرکل محیط زیست استان قم:

منشأگردوغبارروزهایگذشتهغیربومیبود
مدیرکل محیط زیست استان قم گفت: منشأ گردوغبار اخیر قم از استان های مرکزی و 
اصفهان بوده و کانون های گردوغبار قم در منطقه شرق استان هنوز به  طورجدی فعال نشده اند. 
محمدحسین بازگیر در گفت وگویی افزود: بارش های امسال در قم ۵۰ میلی متر بیشتر از 
سال گذشته بوده است، بااین حال به دلیل افزایش فعالیت کانون های گردوغبار در استان های 

مرکزی و اصفهان، وضعیت این پدیده در قم نسبت به سال های گذشته بهتر نشده است.
وی با بیان اینکه در حوزه محیط زیست 22 دستگاه وظایف قانونی دارند، رسالت اصلی اداره 
کل حفاظت محیط زیست را دیده بانی و هماهنگی با دستگاه های مرتبط در حل معضلات و 

پیشگیری از چالش های زیست محیطی ذکر کرد.

آگهیمزایدهعمومیشمارهیک-نوبتدوم

شرکتتعاونیمسکنکارکنانشهرداریمنطقه3
در نظر دارد نسبت به واگذاری املاک با مشخصات و شرایط ذیل، از طریق مزایده عمومی به متقاضیان واجد 

شرایط اقدام نماید.

۱-  متقاضیان محترم می توانند از طریق مراجعه به شرکت تعانی مسکن کارکنان شهرداری منطقه۳ به آدرس 
میدان شهرداری-بلوار ۷تیر-نبش کوی 92-جنب مبلمان یاس-شرکت تعاونی مسکن کارکنان شهرداری 

منطقه۳قم نسبت به دریافت اسناد مزایده اقدام نمایند. 
۲-مهلت خرید و تحویل اسناد:

-مهلت خرید اسناد: از روز  شنبه مورخ ۱403/4/۲3 ساعت8 لغایت روز دوشنبه مورخ ۱403/5/08 
تا ساعت ۲0:00 

-مهلت ارائه پیشنهاد: از روز شنبه مورخ ۱403/4/۲3 ساعت 8 لغایت روز سه شنبه مورخ ۱403/05/09 
تا ساعت ۲0:00 

و   ۰9۱۳2۳۷۰۴۱۵ شماره  با  توانند  می  تخصصي  یا  و  عمومی  سوالات  برای  محترم  3-متقاضیان 
۳6626۰9۴ تماس و یا بصورت  حضوری به شرکت تعاونی مراجعه نمایند.

4-محل تسلیم اسناد  شرکت در مزایده: قم، میدان شهرداری-بلوار ۷تیر-نبش کوی 92-جنب مبلمان 
یاس-شرکت تعاونی مسکن کارکنان شهرداری منطقه۳قم-ساعت ۱6-2۰ روزهای شنبه الی چهارشنبه
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کابینهائتلافیشایستگان
مردم ایران سه دهه است منازعه میان جناح های 
سیاسی را شاهد هستند و حاصل همه آن ها، بدتر 
شدن وضعیت مردم بوده است. عدم توافق فرادستان 
سیاسی نه فقط در ایران بلکه در سایر کشورهای در 
حال توسعه نیز فاجعه سیاسی و توسعه ای به بار آورده 

است. 
ایران امروز نیز در یکی از بالاترین سطوح منازعه 
سیاسی بین فرادستان به سر می برد. دولت مسعود 
پزشکیان می تواند قربانی همین منازعه شده و احتمالًا فرصت بازسازی سرمایه 
اجتماعی، سیاست مسالمت آمیز و اعتمادساز، و ارتقای ظرفیت حل مسأله در ایران 

از دست برود، تا آینده ای دور که نمی دانیم چه وقت خواهد بود.
به  و کاهش احتمال آن، شکل دادن  این منازعه  از  راه های پیشگیری  از  یکی 
کابینه ای ائتلافی است. امیدوارم بتوانم ماهیت چنین ائتلافی را در این نوشته، 

روشن کنم.
ائتلاف کردن و تشکیل کابینه ائتلافی به معنای سهمیه دادن به جناح های قدرت 
سیاسی، و کنار هم گذاشتن وزرا و همکاران رئیس جمهور در بخش های مختلف 

دولت بر اساس سهمیه تعیین شده برای هر جناح نیست.
کابینه ائتلافی، کنار هم قرار دادن یک مشت آدم با افکار متعارض و متناقض اما 
متعلق به جناح های مختلف، و تقسیم قدرت برای ساکت کردن آن ها نیست. کابینه 
ائتلافی، مجمع الجزایری از ایده های متعارض، رفتارهای متناقض و دنبال کردن 

راهبردها و اهداف ضد و نقیض نیست.
مناظره های انتخاباتی نشان داد در بین نامزدها، سه نامزد – پزشکیان، پورمحمدی، 
قالیباف – وجود دارد که بر سر بسیاری از مسائل عمده و حیاتی کشور با هم توافق 
نظر دارند. آن ها بر سر مسأله ها تفاوت چندانی نداشتند، کم و بیش فقط هر کدام 
ادعا می کرد فرد بهتری برای درمان کردن آن مسأله هاست. رویکردهای مشابهی به 
سیاست خارجی را می شد در سه نامزد مذکور پیدا کرد. همه قائل به ضرورت رفع 
تحریم ها، مذاکره و استفاده از ترکیب دیپلماسی و قدرت سخت برای حل کردن 

مسأله تحریم ها.
دو نامزد – پزشکیان و قالیباف – در رأس دو قوه قرار دارند. قالیباف البته بر مجلسی 
ریاست می کند که بخش عمده آن نسبتی با راهبرد او ندارد و بیشتر با سعید جلیلی 
همراه است. پزشکیان نیز بر دولتی ریاست می کند که محدودیت ها و مسأله های 

بسیار دارد. تردید ندارم که هر دو برای موفقیت به همکاری با یکدیگر نیاز دارند.
مصطفی پورمحمدی پدیده انتخابات ۱۴۰۳ بود. روحانی متفاوتی با فهم دقیق تری 
از حکمرانی نشان داد. او تصویر دیگری از خودش به جامعه ارائه کرد. حملات تند او 
به سعید جلیلی و دو نامزد پوششی در مناظرات، روی دیگری از سیاست پنهان در 
ایران را آشکار کرد. خیلی  آدم ها در این چند وقت گفته اند که او می تواند تکمیل کننده 
خوبی در مثلت پزشکیان، قالیباف، پورمحمدی باشد. برخی معتقدند محسنی 
اژه ای نیز ترجیح می دهد در همکاری با این مثلث، رأس یا ضلع چهارم مربعی باشد 

که کشتی طوفان زده ایران را به سمت و سویی بهتر هدایت کند.
اما ائتلاف در این سطح، که می تواند به نیروهای سیاسی مرتبط با هر کدام از این 

چهار نفر نیز بسط یابد، باید با ائتلاف در سطوح زیر نیز تکمیل شود:
یک. تلفیقی بین عدالت خواهی و حمایت اجتماعی کارآمد و کاهش مداخله دولت 

در بازارها
دو. ائتلاف سازی بر محور ضرورت توافق سازی سیاسی و هم زمان تحقق تغییرات 

اجتماعی و سیاسی ملموسِ معنادارِ مستمر
سه. ائتلاف سازی بر محور تغییرطلبی و در عین حال تدریجی گرایی در مطالبه 

تغییرات
چهار. ائتلاف سازی بر محور اعمال سیاست صنعتی و کاهش مداخله های ناکارآمد 

دولت در بازارها
پنج. ائتلاف سازی بر محور ضرورت توسعه اقتصادی و هم زمان ضرورت حفظ 

محیط زیست
شش. ائتلاف سازی بر محور حفظ توأمان قدرت ملی و در همان حال هم زیستی 

مسالمت آمیز و غیرتحریمی با جهان.
تصور می کنم، یافتن آدم هایی شایسته در درون میانه روهای جناح های سیاسی که 
بتوان ایده های غیرمتعارض و با اشتراکات حداکثری بر اساس محورهای مذکور را با 
آن ها صورت بندی و دنبال کرد، امکان پذیر باشد. بدیهی است که دولت چهاردهم، و 
فراتر از آن، نظام سیاسی به نظریه_دولت متفاوت از گذشته، و متناسب با مقتضیات 

امروز نیاز دارد تا بتواند چنین راهبردی را در پیش بگیرد.

جانشین فرمانده کل انتظامی کشور:

ناکامیفتنهدشمناندرجزایرسهگانه
باهوشیاریوانسجاممردم

جانشین فرمانده کل انتظامی کشور با اشاره به رابطه حسنه میان اهالی جزیره 
بوموسی با نیروهای مرزبانی و انتظامی بر انسجام میان اهالی تاکید کرد و گفت: 
دشمنان با صدور بیانیه ها سعی در فتنه انگیزی در جزایر سه گانه دارند که همواره با 

هوشیاری و انسجام مردم ناکام مانده اند.
سردار قاسم رضایی در سفر به جزیره بوموسی اظهار داشت: در جنوبی ترین منطقه 
پاک و مقدس جمهوری اسلامی ایران قرار داریم که امنیت و آرامش خاصی در این 
منطقه حاکم است، این منطقه یکی از بالاترین مشارکت ها را در انتخابات اخیر داشته 

که نشان از پویایی و نشاط مردم این منطقه دارد.
این مقام ارشد انتظامی کشور تاکید کرد: رابطه خوبی میان اهالی این جزیره و 
نیروهای تامین کننده امنیت وجود دارد و همین رابطه مطلوب باعث انسجام بیشتر 

میان اهالی و پلیس شده است.
جانشین فرمانده کل انتظامی کشور با اشاره به تلاش برخی کشورها برای برهم 
زدن آرامش موجود در این جزایر خلیج فارس، افزود: صدور بیانیه های متعدد برخی 
کشورها که هدفی جز برهم زدن آرامش این منطقه از خاک کشورمان را ندارد با 

انسجام اهالی که همواره پای کار و پشتوانه نظام بوده اند، ناکام مانده است.
سردار رضایی ادامه داد: به برکت نظام مقدس جمهوری اسلامی ایران امروز شاهد 
آرامش توام با معنویت در این منطقه هستیم و شرایط زندگی مطلوب در این جزیره با 
وجود امکانات کافی میسر است و علاوه بر بومیان این منطقه دیگر هم میهنان نیز می 
توانند به راحتی در این جزیره زندگی کنند و امید است با حضور خود، امنیت را در این 
منطقه از خاک کشورمان افزایش داده و همچون گذشته ضمن حفظ امنیت پایدار 

حافظ تمامیت ارضی کشور باشند.
 

دیدار درحاشیه اجلاس گروه بریکس ؛

تاکیدقالیبافوپوتینبرگسترشهمکاری
دوکشور

رئیس مجلس شورای اسلامی ایران در سن پترزبورگ با رئیس جمهور روسیه دیدار 
و گفتگو کرد.

ولادیمیر پوتین رئیس جمهور روسیه در دیدار با آقای قالیباف رئیس مجلس شورای 
اسلامی کشورمان تاکید کرد از پیوستن ایران به گروه بریکس استقبال می کند و 

خواستار گسترش روابط دو کشور شد.
ولادیمیر پوتین رئیس جمهور روسیه در این دیدار تاکید کرد از پیوستن ایران به گروه 

بریکس استقبال می کنیم.
وی تاکید کرد روابط دو کشور به طور موفقیت آمیزی در حال گسترش است. 

امیدواریم همکاری دو کشور در آینده گسترش پیدا کند.
محمد باقر قالیباف رئیس مجلس شورای اسلامی ایران نیز در این دیدار گفت )آیت 
الله سید علی خامنه ای( رهبر معظم ایران بر ضرورت ادامه طرح های بزرگی که دو 

کشور درباره آن توافق کرده اند، تاکید کرد.
وی افزود: تردیدی نیست که ما به تقویت همکاری در آینده بخصوص از طریق گروه 

بریکس ادامه خواهیم داد.
رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: همکاری دو کشور عرصه های مختلف از 

جمله عرصه های اقتصادی و امنیتی را شامل می شود.
وی تاکید کرد تلاش خود را برای از میان برداشتن مشکلات تا تحقق طرح های 

مشترک به کار خواهیم گرفت.

اخبار

سعیدجلیلی :

بایدهمهبهدولتمنتخبکمککنیم
 عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام وظیفه اصلی همه در گفتمان انقلاب اسلامی 
را نشان دادن افق روشن عنوان کرد و گفت: پس از تنفیذ رئیس جمهور منتخب توسط 

رهبر معظم انقلاب، باید همه به دولت کمک کنیم.
سعید جلیلی در نشست صمیمی با تعدادی از خانواده های شهدا که در مجتمع 
فرهنگی سرچشمه تهران برگزار شد، اظهار کرد: در یکی از مذاکرات طرف غربی از 
من پرسید مردم سالاری دینی چه فرقی با دموکراسی های غربی دارد، پاسخ دادم 
مردم شما رأی می دهند و می روند ولی مردم ما جان و فرزند خود را در این مسیر هدیه 

می دهند و حتی طلبکار نظام هم نیستند و خود را همچنان بدهکار نظام می دانند.
وی انتخابات را مظهر اقتدار و قدرت کشور دانست و بیان کرد: دشمن بارها تلاش 
کرد مردم را از این مسیر بردارد اما نتواست، زیرا قدرت ما نشات گرفته از فداکاری 
شهیدانمان است که این مسیر را برای ما باز کرده اند و آنها همان فرزندان و همسران 

شما هستند.
جلیلی ادامه داد: ملتی که حاضر است در هر عرصه ای که وارد می شود جانش را در 
دست بگیرد و دشمنان ما در محاسبات خود این موضوع را نمی فهمند؛ در نزدیکی 
روستای قنات ملک در کرمان، روستایی است که از هزار نفر جمعیت در زمان جنگ، 

۷۰ شهید تقدیم انقلاب کرده است آنها این مسأله را نمی فهمند.
وی با اشاره به نگرانی دشمنان از پیمودن راه شهدا توسط جوانان، بیان کرد: به 
همین دلیل است که شهید سلیمانی می شود کابوس رئیس جمهور ابرقدرت دنیا؛ 
مگر فرزند عشایر جنوب کرمان چه قدرتی تولید کرده که اینگونه کابوس دشمنان شده 
است؟ دشمنان ما نگران این هستند که این مسیر که شهدا گشوده اند، همچنان ادامه 

یابد.
 

سخنگوی وزارت امور خارجه:

ادعایکمکنظامیایرانبهروسیه
درجنگاوکراینمردوداست

سخنگوی وزارت امور خارجه گفت: ادعای مندرج در بیانیه پایانی اجلاس سران 
ناتو در واشنگتن، مبنی بر کمک نظامی ایران به روسیه در جنگ اوکراین کاملًا بی پایه 

و اساس و مردود است.
ناصر کنعانی سخنگوی وزارت امور خارجه در واکنش به بخشی از بیانیه نشست 
سران ناتو در واشنگتن، گفت: جمهوری اسلامی ایران ادعای مندرج در بیانیه پایانی 
اجلاس سران ناتو در واشنگتن، مبنی بر کمک نظامی ایران به روسیه در جنگ اوکراین 

را کاملًا بی پایه و اساس و دارای اهداف سیاسی دانسته و آن را مردود می داند.
وی افزود: متأسفانه آنچه در اوکراین شاهد آن هستیم، نتیجه سیاست ها و اقدامات 

تحریک آمیز ناتو با محوریت آمریکا بوده و همچنان نیز استمرار دارد.
سخنگوی دستگاه دیپلماسی اظهار کرد: همان گونه که بارها نیز اعلام کرده ایم، 
هرگونه تلاش برای مرتبط ساختن جنگ اوکراین به همکاری های دوجانبه جمهوری 
با هدف  و  انگیزه های مغرضانه سیاسی  با  اقدامی صرفاً  روسیه،  و  ایران  اسلامی 
مشروع جلوه دادن دخالت ها و استمرار کمک های تسلیحاتی غرب به اوکراین صورت 

می گیرد.
جهت  در  تلاش  همواره  ایران  اسلامی  جمهوری  راهبرد  کرد:  تاکید  کنعانی 
نقش آفرینی سازنده و ثبات ساز در مسیر استقرار امنیت پایدار در منطقه و جهان بوده 
و در منازعه اوکراین هرگز پهپادی در اختیار روسیه قرار نداده و کماکان بر حل و فصل 

سیاسی این بحران و برقراری صلح پایدار تاکید دارد.

دبیر شورایعالی هماهنگی اقتصادی سران قوا:

نبایددولتپزشکیانراخارج
ازجبههانقلابدانست

دبیر شورایعالی هماهنگی اقتصادی سران قوا گفت: نباید دولت رئیس جمهور 
منتخب را خارج از جبهه انقلاب دانست و معتقدین به نظام و انقلاب نباید از هیچ 

کمکی به دولت آقای پزشکیان دریغ کنند.
محسن رضایی دبیر شورایعالی هماهنگی اقتصادی سران قوا ضمن ابراز تسلیت 
به مناسبت ایام عزاداری حضرت اباعبدالله الحسین، گفت: همواره اساس سپاه 
پاسداران انقلاب اسلامی، کادرسازی و انسان سازی بوده، و موفقیت های نظامی و 

پیشرفت سپاه، مرهون همین اقدام بوده است و این هویت و فلسفه باید حفظ شود.
انقلاب  طول  در  دولت ها  با  همکاری  و  سپاه  کادرسازی  نتایج  یادآوری  با  وی 
خاطرنشان کرد: وزرات اطلاعات، وزارت دفاع و نیروی انتظامی در پی کادرسازی 
سپاه پاسداران تشکیل و تأمین نیرو شدند و شجره طیبه کادرسازی سپاه پاسداران 

باید با قوت ادامه پیدا کند.
خاصیت  مردم سالاری  اینکه  بیان  با  نظام  مصلحت  تشخیص  مجمع  عضو 
امنیت سازی دارد، اظهار داشت: در کشور ما علاوه بر امنیت سازی، مردم سالاری 
و مشارکت، حیثیت و اعتبار بین المللی در پی خواهد داشت، فلذا در تشییع جنازه 

شهید رئیسی و همراهانش شاهد آن احترام بین المللی بودیم.
رضایی با اشاره به اینکه نباید دولت رئیس جمهور منتخب را خارج از جبهه انقلاب 
دانست، افزود: معتقدین و ملتزمین به نظام و انقلاب نباید از هیچ کمکی به دولت 

آقای پزشکیان دریغ کنند.
 

عضو کمیسیون امنیت ملی مجلس :

وقتمجلسودولتصرفچالشهای
بیحاصلنشود

عضو کمیسیون امنیت ملی مجلس گفت: اصل تعامل میان قوا بسیار مهم و ضروری 
است و ما نباید وقت گران بهای مجلس و دولت را صرف چالش های بی حاصل کنیم.

علاءالدین بروجردی با تاکید بر لزوم همکاری میان دولت و مجلس شورای اسلامی، 
اظهار کرد: با وجود اینکه مجلس وظایف مهمی مانند تقنین و نظارت بر اجرای قوانین 

را بر عهده دارد، اما تعامل میان قوه مقننه و قوه مجریه یک اصل مهم است.
وی با بیان اینکه تعامل قوای سه گانه یک ضرورت مهم برای تحقق منافع ملی نظام 
است، گفت: اصل تعامل میان قوا یک اصل مهم و ضروری است و ما نباید وقت 

گران بهای مجلس و دولت را صرف چالش های بی حاصل کنیم.
عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: 
البته یک نکته مهم در اینجا آن است که طرفین یعنی دولت و مجلس باید قواعد بازی 
را رعایت کنند، به این معنا که انتخاب وزرا بسیار مهم است و باید منطبق با معیارهایی 

باشد که مقام معظم رهبری بر آن تاکید فرمودند.
بروجردی توضیح داد: فرمایشات مقام معظم رهبری برای ما فصل الخطاب است، بر 
این اساس افرادی باید به عنوان گزینه های پیشنهادی وزارتخانه ها به مجلس شورای 
اسلامی معرفی شوند که در وهله اول معتقد به مبانی انقلاب اسلامی باشند و از سوی 
دیگر افرادی پرکار و فعال باشند. همچنین خوب است که از جوانان هم در دولت 

چهاردهم بهره گرفته شود.
وی ادامه داد: اگر گزینه های احتمالی دولت چهاردهم این ویژگی ها را داشته باشند، 
قطعاً به نفع ملت، دولت و نظام است. با توجه به وقفه ای که در این مدت یعنی از زمان 
شهادت آیت الله رئیسی و چند تن از همراهانش به وجود آمده است، باید به سرعت 

بتوانیم ریل گذاری لازم را در دولت جدید انجام دهیم.
 

وزیر کشور مطرح کرد:

توافقایرانوعراقبرایتسهیلتردد
زائراناربعینازمرزها

وزیر کشور با اشاره به تسهیل ورود و خروج زائران اربعین گفت: بستر های لازم از 
طریق ارتباطات الکترونیکی برای افزایش سرعت در عرضه خدمات گذرنامه ای در 

مرز های اربعینی کشور فراهم شده است.
احمد وحیدی در دیدار با عبدالامیر الشمری، وزیر کشور عراق در پایانه مرز خسروی 
قصرشیرین اظهار داشت: امروز بر اساس قرار قبلی گذشته یک برنامه مشترک با وزیر 
کشور عراق برای بازدید از مرز های خسروی، مهران، چذابه و شلمچه داریم تا مشکلات 

مرز ها را شناسایی و رفع کنیم.
وی افزود: چندین موضوع در زمینه مرز خسروی با طرف عراقی مورد بحث قرار 
گرفت. از جمله برای حمل و نقل زائران اتوبوس های ایرانی در ابتدای مسیر وجود 

دارند تا زائران را به پایانه مسافربری برسانند و به شبکه حمل و نقل عراق کمک کنند.

رئیس جمهور منتخب گفت: بار سنگینی که شما مردم بر شانه های ما گذاشته اید، 
به شدت سنگینی می کند و بدون شما و به تنهایی نمی توان امور کشور را انجام داد.

مسعود پزشکیان روز پنجشنبه )2۱ تیرماه( در جمع اعضای ستاد انتخاباتی استان 
تهران که در سالن اجلاس سران برگزار شد، اظهار داشت: پست، مقام و جایگاه 
برای من هیچ امتیازی ندارد و به آنچه که به آن معتقدم، همچنان اعتقاد دارم. اما 

بار سنگینی که شما و مردم بر شانه های ما گذاشته اید، به شدت سنگینی می کند.
رئیس جمهور منتخب جمهوری اسلامی ایران افزود: اگر شما اعضای ستاد، مردم، 
نخبگان، تولیدکنندگان، کارشناسان، صنعت گران، مذهبیان، عشایر، کشاورزان 
و سایر اقشار مردم نباشند، به تنهایی و بدون حمایت مردم، نمی توان امور کشور را 

انجام داد.
وی با بیان اینکه صادقانه با همه مردم بر آنچه که پیمان بسته است، خواهم ماند، 
یادآور شد: زندگی امام حسین )ع( و سایر ائمه سرشار از حریت، آزادگی، درس و 
تجربه است و من زندگی خود را با زندگی آنها تطبیق داده و به این راهی که انتخاب 

کرده ام، افتخار می کنم.
برای حق و عدالت در برابر هیچ قدرتی سرخم نخواهم کرد

پزشکیان با تاکید بر اینکه برای حق و عدالت در برابر هیچ قدرتی سرخم نخواهد 
کرد، ادامه داد: همه حرف هایی بیان شد، شعار نبود بلکه به آن باور داریم. اما اینکه 
چه میزان می توانیم در این راه بایستم، به شما، ما و مردم کشور بستگی دارد. اما 
عده ای رفتارهایی به اسم اعتقاد و باور انجام دادند که اعتقاد مردم نسبت به باورها 

کمرنگ و شاید بی رنگ کردند.
رئیس جمهور منتخب ایران اسلامی در ادامه یادآور شد: وقتی انسانی که حریت 
دارد و حق طلب است و همه چیز خود را برای حق قربانی می کند، اما برخی به چنین 

انسان هایی توجه نمی کنند و جای دیگری را قبله خود قرار می دهند. 
پزشکیان تصریح کرد: اما اگر با مردم بر اساس حق و عدالت صحبت کنیم، اگر 
حق همه را بپذیریم و در اختیار آنها قرار دهیم و حق آنها را چه چپ باشند چه راست، 
مذهبی وغیرمذهبی، مسلمان و غیرمسلمان، زن یا مرد، چه جوان یا پیرباشند، ضایع 

نکنیم، قطعا هیچ فردی از ما ناراضی و دلزده نخواهد شد.
وی با بیان اینکه ما مسئول از بین رفتن باورها هستیم و این موضوع به آن امام یا باور 
مرتبط نیست، افزود: در این راه الگو شویم تا سبب بی آبروی ما نشود بلکه سبب زینت 
ما شود. برهمین اساس زندگی، اخلاق، برخورد و رفتار ما باید در مسیری که امام به 

ما نشان داده، قرار بگیرد که در چنین شرایطی کشور پیشرفت خواهد کرد و روابط ما 
هم انسانی شده و برخوردها با یکدیگر منصفانه خواهد شد.

رئیس جمهور منتخب جمهوری اسلامی ادامه داد: این رویه سبب خواهد شد به 
یکدیگر افترا و تهمت نزده و دروغ نگوییم. در حالی که بسیار ساده وعده می دهیم 

ولی عمل نمی کنیم.
پزشکیان تاکید کرد: یکی از فرایض مهم در بین مردم این است که فردی که وعده 

می دهد پای وعده و حرف خود بایستد.
زد و بندی انجام نخواهم داد

رئیس جمهور منتخب با طرح این سوال که حرف می زنیم ولی پای حرف خود 
نمی ایستیم، تاکید کرد: برخی از برادرها گمان می کنند که ما خود را گم کردیم و یا 
قرار است زد و بندی انجام دهیم. اما مطمئن باشید که زد و بندی انجام نخواهیم داد.
پزشکیان ادامه داد: شما اعضای ستاد، بازوان و صدای ما محسوب می شوید و امید 

است تاجرنیا در این تشکیل حاضر شوند تا به راحتی بتوان این صدا را رساند. 
قرار نیست بخورم، ببرم و بدزدم

وی با بیان اینکه در هر موقعیتی که بوده صادقانه با مردم صحبت کرده ام، یادآور 
شد: این موقعیت ها و جایگاه ها ما را تغییر نخواهد داد. اگر قرار بود بخورم، ببرم و 
بدزدم، تاکنون باید این کار را انجام می دادم اما قرار نیست در این سن برای خودم و 

اطرافیانم کاری انجام دهم و کاری هم نخواهم کرد.
رئیس جمهور منتخب مردم از اعضای ستاد خود خواست انسجام و وحدت خود 
را حفظ کنند و افزود: با این شبکه به یکدیگر وصل شوید و صدای من باشید و من 
صدای شما خواهم بود. باید ایران بر اساس حق، عدالت، آزادگی و مردانگی درست 

شود.
پزشکیان با قدردانی از همه مردم این کشور که پای صندوق های رای آمدند، تصریح 
کرد: ایران برای همه ایرانیان است و همه باید تلاش کنیم ایران بر اساس حق، 
عدالت، آزادگی و مردانگی درست شود. حق هر فردی، حق هر قومی و حق هر کسی 
که در این جامعه ناحق شود، باید ما مقابل آن ایستاده و از این ناحقی جلوگیری کنیم 

و اجازه ندهیم حق فردی از بین برود.
وی ادامه داد: این رویه را امام حسین )ع( و حضرت علی )ع( به ما یاد دادند و به 

ما آموختند.
وی یادآور شد: اگر دیدید که این نشست کمی با تاخیر انجام شد به این دلیل است 
که دیدارهای متعددی بود و امکان دیدار همه شما در این مدت فراهم نشد. چرا که 
فرصت کمی وجود دارد. در حالی که خدمتگزار همه شما و خاک پای همه ایرانیان 

هستم و به این شکل نیست که وعده دهم و به پستی برسم و بعد فرار کنم.
راه انسان های آزاده و عدالت خواه را ادامه خواهم داد

وی با بیان اینکه با کمک هم، باورها و اعتقادهای خود را با قدرت در جامعه پیگیری 
خواهیم کرد، افزود: ما از نسلی نیستیم که تصور کنید دروغ می گویم. بلکه ما راه 
امام حسین)ع( و راه حضرت علی)ع( و راه انسان های آزاده و عدالت خواه را ادامه 

خواهیم داد.
پزشکیان از همه اعضای ستاد و سایر مردم خواست در راهی که دارد به وی کمک 
کنند و خاطرنشان کرد: در این راه امید است به نحوی اقدام کنیم که اجازه ندهیم 
در جای جای این کشور ظلمی و ستمی انجام شود و حق و ناحقی صورت بگیرد 
و مظلومی باشد و ما صدای او را نشنویم. بلکه باید صدای او را بشنویم و حق او را 

پیگیری کنیم.

رئیس جمهور منتخب: 

بدونپشتوانهمردمنمیتواناموررابهسرانجامرساند

محمد فاضلی*

دبیر شورای نگهبان با قدردانی از حضور حماسی و مسئولانه مردم ایران در انتخابات، 
به مسعود پزشکیان به عنوان رئیس جمهور منتخب تبریک گفت و برای وی در خدمت به 

مردم شریف ایران آرزوی توفیق کرد.
آیت الله احمد جنتی دبیر شورای نگهبان در ابتدای جلسه روز )چهارشنبه 2۰ تیر 
۱۴۰۳( این شورا ضمن عرض تسلیت به مناسبت فرارسیدن ماه محرم و آرزوی قبولی 
عزاداری ها، از خداوند خواست که به برکت این عزاداری ها توفیق استقامت در مسیر 

حق را به همه عنایت فرماید.
وی سپس بیان داشت: عزاداری برای امام حسین )ع( سرمایه عظیم فرهنگی امت 
اسلام است که با مجاهدت های مومنانه ماندگار شده و مانند چشمه ای جوشان، موجب 

رشد معنویت در جامعه می شود.
آیت الله جنتی خاطرنشان کرد: دشمنان حقیقت، در طول تاریخ برای مقابله با فرهنگ 
عاشورا، روش های متفاوتی در پیش گرفتند، اما مهمترین حربه آن ها تحریف بود؛ به 
همین دلیل مبارزه با تحریف واقعه عاشورا از مهم ترین وظایف فعالان فرهنگی این عرصه 

است.

انتخابات یک پیروزی بزرگ برای مردم بود
انتخابات  دوم  مرحله  درباره  صحبت هایش  دوم  بخش  در  نگهبان  شورای  دبیر 
ریاست جمهوری که روز جمعه ۱۵ تیر برگزار و رئیس جمهور منتخب مشخص شد، گفت: 
مرحله دوم انتخابات با حضور پرشور و معنادار مردم فهیم ایران اسلامی برگزار شد و یک 
پیروزی بزرگ برای ملت رشید ایران و یک ناکامی بزرگ در پرونده بدخواهان ایران ثبت 
شد. وی تک تک آرای مردم ایران را اسناد حقانیت جمهوری اسلامی ایران دانست و 
تاکید کرد: شورای نگهبان همیشه نشان داده با پای بندی به الگوی مردم سالاری دینی 

از آرای مردم به عنوان حق الناس حراست می کند.
آیت الله جنتی در ادامه از حضور حماسی و مسئولانه مردم ایران در انتخابات قدردانی 
کرد و به پزشکیان به عنوان ریاست جمهوری اسلامی ایران تبریک گفت و برای وی در 

خدمت به مردم شریف ایران آرزوی توفیق کرد.
دبیر شورای نگهبان در پایان عنوان کرد: اکنون رقابت های انتخاباتی باید جای خود را 
به همدلی و تلاش برای پیشرفت و سربلندی ایران بدهد و حل مشکلات کشور و به ویژه 

مشکلات اقتصادی مردم، باید سرلوحه فعالیت های سه قوه قرار گیرد.

تبریک آیت الله جنتی به پزشکیان؛ 

بایدباهمدلیبرایپیشرفتایراناسلامیتلاشکرد

رئیس جمهور  مزیت  گفت:  ایرانیان  امید  بنیاد  رئیس 
نسبت به دوره های قبل عدم وابستگی حزبی و تشکیلاتی 
است و این یک فرصت طلایی برای کشور است. بگذارید در 

آرامش سیاسی، یک دولت شایسته ایجاد شود.
از  بخشی  در   عارف  محمدرضا  ایسنا،  گزارش  به 
سخنان خود در همایش ملی تقدیر از حقوقدانان  و 
وکلای حامی ستاد مسعود پزشکیان که در دانشگاه 
از مردم »به خاطر حضور  با تشکر  برگزار شد،  تهران 
معنادار و پیام دار در چهاردهمین دوره انتخابات ریاست 
جمهوری«، گفت: شاید مهمترین رمز موفقیت دولت  
آینده در استفاده  از نیروهایی باشد که در انتخاب رئیس 
جمهور سهیم بوده اند. البته  خیلی باید دقت کنیم که 
تلقی سهم خواهی نشود و موضع طلبکارانه برای پست 

مطرح نشود.
وی همچنین بر ضرورت استفاده از ظرفیت مراکز علمی 

بویژه دانشگاه تهران برای حل چالش های کشور تاکید 
تنگ نگرانه  سیاست های  بخاطر  متاسفانه  گفت:  و  کرد 
نتوانستیم از دانشگاه تهران استفاده کنیم  البته دانشگاه 

هم باید در خدمت مطالبات مردم باشد.
وی تأکید کرد: ما به خاطر کشورمان و تفکر اصلاح 

طلبی به میدان آمده ایم.
عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام در بخش دیگری 
از سخنانش خاطرنشان کرد: مزیت رئیس جمهور نسبت 
به دوره های قبل عدم وابستگی حزبی و تشکیلاتی است 
است و این یک فرصت طلایی برای کشور است. بگذارید 
در آرامش سیاسی، یک دولت شایسته ایجاد شود. برای 
این که رئیس جمهور موفق شود نیاز به همدلی حول مسائل 
مشترک داریم. اگر از امروز به جای رفاقت همان حرف ها و 
وعده های عجیب و غریب را شاهد باشیم، معلوم است چه 

می شود.

هرچه سریعتر فضای امنیتی دانشگاه ها از بین برود
وی با بیان این که »گاهی متأسفانه به جای رسیدگی به 
مطالبات مردم آن ها را قلع و قمع کرده ایم«، افزود: ما امروز 
با بحران شکاف بین نسلی مواجه هستیم. واقعا باید هرچه 
سریعتر برای از بین بردن فضای امنیتی دانشگاه ها کاری 
کنیم و احساس می کنم شرایطی برای بهبود این وضعیت 

فراهم است.
وی همچنین با اشاره به عدم شرکت بیش از ۵۰ درصد 
یعنی  جامعه  از  بخش  این  گفت:  انتخابات  در  جامعه 
رای خاکستری ها را نتوانستیم به میدان بیاوریم چون به 
مطالبات شان بی توجهی شده است این بخش از جامعه 
پیام خودشان را رساندند و باید آن ها را جدی گرفت برای 
این که شرایط جدیدی که در کشور به وجود آمده است به 
خوبی پیش برود نیاز به همدلی حول محورهای مشترک 

داریم.

توصیه مهم عارف؛

بگذاریددرآرامشسیاسی،یکدولتشایستهایجادشود

دستیار و مشاور عالی فرمانده معظم کل قوا گفت: هدف استراتژیک ایران، امنیت 
مشترک و صلح پایدار در منطقه است.

سرلشکر پاسدار سید یحیی رحیم صفوی دستیار و مشاور عالی فرمانده معظم کل در 
مراسم دانش آموختگی اولین دوره دفاع ملی دانشجویان غیر ایرانی دانشگاه عالی دفاع 
ملی گفت: دانشگاه عالی دفاع ملی افتخار می کند که در راستای تدابیر مقام معظم رهبری 
و در چارچوب سیاست خارجی ایران، اصل سیاست همسایگی را بر مبنای ایجاد همگرایی 
منطقه ای جهت ارتقا و توسعه روابط همه جانبه سیاسی، نظامی، اقتصادی و فرهنگی ما با 
۱۵ کشور همسایه و کشورهای دوست در دولت سیزدهم به ریاست شهید آیت الله رئیسی 
و هم اکنون در دولت چهاردهم با ریاست جناب آقای دکتر مسعود پزشکیان در اولویت قرار 

داده است.
وی با بیان اینکه در سیاست همسایگی یکی از مهم ترین بخش ها تبادل استاد و دانشجو 
بین دانشگاه های ایران و دانشگاه های کشورهای همسایه است خاطرنشان ساخت: به 
فضل الهی، جمهوری اسلامی ایران چه در بخش دانشگاه های دولتی و چه در بخش 
دانشگاه های نیروهای مسلح از ظرفیت بسیار بالایی در آموزش عالی برخوردار است و 
هم اکنون جمهوری اسلامی ایران 22۷6 دانشگاه و مرکز آموزش عالی دارد که بیش از 
۱2۰ دانشگاه و مرکز آموزش عالی به وزارت علوم و نزدیک به ۵۰ دانشگاه علوم پزشکی به 
وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی وابسته و بقیه دانشگاه های آزاد اسلامی، علمی 

کاربردی، پیام نور و دانشگاه های غیر دولتی هستند.

سرلشکر صفوی:
هدفاستراتژیکایران،امنیتوصلحپایداردرمنطقهاست

فرمانده نیروی هوافضای سپاه گفت: شکی نیست که 
آقای مسعود پزشکیان رئیس جمهور تک تک مردم ایران 
و مورد حمایت نیرو های انقلاب است، هرچند برخی از 
نیرو های انقلاب در رقابت میان نامزد ها از نامزد رقیب ایشان 

حمایت کرده باشند.
منتخب  رئیس جمهور  درباره  حاجی زاده  سردار   
پزشکیان  مسعود  آقای  که  نیست  شکی  داشت:  اظهار 
رئیس جمهور کل ملت و تک تک مردم ایران و مورد حمایت 
نیرو های انقلاب است، هرچند برخی از نیرو های منتسب 
ایشان  رقیب  نامزد  از  نامزد ها  میان  رقابت  در  انقلاب  به 

حمایت کرده باشند.
فرمانده نیروی هوافضای سپاه افزود: بنابراین نیرو های 
فرآیند  درباره  اظهارنظر  از هرگونه  است  انقلاب شایسته 
انتخابات و میزان رأی ایشان که خلاف این حقیقت مسلم 

را نشان دهد، پرهیز کنند؛ و حتی اگر مطلبی در نقد رفتار 
مدعیانی نوشته می شود که ادعای حمایت از نامزد پیروز 
را داشتند، نباید چنین مطالبی به معنای خدشه به رأی 
ادامه  حاجی زاده  سردار  شود.  تلقی  پیروز  رئیس جمهور 
و مشارکت مجموعاً  انتخابات  دو  برگزاری  فرآیند  ما  داد: 
صالح  نامزد های  از  یکی  انتخاب  و  مردم  میلیونی   ۵۵
مردم«  نظر  از  اصلح  »نامزد  به عنوان  را  ریاست جمهوری 
چونان بزرگ ترین افتخارات نظام اسلامی و از پیروزی های 
خود  سیاسی  حیات  قرن  نیم  در  ایران  ملت  چشمگیر 
نشان  خاطر  سپاه  هوافضای  نیروی  فرمانده  می دانیم.  
کرد: نگاه درست این است که با فاصله کوتاهی از شهادت 
رئیس جمهور محبوب سید ابراهیم رئیسی، دو انتخاب با 
فاصله یک هفته و با حضور ده ها میلیونی ملت شریف ایران 
برگزار می شود. در طی این مدت کشور با آرامش اداره شده 

و کوچک ترین مشکلی حادث نمی شود. نیاز به توضیح 
می تواند  دیگر  کشور های  در  حوادثی  چنین  که  ندارد 
بین  از  ایران  شریف  ملت  باشد.  بزرگ  بحران های  منشأ 
کاندیدا های مورد تأیید شورای نگهبان، آقای دکتر پزشکیان 
را انتخاب می کنند.   سردار حاجی زاده در پایان نیز تاکید 
کرد: قطعاً رئیس جمهور منتخب، رئیس جمهور ۱6 میلیون 
رأی دهنده به ایشان نیست بلکه او امروز رئیس جمهور ۸۵ 
میلیون نفر است و باید همه ملت و مسئولان با حمایت از 
دکتر پزشکیان به اجرای برنامه های وسیع کشور کمک کنند 
و به یاد داشته باشیم حمایت از کاندیدای خاص و رقابت، 
مربوط به قبل از انتخابات است. امروز نظام اسلامی، ملت 
بزرگ و شریف ایران و در رأس همه، مقام معظم رهبری پیروز 
میدان هستند و باید به واسطه این پیروزی، خداوند متعال را 

شاکر و سپاسگزار باشیم.

فرمانده نیروی هوافضای سپاه :

رییسجمهورمنتخبموردحمایتنیروهایانقلاباست
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توصیههاییدرموردمصرفدارودرکودکان چه غذاهایی برای فصل تابستان مناسب است؟

چگونهازگرمازدگیپیشگیریکنیم؟
گرمازدگی یکی از مشکلاتی است که هر فردی در گروه های سنی 

مختلف می تواند به آن مبتلا شود.
صورتش از شدت گرما قرمز و خیس عرق شده است؛ از کلاس فوتبال 
به خانه باز می گردد و به مادرش می گوید: »مامان من سرگیجه و حالت 
تهوع دارم؛ حالم خوب نیست. فکر کنم گرمازده شدم؛ فقط یه چیزی 
بده من بخورم خوب شم ...« گرمازدگی یکی از مشکلاتی است که هر 
فردی در گروه های سنی مختلف می تواند به آن مبتلا شود. البته به گفته 
پزشکان، کودکان و سالمندان بیش از سایر افراد در معرض گرمازدگی 
قرار دارند. تعریق زیاد، تشنگی شدید، سردرد، برفروختگی، ضعف و 
بی حالی، از دست دادن اشتها، تهوع و استفراغ، کاهش هوشیاری از 
جمله مهمترین علائم گرما زدگی است. گفتنی است که گرمازدگی 
شدید ممکن است منجر به تورم مغز و دیگر اندام های حیاتی شده و 
آسیب های دائمی به بدن وارد کند. همچنین اگر برای گرمازدگی شدید 
درمان سریع و کافی صورت نگیرد؛ ممکن است منجر به مرگ شود.از این 

رو پیشگیری و درمان زودهنگام گرمازدگی بسیار اهمیت دارد.
گرمازدگی را چگونه درمان کنیم؟

در شرایط گرمازدگی، در ابتدا فرد مصدوم باید به یک مکان خنک 
منتقل و اگر قادر به نوشیدن است، آب بنوشد. همچنین دوش گرفتن، 
پوشیدن لباس های خنک، رنگی و نازک، مصرف مایعات و مواد غذایی 

مناسب در پیشگیری و درمان گرما زدگی مؤثر است.
آیا مصرف مایعات و نوع تغذیه در پیشگیری از گرما زدگی تأثیر دارد؟

برخی از افراد معتقد هستند که تغذیه در پیشگیری از ابتلا به گرمازدگی 
تأثیری ندارد؛ درحالی که سروناز علی عسگری متخصص تغذیه و رژیم 
درمانی در گفت و گو با فارس، در خصوص تأثیر تغذیه در پیشگیری از 
گرما زدگی می گوید: با شروع فصل تابستان، نوع تغذیه بسیار اهمیت 
دارد؛ زیرا عملکرد دستگاه گوارش مانند قبل نبوده و ممکن است برای 
بدن مشکلاتی مانند کاهش قدرت هضم غذا ایجاد کند.بنابراین غذاهای 
مصرفی در فصل تابستان، نباید به سیستم گوارش فشار بیاورد. همچنین 
به دلیل اینکه طبع فصل تابستان گرم و خشک است نباید غذاهایی 
استفاده شود که این گرمی و خشکی را تشدید و طبع بدن را بهم بزند.
در همین راستا باید غذاهایی که در فصل تابستان مصرف می شود، کم 

حجم و آسان هضم باشد.
در تابستان؛ پرخوری ممنوع!

وی در خصوص عوارض پرخوری در فصل تابستان می گوید: در این 
فصل به هیچ عنوان نباید پرخوری اتفاق بیفتد؛ زیرا در فصل تابستان 

حرارت غریزی دستگاه گوارش کم است و نباید هضم غذاهای مصرفی 
زحمت زیادی برای معده داشته باشد. در واقع نباید غذایی که خورده 

می شود، برای مدت خیلی طولانی در معده باقی بماند.
چه غذاهایی برای فصل تابستان مناسب است؟

تابستان  فصل  در  مناسب  غذایی  مواد  خصوص  در  عسگری  علی 
می گوید: در فصل گرما افرادی که دارای طبع گرم و خشک هستند؛ 
بیشتر در معرض آسیب قرار می گیرند؛ بنابراین باید از خوردن و نوشیدن 
مواد غذایی که حرارت بدن را بالا می برد کمتر استفاده کنند. زیرا خشکی 
بدن را افزایش داده و تعادل مزاج در بدن را بهم می زند. مصرف یک 
سری از مواد غذایی تند و تیز مانند فلفل، زنجبیل، دارچین، یا برخی 
از سبزی ها مانند سیر و پیاز، نعنا و... باید در فصل تابستان کاهش پیدا 
کند.همچنین مصرف برخی از شیرینی جات باید دارای محدودیت باشد. 
یک سری از شیرنی ها دارای گلوکز هستند »شیرنی، شکلات، کیک و...« 
که باید کمتر مصرف شوند.همچنین در فصل گرما مصرف برخی از 
شیرینی جات که دارای قند طبیعی هستند مانند عسل، کشمش، مویز، 
میوه های بسیار شیرین مانند انجیر، آناناس، موز و... باید به مقدار بسیار 
کمی مورد استفاده قرار گرفته و در مصرف آنها تعادل رعایت شود.به طور 
کلی غذاهای مناسب برای فصل تابستان غذاهای آب پز و پختنی هستند 

و باید مصرف غذاهای کبابی و سرخ کرده کاهش پیدا کند.

این گوشت ها را در تابستان نخورید
این متخصص تغذیه در خصوص مصرف گوشت در تابستان توضیح 
می دهد: باید در فصل تابستان مصرف گوشت کاهش پیدا کند؛ زیرا 
گوشت ها دیر هضم بوده و طبع آن گرم است. خصوصاً گوشت های قرمز 
»گوشت گوسفند، شتر، بلدرچین« به دلیل طبع گرم و خشکی که دارند 
باید کمتر مورد استفاده قرار گیرند. البته مصرف گوشت ماهی در فصل 
تابستان خوب است، زیرا طبع آن سرد بوده و به دلیل لطیف بودن بافت، 
زود هضم است.همچنین برخی از مواد غذایی که مزاج گرمی دارند مانند 

گردو، کنجد، فسنجان و... برای تابستان پیشنهاد نمی شود.
کم آبی بدن؛ دی هیدراته شدن بدن؛ گرمازدگی

وی در خصوص تأثیر کم آبی بدن در ابتلا به گرمازدگی توضیح می دهد: 
یکی از دلایلی که باعث گرما زدگی و یا ایجاد علائم گرمازدگی می شود، 
کم آب شدن بدن است. برخی از افراد خیلی کم از آب و مایعات استفاده 
می کنند. با توجه به تعریق زیادی که در فصل تابستان اتفاق می افتد، علائم 
گرمازدگی ایجاد می کند؛ بنابراین برای اینکه بدن دی هیدراته نشود، بهتر 
است افراد از مایعات مناسب و خنک استفاده کنند؛ اگر کسی عادت به کم 
نوشی دارد، باید این عادت را در فصل تابستان کمی تعدیل کند.همچنین 
مصرف غذاهایی که در آن مایعات خنک وجود دارد مانند آب دوغ  خیار 
بسیار توصیه می شود. گفتنی است ماست، خیار، اسفناج، کاهو و... جزو 

غذاهای زود هضم بوده و بسیار برای تابستان مناسب هستند.
نوشیدنی های مناسب فصل تابستان

تابستان  فصل  مناسب  نوشیدنی های  خصوص  در  عسگری  علی 
نوشیدنی های  انرژی زا،  نوشیدنی های  نوشابه ها،  مصرف  می گوید: 
بسیار شیرین، شربت های صنعتی و غیر طبیعی توصیه نمی شود. افراد 
به جای این مایعات می توانند از نوشیدنی های سنتی و خنک ایرانی 
مانند خاک شیر، تخم شربتی، مقدار کمی سکنجه بین و... استفاده 
کنند.مصرف این نوع از نوشیدنی ها کمک می کنند تا بدن دی هیدارته 
نشده و آن الکترولیت هایی که از بدن دفع می شوند، جایگزین شوند. 
اگر افراد دوست دارند که از مایعات شیرین استفاده کنند آب میوه ها و 
اسموتی های طبیعی خانگی پیشنهاد می شود.همچنین باید در مصرف 
مایعات به این نکته توجه داشت تا مایعات به صورت خیلی یخ استفاده 
نشود؛ مایعاتی خوب است که با یخ خنک نشده و در دمای یخچال »در 
دما ۳-۴ درجه« خنک شده باشند. گفتنی است افرادی که در بیرون از 
خانه و در معرض آفتاب فعالیت دارند باید بیشتر از سایر افراد از مایعات 

استفاده کنند.

بلوغزودرسدختران
باافزایشوزنمرتبطاست

محققان به این نتیجه رسیده اند که ژن ها ممکن است به طور غیرمستقیم بر سن 
دختران با تسریع افزایش وزن در دوران کودکی، که عاملی برای خطر بلوغ زودرس 
است، تأثیر بگذارد . بر اساس این مطالعه، ژن های دیگری نیز وجود دارند که می 

توانند به طور مستقیم بر بلوغ تأثیر بگذارند.
طبق یک مطالعه در بریتانیا »بلوغ زودرس منجر به نرخ بالاتر اضافه وزن و چاقی 
در بزرگسالی می شود.«  خانواده ها و پزشکان می توانند با پیش بینی اینکه چه کسی 
با خطر بلوغ زودرس مواجه می شود، اقداماتی را برای کاهش این خطر انجام دهند، 
که با افزایش خطر ابتلا به تعدادی از بیماری ها در سنین بالاتر از جمله دیابت نوع 
2 و بیماری قلبی مرتبط است. بر اساس این مطالعه، بلوغ دیررس با سلامتی در 

بزرگسالی و طول عمر بیشتر همراه است.
مطالعه ای شامل 800000 زن

یک تیم بین المللی به رهبری محققان واحد اپیدمیولوژی در شورای تحقیقات 
پزشکی در دانشگاه کمبریج DNA در بزرگترین مطالعه در نوع خود تا به امروز،حدود 
۸۰۰۰۰۰ زن از اروپا، آمریکای شمالی، چین، ژاپن و کره را مورد مطالعه قرار دادند. 
 )DNA محققان به این نتیجه رسیدند که بیش از ۱۰۰ متغیر)تغییرات محدودی در
وجود دارد که بر سنی که برای اولین بار قاعدگی اتفاق می افتد تأثیر می گذارد. در 

این مطالعه، حدود 6۰۰ مورد از این انواع برای اولین بار مشاهده شد.
پروفسور جان بری، یکی از نویسندگان این مطالعه و مسئول ارتباطات، گفت: 
»بسیاری از ژن هایی که ما پیدا کردیم، ابتدا با تسریع افزایش وزن در نوزادان و 
کودکان خردسال، بر بلوغ اولیه تأثیر می گذارند.« وی افزود: »این می تواند بعدا 
منجر به مشکلات بالقوه جدی سلامتی شود، زیرا بلوغ زودهنگام منجر به افزایش 
نرخ اضافه وزن و چاقی در بزرگسالی می شود.« پروفسور کن اونگ از دانشگاه 
کمبریج، یکی از محققان شرکت کننده در این مطالعه، گفت که ارتباط با خطرات 
مربوط به بیماری های جدی در مراحل بعدی زندگی، اهمیت بهداشت عمومی 
اجتناب از بلوغ زودرس را برجسته می کند. وی افزود: »برای کودکان و خانواده 
ها، تأثیر مستقیم بلوغ زودرس ممکن است اتخاذ رفتارهای پرخطر از طریق تماس 
با افراد بزرگتر و تأثیرات منفی بر عملکرد در مدرسه باشد.« او گفت: »پیش بینی 
مواجهه کودکان خردسالی با خطر بالای بلوغ زودرس ، ممکن است با بهبود سبک 
زندگی یا به کارگیری برخی دستورالعمل های رفتاری یا پزشکی ساده به کاهش این 
خطر کمک کند.« در مورد دختران، بلوغ و چرخه قاعدگی معمولًا بین سنین ۱۰ تا 
۱۵ سالگی شروع می شود، اما کارشناسان می گویند که این امر در دهه های اخیر 
بسیار زودتر شده است. محققان توضیح دادند که کمتر از نیمی از واریانت های 
ژنتیکی تحت نظارت این مطالعه، یا ۴۵ درصد، بلوغ را به طور غیرمستقیم، از طریق 
افزایش وزن در اوایل کودکی، تحت تأثیر قرار می دهند. تحقیقات قبلی نشان داده 
است که یک جزء گیرنده در مغز وجود دارد که وضعیت تغذیه بدن را کنترل می کند 

و زمان بلوغ و سرعت رشد را در کودکان تنظیم می کند.
بلوغ خیلی زود یا خیلی دیر

کاترین کنتیستو، محقق ارشد این مطالعه گفت: »این اولین بار است که می توانیم 
انواع ژنتیکی نادر را در این مقیاس تجزیه و تحلیل کنیم و 6 ژن را شناسایی کرده ایم 
که به شدت بر بلوغ تأثیر می گذارند«.وی گفت: »اگرچه  این ژن ها در دختران 
کشف شده اند ، اما اغلب تأثیر یکسانی بر زمان بلوغ در پسران دارند. همچنین 
مکانیسم های جدیدی که ارائه می کنیم می تواند مبنای مداخلات برای افرادی 

باشد که در معرض خطر بلوغ زودرس و چاقی زودرس هستند.«
در مطالعه جدید که نتایج آن در مجله Nature Genetics منتشر شد، محققان 
مجموعه ای از نکات ژنتیکی را مشخص کردند که پیش بینی می کند احتمال بلوغ 
دختر در سنین بسیار پایین یا بسیار دیررس وجود دارد. نتایج نشان داد که دخترانی 
که در ۱ درصد از این امتیازات ژنتیکی حضور داشتند، تقریباً ۱۱ برابر بیشتر 

احتمال دارد که بعد از ۱۵ سالگی خیلی دیر به بلوغ برسند. 
از سوی دیگر، دخترانی که در ۱ درصد پایین نمرات ژنتیکی قرار گرفتند، حدود 
۱۴ برابر بیشتر احتمال داشت که خیلی زود، قبل از تولد ۱۰ سالگی، به بلوغ 
برسند. اونگ، محقق و متخصص اطفال، گفت: »در آینده، ممکن است بتوانیم این 
امکان را فراهم کنیم که از این نقاط ژنتیکی در کلینیک ها برای شناسایی دخترانی 

که خیلی زود یا خیلی دیر به بلوغ می رسند استفاده کنیم.«

تب دنگ چطور منتقل می شود؟

۷ توصیه  برای پیشگیری از تب دنگی

دانشیار بیماری های عفونی و گرمسیری دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی، 
تب ناگهانی شدید، تهوع و استفراغ، سردرد، کاهش اشتها، ضایعات پوستی و درد 
شکم را از مهمترین علائم اولیه تب دنگی عنوان و ۷ توصیه را برای پیشگیری از 

ابتلا به این بیماری مطرح کرد. 
وزارت  واگیر  های  بیماری  مدیریت  مرکز  گزارش  به  اشاره  با  طهرانی  شبنم 
بهداشت درخصوص آمار ابتلا به بیماری دنگ در کشور گفت: بیماری دنگ یکی 
از مشکلات عمده بهداشتی در مناطق گرمسیری و نیمه گرمسیری جهان است. 

این بیماری ویروسی از طریق بندپایان انتقال می یابد.
وی بخش عمده آمار ابتلا به این بیماری را با سفرهای هموطنان  به کشورهای 
حاشیه خلیج فارس مرتبط دانست که به دلیل شرایط جوی و سیل های اخیر، 
بیماری تب دنگ در آن ها طغیان کرده است. طهرانی با اشاره به افزایش میزان بروز 
تب دنگ در سال های اخیرگفت: قبلا این بیماری در مناطقی از جهان مانند قاره 

آمریکا و سنگاپور با موفقیت کنترل شده بود اما هم اکنون مجددا بازگشته است.
وی افزود: بیماری دنگ ابتدا در کشورهای عربی خلیج فارس مانند امارات و 
عمان و پاکستان رواج پیدا کرد. در ایران نیز ابتدا در هرمزگان و سپس استان های 
دیگر گزارش شده است. این عضو هیات علمی دانشگاه پشه آئدس)Aedes ( را 
عامل اصلی انتقال ویروس بیماری دنگی به انسان عنوان کرد و افزود: پشه ماده با 

گزش، انسان را آلوده می کند. این پشه برخلاف پشه مالاریا در طول روز به خصوص 
اوایل صبح و نزدیک غروب قبل از تاریک شدن هوا انسان را می گزد.

به گفته وی ویروس پس از ورود به بدن انسان تکثیر می یابد و فرد آلوده منبع 
اصلی انتقال ویروس به پشه های غیرآلوده است. فرد آلوده به ویروس چهار تا پنج 

روز و حداکثر ۱2 روز بعد از شروع علایم می تواند ویروس را به پشه انتقال دهد.
دوره کمون بیماری چند روز است؟

طهرانی با بیان این که دوره نهفتگی بیماری چهار تا ۱۰ روز است گفت: بیماری 
دنگ ممکن است به صورت طیف گسترده ای از آلودگی بدون علامت تا بیماری 
عفونی علامت دار و وضعیت بدون تب تا شرایط وخیم شامل خونریزی و شوک بروز 

کند.
بیماری چند مرحله دارد؟

وی با اشاره به این که مرحله اول بیماری بین دو تا هفت روز طول می کشد گفت: 
در این مرحله بیمار به طور ناگهانی دچار تب شدید ۳9 تا ۴۰ درجه می شود. علایم 
دیگر نظیر سردرد شدید، برافروختگی صورت، قرمزی پوست، درد منتشر بدن، 
احساس خستگی، درد چشم، فتوفوبی، ضایعات پوستی شبیه سرخجه، درد 
مفاصل و استخوان ها، کاهش اشتها، درد شکم به خصوص طرف راست شکم زیر 

دنده هاست.

به گفته وی در این مرحله تهوع و استفراغ شایع است. گاهی هم سرفه خشک و 
گلو درد، احتقان حلق و ملتحمه دیده می شود.

طهرانی با اشاره به علایم مرحله دوم بیماری که از روز پنجم تا هفتم شروع 
می شود گفت: در این مرحله فرد به دنبال تب شدید دچار افزایش نفوذپذیری 

مویرگ ها و علایم هشدار دهنده که عمدتا ناشی از نشت پلاسماست می شود.
به گفته این متخصص در این مرحله بیمار دچار افت فشار خون، بی قراری، 
پوست سرد و مرطوب و نبض تند و در نهایت در فرم های شدید دچار شوک می 

شود.
سمپاشی زیستگاه های پشه آئدس یکی از راههای مقابله با بیماری تب دنگ 

است 
وی یادآور شد در افرادی که فاز بحرانی را سپری کردند، شرایط عمومی بهبود 
یافته، اشتها بازگشته و علایم گوارشی بیمار برطرف شده و در نهایت وضعیت 

همودینامیک اصلاح و حجم ادرار افزایش پیدا می کند.
طهرانی با اشاره به شباهت علایم بسیاری از بیماری های عفونی و غیرعفونی به 
بیماری دنگی گفت: پزشکان باید با خصوصیات اپیدمیولوژیکی بیماری های تب 

دار منطقه خود آشنا باشند.
پوشیدن لباس های آستین بلند و شلوار بلند و جوراب، در زمان سفر به مناطق 
همه گیری بیماری و استفاده از کرم یا مواد دافع حشرات بر مناطق پوست که با 

لباس پوشیده نمی شوند از راههای مقابله با تب دنگ است
وی تاکید کرد: در بیماران مراجعه کننده با تب با شروع حاد ناگهانی و بدون 
علت مشخص، وجود علایم بالینی و یافته های اپیدمیولوژیکی، بررسی تست های 

ویروس شناسی در تشخیص کمک کننده است.
به گفته این عضو هیات علمی دانشگاه درمان این بیماری بر اساس علایم فرد و 

به صورت درمان های علامتی صورت می گیرد.
دانشیار گروه بیماری های عفونی و گرمسیری دانشگاه رعایت موارد زیر را برای 

پیشگیری از تب دنگ به افراد توصیه کرد:
- پوشیدن لباس های آستین بلند و شلوار بلند و جوراب، در زمان سفر به مناطق 

همه گیری بیماری
- استفاده از کرم یا مواد دافع حشرات بر مناطق پوست که با لباس پوشیده 

نمی شوند.
- استفاده از پشه بند در صورت استراحت در فضای باز

- نصب توری روی درب و پنجره
- تخلیه و تمیز کردن مرتب ظروف محتوی آب گلدان های شیشه ای، ظروف زیر 

گلدان و ظروف آب پرندگان و حیوانات
- تعبیه در روی ظروف حاوی آب مانند تانکر

- جلوگیری از تجمع آب راکد در زباله ها و ضایعات جامد

عرق سوز، به دلیل تجمع قطرات عرق در لایه های زیرین پوست 
و ایجاد ساییدگی چند لایه پوستی با یکدیگر می شود؛ در نتیجه 

شخص احساس سوزش یا خارش پیدا می کند.
از عوارض شایع پوستی در فصل  یا میلاریا یکی  عرق سوز 
تابستان است که ممکن است هر فردی در هر سن و جنسیتی 
به آن مبتلا شود.علت تعرق در هوای گرم این است که دمای 
مواد  از  بسیاری  دفع  به  منجر  کردن  عرق  شود.  کنترل  بدن 
مضر و ضایعات از بدن می شود و از آن در برابر عفونت ها، مواد 
شیمیایی و اشعه فرابنفش مراقبت می کند. غده های تعرق در 
نواحی مختلف بدن مانند زیر بغل در لایه های عمیق تر پوستی 
قرار دارند. زمانی که شخص عرق می کند این قطرات از طریق 

مجراهای مخصوصی به خارج از پوست راه پیدا می کنند.
چرا عرق سوز می شویم؟

معمولا این اتفاق ناشی از اضافه وزن زیاد، گرما، فعالیت های 
فیزیکی سنگین و ورزش کردن است. همچنین کودکان و نوزادان 

به دلیل اینکه هنوز غدد عرق در آنها به طور کامل رشد نکرده و 
در معرض عرق سوز شدن  بیشتر  دارند،  پوست حساس تری 
هستند.گفتنی است این بیماری به علت تجمع قطرات عرق 
در لایه های زیرین پوست و ایجاد ساییدگی چند لایه پوستی با 
یکدیگر می شود؛ در نتیجه شخص احساس سوزش یا خارش 
پیدا می کند. این عارضه قرمزی و التهاباتی روی پوست بر جای 
کانال  و  ناخن ها  مثل  بدن  خاص  نواحی  از  غیر  می گذارد.به 
گوش، تعریق تقریبا در تمامی نواحی بدن رخ می دهد. میلاریا 
مسری نیست و تنها خود شخص درگیر آن خواهد شد.گفتنی 
است با ساییده شدن پوست و بروز زخم و قرمزی، در آن ناحیه 
به علت رطوبت و گرما ممکن است باکتری ها، قارچ ها و مخمرها 

رشد کنند.
چگونه از عرق سوز شدن جلوگیری کنیم؟

لباس های آزاد و خنک بپوشید: لباس های تنگ باعث ایجاد 
گرما و در نتیجه تعریق بیشتر می شود. همچنین تنگ بودن لباس 

باعث کشیده شدن آن به پوست و ایجاد التهاب می شود؛ بنابراین 
بهتر است در فصل تابستان لباس های آزاد و خنک پوشید.لباس 
کمتری بپوشید: بعضی از افراد حتی در زمستان هم عرق سوز 
می شوند؛ زیرا پوشیدن تعداد زیاد لباس می تواند باعث ایجاد 
عرق سوز شود. برای جلوگیری از آن بهتر است متناسب با دمای 
هوا لباس پوشید تا از گرم شدن بیش از حد پوست و التهاب منافذ 
عرق جلوگیری کند.از گرما و نور خورشید دور بمانید: سعی کنید 
در ساعات اولیه صبح یا نزدیک به غروب خورشید در محیط باز 
حضور داشته باشید. هرچه بیشتر از نور خورشید دور باشید 
شرایط عرق کردن و ریسک عرق سوز شدن را کمتر می کنید.
گفتنی است نوشیدن آب برای خنک نگه داشتن بدن حیاتی 
است؛ بنابراین برای جلوگیری از عرق سوز شدن به میزان کافی 

آب بنوشید.
درمان عرق  سوز

یا قرار گرفتن در  با آب خنک  حمام آب سرد: دوش گرفتن 

یک وان پر از آب سرد می تواند التهاب پوست را کاهش داده و از 
سوزش نواحی آسیب دیده جلوگیری کند. اگر می خواهید از وان 
آب سرد استفاده کنید بهتر است کمی جوش شیرین در آب حل 

کنید و سپس در آن قرار بگیرید. 
از  التهاب پوست را کاهش می دهد.استفاده  جوش شیرین 
خیار، خنک کننده ی طبیعی پوست: یک عدد خیار را حلقه 
حلقه کرده و همراه با چند برش لیموی تازه در ظرف آب سرد قرار 

دهید تا حسابی خیس بخورد. 
سپس حلقه های خیار را به مدت ۱۰ دقیقه روی پوست آسیب 
دیده قرار دهید.روزی ۳ بار این کار را انجام دهید تا سوختگی ها 

کاملا درمان شوند.
استفاده از ژل آلوئه ورا: کمی از ژل آلوئه ورای تازه روی محل 
سوختگی بزنید و اجازه دهید 2۰ دقیقه بماند، سپس با آب سرد 
بشویید. به یاد داشته باشید که تا درمان کامل، باید روزی 2 بار 

این کار را انجام دهید.

5روشجلوگیریازعرقسوزشدندرتابستان

یک مطالعه جدید نشان می دهد که دو رژیم غذایی سالم شناخته شده می توانند خطر بیماری قلبی را در 
افراد مبتلا به دیابت نوع ۱ کاهش دهند.

محققان گزارش دادند افرادی که رژیم مدیترانه ای یا رژیم غذایی DASH مصرف می کردند سطوح 
پایین تری از نشانگرهای خونی داشتند که در محیط های بالینی برای ارزیابی خطر سلامت قلب استفاده 
می شود. محقق ارشد »آرپیتا باسو«، دانشیار علوم حرکتی و تغذیه در دانشگاه نوادا، گفت: »هر دو رژیم 
غذایی DASH و مدیترانه ای ارتباط های محافظتی را نشان دادند، به این معنی که این الگوهای غذایی 
می توانند در صورت مصرف منظم تفاوت ایجاد کنند.« مطالعه جدید مبتنی بر مطالعه قبلی است که در آن 
محققان رژیم های DASH و مدیترانه ای را با تجمع کمتر چربی در اطراف قلب و سخت شدن کمتر شریان ها 

مرتبط کردند. برای این مطالعه، ۱2۵۵ بزرگسال به مدت شش سال پیگیری شدند که ۵6۳ نفر از آنها دیابت 
نوع ۱ داشتند. محققان رژیم غذایی افراد را با استفاده از پرسشنامه ارزیابی کردند تا ببینند چه کسی به 
روشی مشابه رژیم غذایی مدیترانه ای یا DASH غذا می خورد. آنها دریافتند که بزرگسالان مبتلا به دیابت 
نوع ۱ تمایل به مصرف رژیم های غذایی پرچرب دارند، زیرا شرایط آنها مستلزم کاهش کربوهیدرات است. 
آنها تمایل دارند پروتئین حیوانی را جایگزین کنند که می تواند چربی اشباع شده و کلسترول بالایی داشته 
باشد. باسو گفت: »نیاز فوری برای رسیدگی به کیفیت رژیم غذایی در بزرگسالان مبتلا به دیابت نوع ۱ وجود 
دارد.« وی افزود: »غذاهای خاصی که بخشی از این الگوهای غذایی هستند، مانند زیتون و آجیل در رژیم 

غذایی مدیترانه ای، می توانند به رژیم غذایی اضافه شوند، حتی اگر کل رژیم غذایی قابل تغییر نباشد.«

یافته جدید محققان؛

رژیمغذاییمناسببرایسلامتقلبافرادمبتلابهدیابتنوع۱
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همزمان با نخستین جمعه ماه محرم ؛

مراسمشیرخوارگانحسینی
درقمبرگزارشد

همزمان با نخستین جمعه ماه محرم، مراسم شیرخوارگان حسینی در حرم مطهر 
حضرت فاطمه معصومه )سلام الله علیها( و مسجد مقدس جمکران برگزار شد. 

براساس این گزارش، همزمان با نخستین جمعه ماه محرم، مراسم شیرخوارگان 
امام  شبستان  در  خود  کودکان  همراه  به  مادران  گسترده  حضور  با  حسینی 
خمینی)ره( حرم مطهر حضرت فاطمه معصومه )سلام الله علیها( و مسجد مقدس 

جمکران برگزار شد.
یکی از استادان حوزه علمیه قم طی سخنانی  در مراسم شیرخوارگان حسینی 
در حرم مطهر حضرت فاطمه معصومه )سلام الله علیها( در رابطه با عزاداری برای 
مظلومیت اهل بیت )ع( اظهار داشت : گریه و عزاداری کردن برای امام حسین )ع( 
از مهمترین کارهای خیر و پسندیده است، چرا که باعث نزدیکی به خدای متعال و 

خاموش کردن آتش جهنم می شود.
حجت الاسلام و المسلمین فرحزاد همچنین خاطرنشان کرد: خداوند فرزندان را 
با فطرتی پاک آفریده، ولی برخی عوامل محیطی، تربیت نادرست و دوستان ناباب، 
فرزند را منحرف می کند. فرحزاد دیگر ویژگی کودکان را نیز مورد اشاره قرار داد و 
یادآور شد: کودکان کینه ای نیستند و به دنیا وابستگی ندارند. این سخنران مذهبی 
کودکان را دارای روحیه ای بسیار لطیف توصیف کرد و یادآور شد: باید مراعات حال 

بچه ها را بکنیم، کمترین ناهنجاری در روح و قلب بچه اثر منفی می گذارد.
وی در بخش دیگری از سخنان، با پرداختن به 2 موضوع ازدواج و فرزندآوری 
خاطرنشان کرد: بالارفتن سن ازدواج و وجود خانواده های بدون فرزند و یا کم فرزند، 

در مملکت ما معضل مهمی می باشد.
وی در ادامه بیان کرد: بهترین ارث و نام نیکی که می ماند، تربیت فرزندان صالح و 

شایسته است، افرادی که فرزند نداشته باشند، فراموش می شوند.
در این مراسم مادران در حالی که کودکان شیرخوار خود را در آغوش گرفته بودند 
به یاد کوچکترین شهید دشت نینوا حضرت علی اصغر )علیه السلام( عزاداری و 
سوگواری کردند. مادران در این آئین فرزندان خود را نذر حضرت علی اصغر )علیه 
السلام( کرده و با سربند های یا حسین، یا حضرت علی اصغر، یا زهرا و با لباس های 
یک شکل، همنوا با دل سوخته حضرت رباب به یاد تشنگی لب های حضرت علی 
اصغر )ع( اشک ماتم ریختند. آئین شیرخوارگان حسینی علاوه بر نقاط مختلف 

ایران اسلامی در ۴۵ کشور جهان هم برگزار شد.
 

آیت الله حسین نوری همدانی؛

مشکلاتمردمبهخصوصفقرا
هرچهزودتربرطرفشود

آیت الله حسین نوری همدانی از مراجع تقلید گفت: باید مشکلات مردم به 
خصوص فقرا هرچه زودتر برطرف شود تا بتوانند زندگی سالم، کریمانه و اسلامی 

داشته باشند.
امام  امداد  کمیته  رییس  بختیاری  مرتضی  سید  دیدار  در  چهارشنبه  روز  وی 
امام  امداد  کمیته  گسترده  خدمات  به  اشاره  با  همراه،  هیات  و  خمینی)ره( 
خمینی)ره( در محرومیت زدایی و اشتغال آفرینی افزود: تمام توجه شما به مردم به 
خصوص فقرا باشد؛ مردمی که همیشه زحمت با آنهاست. وی با اشاره به فرمایشات 
امیرالمومنین علی)ع( در نامه ۵۳ نهج البلاغه خطاب به مالک اشتر تصریح کرد: 
حضرت از مالک می خواهد تا دلش را سرشار از محبت و لطف به مردم نماید چراکه 
مردمی که به آنها حکومت می کنی از دو صنفند؛ یا برادران دینی تو هستند و یا 
در خلقت با تو یکی هستند. آیت الله نوری همدانی ادامه داد: در بخش دیگری 
از این نامه آمده است که عمل و جایگاه شغلی تو وسیله امرار معاش تو نیست بلکه 
امانتی است از جانب خداوند. این مرجع عالیقدر بر لزوم توجه به نهج البلاغه در 
کلام امام راحل)ره( اشاره کرد و گفت: بعد از قرآن کتابی به جامعیت نهج البلاغه 
در سازندگی جامعه نداریم. امیدوارم نامه ۵۳ نهج البلاغه که به راستی منشور جامع 
حکومت داری و مدیریت است در تمامی ادارات دولتی نصب شود تا سرمشقی برای 

مسوولان و کارمندان دولت قرار گیرد.

رئیس اداره خانواده حرم مطهر حضرت معصومه )س( خبرداد:

ارائهمشاورهاورژانسیدرحرممطهر
بانویکرامت

رئیس اداره خانواده حرم مطهر حضرت معصومه )س( با اشاره به راه اندازی اتاق 
مشاوره جدید حرم مطهر در مقبره ۱6 صحن امام رضا علیه السلام گفت: اساتید 

مشاور هر روز از ساعت ۱۸ تا 22 پاسخگوی سؤالات مراجعه کنندگان هستند.
غلامرضا زیدی با اعلام این خبر گفت: بخش جدید واحد مشاوره حرم مطهر 
حضرت معصومه سلام الله علیها در مقبره ۱6 صحن امام رضا علیه السلام که در 
دهه امامت و ولایت آغاز به کار کرده است همچنان در دهه اول محرم هر روز به زائران 

و مجاوران خدمات مشاوره ای ارائه می کند.
وی گفت: اساتید مشاور حرم مطهر هر روز از ساعت ۱۸ تا 22 در مقبره ۱6 صحن 
امام رضا علیه السلام پاسخگوی سؤالات مراجعه کنندگان در موضوعات مختلف از 
جمله خانواده، تربیت فرزند و مشاوره پیش از ازدواج هستند و به صورت فردی و 

تخصصی مشاوره اورژانسی ارائه می کنند.
رئیس اداره خانواده حرم مطهر بانوی کرامت ادامه داد: واحد مشاوره حرم مطهر 
در جنب درب 2۴ صحن جواد الئمه علیه السلام نیز در دو شیف ارائه خدمت می 

کند که شیفت صبح مخصوص بانوان و شیفت عصر ویژه آقایان و خانواده ها است.
وی افزود: تمامی مشاوره های ارائه شده در حرم مطهر حضرت معصومه سلام 
الله علیها به صورت رایگان انجام می شود و اگر چنانچه فردی نیاز به مشاوره های 

تخصصی تر و یا روانپزشک را داشته باشد راهنمایی های لازم صورت می گیرد.
 

پس از اقامه نماز  توسط آیت الله سبحانی؛

پیکرآیتاللهعلینکونامتشییع
وبهخاکسپردهشد

پیکر آیت الله علی نکونام گلپایگانی عضو فقید جامعه مدرسین حوزه  علمیه روز 
جمعه در قم تشییع و به خاک سپرده شد.

براساس این گزارش ،مراسم تشییع پیکر آن مرحوم صبح جمعه از مسجد امام 
حسن عسکری)ع( به سمت حرم مطهر حضرت فاطمه معصومه)س( برگزار شد.

آیت الله جعفر سبحانی از مراجع عظام تقلید در صحن حرم کریمه اهل بیت 
)س( بر پیکر آن مرحوم نماز خواند.

در این مراسم آیت الله سید هاشم حسینی بوشهری، نایب رئیس اول مجلس 
خبرگان رهبری و رئیس جامعه مدرسین نیز حضور داشت.

پیکر آیت الله علی نکونام گلپایگانی عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه قم در یکی 
از رواق های حرم حضرت معصومه سلام الله علیها به خاک سپرده شد.

مراسم ختم آن فقید نیز از سوی دفتر مقام معظم رهبری مدظله العالی در قم، 
جامعه مدرسین حوزه علمیه قم و شورای عالی و مرکز مدیریت حوزه های علمیه، 
عصر روزجمعه از ساعت ۱۷:۳۰ تا ۱9 در مسجد امام حسن عسگری علیه السلام 

برگزار  شد.

 آیت الله العظمی جوادی آملی:

آزادگیبرایهمهجوامع
پیامجهانیکربلااست

آیت الله جوادی آملی با تاکید بر این که آزادگی برای همه جوامع پیام جهانی کربلا 
است، تصریح کردند: وجود مبارک ابی  عبدالله آمد تا با خون به انحرافات خاتمه 

دهند.
آیت الله جوادی آملی در بیانی به تبیین آثار و برکات جهانی قیام سیدالشهدا علیه 
نَا 

َ
السلام پرداختند و اظهار کردند: در جریان خلافت حضرت آدم، شیطان گفت: ﴿أ

خَیرٌ مِنْهُ﴾. در جریان حسین  بن  علی )سلام الله علیهما( که از بزرگ ترین خلفای الهی 
است، »خلیفة الله« است، »خلیفة رسول الله« )علیهما آلاف التحیة و الثناء( است، 
امویان گفتند: »أنا خیر منه«، معاویه در برابر علی  بن  ابی طالب )سلام الله علیه( 
می  گفت: »أنا خیر منه«، یزید در برابر حسین  بن  علی )سلام الله علیه( می گفت: 

»أنا خیر منه«.
وجود مبارک ابی عبدالله خواست به این فکر خاتمه دهد.

آنها یک سلسله حرف  هایی ضدّ ارزش داشتند که از صدر تا ساقه، این حرف  ها 
رواج داشت، الآن هم بی  رونق نیست! از دیرزمان، این حرف، مدوّن بود و هست تا 

امروز و انبیا با این تفکرات مبارزه کردند.
شما ببینید در عصر وجود مبارک نوح )سلام الله علیه( چه فکری حاکم بود، در 
عصر موسای کلیم )سلام الله علیه( چه فکری حاکم بود، در عصر ابراهیم خلیل چه 

فکری حاکم بود، تا عصر پیامبر اسلام.
در عصر وجود مبارک نوح، وقتی مؤمنان به حضرت نوح ایمان آوردند، آن سرمایه 
 داران مُسرِف مُترَف، به نوح گفتند که یک عده مستمندِ مستضعفِ فقیر، دور تو جمع 
رَاذِلُنَا بَادِی 

َ
ذِینَ هُمْ أ بَعَکَ إِلاَّ الَّ  ـاراذل جامعه  اند: ﴿مَا نَرَاکَ اتَّ  ـمعاذ الله  شده  اند، اینها 

ی﴾.
ْ
أ الرَّ

تا رسید به جریان حضرت ابراهیم که نمرود هم در برابر حضرت ابراهیم همین 
حرف  ها را می  زد.

تا رسید به عصر موسای کلیم که فرعون هم همین حرف  ها را می  زد و می  گفت 
ارزش و تمدّن، متعلق به کسی است که زندگی او پررونق است؛ می  گفت: ﴿أ لََیسَ لِی 
نْهَارُ تَجْرِی مِن تَحْتِی﴾؛ مگر سلطنت مصر در اختیار من نیست؟! 

َ
مُلْکُ مِصْرَ وَ هذِهِ الْ

مگر قصر من، مُشرف بر این دریای روان نیست؟! مگر این رود نیل از کنار قصر من 
نمی  گذرد؟!

تا رسید به عصر وجود مبارک رسول گرامی )علیه و علیٰ آله آلاف التحیة و الثناء(؛ 
ی﴾ را شنیده  اید که در محضر پیامبر، یک سرمایه  دار نشسته بود،  جریان ﴿عَبَسَ وَ تَوَلَّ
مستمندی هم آمد، این سرمایه  دار، خود را برای اظهار تنفّر و انزجار از این فقیر و 

مستمند جمع کرد که این سوره برای تنبیه، تربیت و هدایت اوست.
از دیرزمان که شروع می  کنید، می  بینید قدم به قدم، این نظام ارزشی غلط حاکم 
بود که هر کس وضع مالی او خوب است، متکاثر است، مُسرِف است، مُترَف است، 
سرمایه  دار است، او متمدّن است او شریف است او برجسته است و مانند آن و هر 
کسی وضع مالی  اش خوب نیست، او عقب افتاده است، او رذل است، او ضعیف 

است، او فرومایه است و مانند آن.
این فکرها بود تا عصر اموی؛ در عصر اموی و مروانی هم همین فکر رایج بود.

وجود مبارک حسین  بن  علی )سلام الله علیهما( برای اینکه به همه این حرف  ها 
خاتمه دهد و این وحی الهی را متجلّی کند، صحابه  ای تربیت کرده است که عاقلانه 
می  خواهند این وحی معقول را متجلّی کنند. گاهی با سخن گفتن مسئله حلّ 
است، گاهی با نامه نوشتن مسئله حل است، گاهی با همایش و سخنرانی و تألیف 

کتاب و مصاحبه و گفتگو و گفتمان مسئله حل است
و گاهی هیچ راهی ندارد جز خون!

وجود مبارک ابی  عبدالله آمد با خون به این حرف  ها خاتمه دهد!

سخنران در مراسم شب ششم دهه اول محرم در هیئت خادم الرضا )ع( قم:

امامحسین)ع(محبوبومایهافتخارهمه
ادیانومکاتبالهیاست

استاد حوزه علمیه قم گفت: امام حسین)ع( محبوب و مایه افتخار همه ادیان و 
مکاتب الهی و هدایت گر همه اقشار جامعه است.

حجت الاسلام والمسلمین علی زند قزوینی، کارشناس مسائل دینی در مراسم 
شب ششم دهه اول محرم در هیئت خادم الرضا )ع( قم که در ورزشگاه شهید 
حیدریان این شهر برگزار شد، با اشاره به اهمیت حب امام حسین )ع( در چگونگی 
سرنوشت انسان ها گفت: خداوند اولین کسی است که قلم زده و سرنوشت بندگانش 
را با لوح و قلم نوشته است، از این رو در شب های قدر باید از خداوند بخواهیم قلمش 

را به نیکی برایمان برکشد و سرنوشت خوبی را در سال پیش رو برای ما بنویسد.
وی افزود: از رسول خدا )ص( نقل است که فرمودند در شب قدر از خداوند عافیت 
بخواهید و یکی از مصادیق عافیت قرب امام حسین )ع( است، امام حسینی که 

عرش ربوبی با نام او زینت پیدا کرد.
حجت الاسلام والمسلمین زند قزوینی مزین شدن قلب انسان ها به محبت امام 
حسین)ع( را امری ضروری برشمرد و گفت: چه چیزی بهتر از اینکه ظرف قلب ما 
مملو شود از محبت سیدالشهدا )ع( بروید به همه منابع و کتاب های ادیان مراجعه 

کنید و ببینید نظرشان در مورد امام حسین )ع( و عاشورا چیست.
وی با تأکید بر لزوم شناخت صهیونیست ها و اندیشه های آنها بیان داشت: در دو 
دهه پیش دشمن علی الخصام شیعیان و سایر مسلمین که یهودیان صهیونیست 
هستند، یکی از مراکز مهم آنها چند هزار دلار هزینه کرد تا بفهمد چرا در به زمین زدن 

شیعیان برخلاف سایر مکاتب مختلف دنیا ناموفق بوده است؟
سخنران هیئت خادم الرضا )ع( تصریح کرد: پاسخی که صهیونیست ها در مورد 
عدم موفقیتشان در تقابل با شیعیان به آن رسیدند، این بود که شیعه مانند یک پرنده 
بلندپروازی است که آنقدر افق پروازش بلند می باشد که از تیررس ما صهیونیست ها 
خارج می شود. این پرنده بلند پرواز دارای دو بال برای اوج گرفتن است و بالا و بالاتر 
می رود. این دو بال شامل یک بال سرخ است و دیگری بال سبز می باشد. آنها گفتند 

تا زمانی که شیعه این دو بال پرواز را دارد ما بر آن غلبه نخواهیم کرد.
وی گفت: صهیونیست ها در تفسیر دو بال پرواز شیعه گفتند که بال سرخ همان 
نهضت عاشورا و گریه برای حسین ابن علی )ع( است و بال سبز اعتقاد به مهدویت، 
انتظار و امید به آینده می باشد. آنها گفتند شیعه تا زمانی که با بال سرخ حسینی و 
اعتقاد به جهاد و شهادت فی سبیل الله حرکت می کند و با بال سبز امید و انتظار 
ظهور آخرین امام بر حق وجود مقدس سلطان عوالم وجود آقا بقیة الله الاعظم )عج( 

را در سر می پروراند ما نمی توانیم آنها را زمین گیر کنیم.

 
استاد حوزه علمیه قم:

جوششخوناباعبداللهالحسین)ع(
تاظهورادامهخواهدداشت

استاد حوزه علمیه قم گفت: برخی فکر می کنند که محرم قرارداد اجتماعی است 
ولی اینطور نیست، این جوشش خون اباعبدالله الحسین )ع( است که تا ظهور ادامه 

خواهد داشت.
حجت الاسلام محمد میرزا محمدی شامگاه پنجشنبه در مراسم عزاداری هیأت 
ورزشی  فرهنگی  در مجموعه  که  السلام  علیه  اصغر  علی  به حضرت  متوسلین 
خانه مهندس قم اظهار کرد: بر اساس روایات، شب های جمعه ارواح به خانه های 

دنیوی شان سرکشی می کنند و منتظر احسان این بازماندگان هستند.
استاد حوزه علمیه قم بیان کرد: هرساله به برکت سید الشهدا علیه السلام دستگاه 
توحید، زندگی و خداوند یک طراوت و رونقی خاصی پیدا می کند و مؤمنان با توجه به 
وجود مقدس امام حسین علیه السلام و مبانی نهضت امام که برگرفته از آیات قرآن و 

سیره پیامبر و امام علی علیه السلام است، به یک نورانیت و طهارت قلبی می رسند.
حجت الاسلام میرزا محمدی بیان کرد: ایام محرم، این نرم افزار الهی و این سفره 

ضیافت الهی کاری با دل مؤمنان می کند که آنها را به طهارت می رساند.
وی ادامه داد: گاهی مطهرات ما به گونه ای است که طاهر هستند، اما قابلیت 
طهارت دیگر ندارند مثل آب مضاف، این آب پاک است اما پاک کننده نیست، اما آب 

مطلق هم طاهر است و مطهر.

بی توجهی به معضل ریزگردها و بویژه پرداخت نکردن حقابه رودخانه های قم، امروز 
این استان را در ردیف آلوده ترین استان های کشور قرار داده، و اگر این بی توجهی 
ادامه یافته و رسیدگی نشود، به زودی ریزگردهای نفس گیر به تهران و شش استان 

دیگر خواهند رسید.
براساس این گزارش، گرد و غبار این روزها آسمان استان قم را فراگرفته به طوریکه 
برای سه روز متوالی ادارات استان را به تعطیلی کشاند؛ میزان آلودگی هوا به حد 
بسیار خطرناک و ناسالم رسیده و بسیاری از مردم برای حفظ سلامتی در خانه 

مانده اند.
نیست؛  امروز  و  دیروز  قصه  قم  استان  به  خاک  و  گرد  و  ریزگردها  هجوم  قصه 
سال هاست مردم قم با این معضل مواجه هستند و سالانه بیش از ۷۰ روز آلوده و 
ناسالم در استان ثبت می شود، اما متاسفانه اقدامات انجام شده در طی این سال ها 

ناکافی بوده و جوابگو نیست.
از مساحت یک میلیون و 2۰۰ هزار هکتاری استان قم بیش از 2۰۰ هزار هکتار 
عرصه های بیابانی است که ۱۰۵ هزار هکتار آن به کانون های تولید گردوغبار تبدیل 

شده و ۳۰ الی ۴۰ هزار هکتار آن بسیار نامناسب و بحرانی است. 
به گفته کارشناسان حدود ۵۰۰ هزار هکتار دیگر از مساحت استان نیز در حال 

تبدیل شدن به بیابان هستند که وضعیتی بسیار نگران کننده را رقم خواهد زد.
اما علت اصلی ایجاد گردوغبار در قم چیست و چه راهکارهای برای مقابله و مهار 
ریزگردها وجود دارد تا بتوان در برنامه های کوتاه، میان و بلندمدت این معضل را حل 

کرد.
 گردوخاک قم از کجا می آید؟

محمدحسین بازگیر در گفت وگویی با اشاره به وضعیت ناسالم هوای استان در 
روزهای اخیر گفت: در روزهای اخیر بخش عمده ای از گرد و غبار ها از کانون های 

داخلی استان بوده است.
بازگیر با اشاره به اینکه میزان بارندگی امسال ما تقریبا ۵۰ میلی متر از سال گذشته 
بیشتر بوده است، افزود: به واسطه بارندگی خوبی که داشتیم، وضعیت اراضی آسیب  
دیده و کانون های گردوغبار استان مناسب تر از سال گذشته بود، بنابراین خیزش 

گردوغبار را دیرتر و کمتر شاهد بودیم. 
مدیرکل محیط زیست استان قم بیان کرد: شروع خیزش گردوغبار در روزهای اخیر 
و هفته گذشته عمدتا از مناطق دشت کویر، استان های سمنان و اصفهان بود. با بالا 
رفتن سرعت باد و گذشتن از بازه زمانی بارندگی ها، بخشی از کانون های داخلی از 

شرق استان نیز به آن اضافه شد.
در  ما  و همکاران  استان  توسط مسئولان  که  پیگیری هایی  با  وی عنوان کرد: 
دستگاه های دیگر با موضوع بحث گردوغبار انجام شد، این معضل یکی از ۳ مسئله 

اصلی استان و به عنوان یکی از اولویت ها شناخته شد.
بازگیر تصریح کرد: مبحث گردوغبار مربوط به زمان حال نیست و در طول سالیان 
اتفاق افتاده است. ما برای پیگیری مطالعات و منشأیابی زیادی را انجام داده و 

کارگروه های غیرفعال را به صورت مستمر فعال کرده ایم.
۲۲ دستگاه در حوزه گردوغبار وظیفه دارند

مدیر کل محیط زیست استان قم گفت: 22 دستگاه در حوزه گردوغبار وظیفه 
دارند. وظیفه ما به عنوان محیط زیست رصد، پایش و دیده بانی است. اقدامات ما به 

همراه هواشناسی هشدار، سنجش و یافتن مناطق درگیر در استان است.
وی افزود: ما در حال تکمیل شبکه هستیم. شبکه دیده بانی جزو شبکه های بسیار 
کامل ماست. ۳ ایستگاه سنجش آلودگی هوا در قنوات، پردیسان و کوه سفید اضافه 
کرده ایم. ایستگاه های سطح شهر را نیز به روزرسانی کرده ایم. بازگیر با اشاره به انجام 
کارهای اجرایی گفت: اطراف جاده گرمسار ۵۰۰ هکتار درختکاری، کاشت طاق و 
گیاهان صورت گرفته است. منابع طبیعی نیز کاشت حدود ۱۰۰۰ هکتار را در بخش 
دیگری دنبال کرده است.  مدیر کل محیط زیست استان قم بیان کرد: در مجموع 
برای عرصه های آسیب دیده تاکنون نزدیک به ۱۳ هزار هکتار درختکاری، کاشت 

طاق و کاشت گونه های گیاهی مناسب منطقه صورت گرفته است.
کمبود اعتبار کار بیابان زدایی را کند کرده است

بازگیر گفت: قم نزدیک به ۳۰ هزار عرصه بحرانی و کانون آسیب دیده دارد. این 
کانون ها با کوچکترین وزش باد خیزش گردوغبار ایجاد می کنند. ۳۰ هزار هکتار از 

اراضی باقی مانده و فقط ۱۳ هزار هکتار آن احیا و بیابان زدایی شده است.
وی افزود: اقدامات برای مقابله با بحران گرد و غبار در قم از سالهای گذشته آغاز 
شده است، اما به دلیل کمبود اعتبارات با کندی مواجه شده و باید برای این معضل 

چاره اندیشی شود.
پیامد اختصاص نیافتن حقابه محیط زیستی

مدیرکل محیط زیست استان قم با بیان اینکه یکی از مهمترین موانع، تخصیص 
نیافتن حقابه های زیست محیطی استان است، افزود: خشکسالی مستمر و استفاده 
بی رویه از منابع آب زیرزمینی، موجب فرسایش خاک و فرونشست زمین و ایجاد 

کانونهای گرد و غبار شده است.
بازگیر گفت: ۳۰۰ هزار هکتار از مساحت قم مستعد تولید گردوخاک است و حدود 
۱۰۵ هزار هکتار از عرصه های بیابانی قم عرصه هایی هستند که به کانون های ایجاد 

گردوغبار تبدیل شده است که ۳۰ تا ۴۰ هزار هکتار آن بحرانی هست.
شناسایی ۱00 منبع آلاینده هوا 

بازگیر عنوان کرد: با توجه به اختصاص نیافتن حقابه ها و وجود خشکسالی، 
برگردان این وضعیت به حالت طبیعی یک کار پرهزینه، پردامنه و همه گیر است.

مدیر کل محیط زیست استان قم در پاسخ به این پرسش که چرا محیط زیست 
در این زمینه کوتاهی کرده است، گفت: ما در حوزه تکالیف و اختیارات قانونی 
دستگاهی خود، باید با منابع آلاینده برخورد کنیم، از همین رو تا امروز بیش از ۱۰۰ 
منبع آلاینده را شناسایی کرده و پیگیری های لازم را در حدود اختیارات خود انجام 

داده ایم.
۱05 هزار هکتار کانون گردوغبار

مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم نیز با اشاره به وضعیت منابع طبیعی 
استان به خبرنگار تسنیم گفت: استان قم با مساحت یک میلیون و 2۰۰ هزار هکتار، 
در حال حاضر بیش از 2۰۰ هزار هکتار عرصه های بیابانی دارد. بیش از ۱۰۵ هزار 

هکتار از این عرصه های بیابانی کانون اصلی ایجاد گردوغبار هستند.
محمد شعاعی افزود: از لحاظ موقعیت جغرافیایی ما در مرکز کشور و در حاشیه 
کویر مرکزی هستیم، بنابراین بحث بیابان زایی برای ما یک پدیده طبیعی محسوب 

می شود.
وی با بیان اینکه منشأ اصلی بیابان زایی به دو عامل طبیعی و دخالت های نابه جای 
بشری برمی گردد، گفت: بخش عمده ای از دلایل بیابان زایی مربوط به گذشته و 
کارهایی است که بدون در نظر گرفتن مباحث زیست محیطی و منابع طبیعی انجام 

شده و این موضوع پس از گذشت سالیان به یک معضل تبدیل شده است.
خسرانِ قطع حقابه ها ی رودخانه های قمرود و قره چای

شعاعی عنوان کرد: یکی از مهم ترین عوامل بیابان زایی قطع حقابه ها ی زیست 
محیطی است؛ آبی که از دو رودخانه دائمی قمرود و قره چای وارد استان می شد، 

مناطقی که به کانون های گردوغبار تبدیل شده است را محافظت می کرد. 
مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم گفت: آب ها ی ورودی استان باعث 
می شد در کانون های ایجاد گردوغبار همیشه پوشش گیاهی و رطوبت خاک وجود 

داشته باشد.
وی با بیان اینکه طبق مطالعات صورت گرفته ۴ کانون ایجاد گردوغبار در استان 
وجود دارد، افزود: کانون های گردوغبار استان قم شامل قم، مسیله، کوه نمک و 

حسین آباد میش مست است.
شعاعی گفت: البته کارهای خوبی در برخی از این مناطق در گذشته انجام  شده 
است، از جمله در منطقه کوه نمک در شهرستان جعفرآباد که هم اکنون مشکلی در 
این منطقه وجود ندارد. منابع طبیعی همچنین از سال ها قبل در منطقه حسین آباد 
میش مست کارهای خوبی از جمله کاشت طاق و جنگل های بیابانی انجام داده 

است.
حقابه های محیط زیستی باید برگردد

مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم گفت: در حال حاضر مناطق بحرانی 
و مشکل ساز قم در شرق استان یعنی منطقه مسیله و سراج است. بادهایی که از 

سوی شرق می وزد، بیشترین گردوغبار را به سمت استان قم می آورد.
شعاعی در پاسخ به این پرسش که منابع طبیعی با توجه به قوانینی که دارد چرا 
به کندی پیگیر کار است، گفت: طبق قوانین آیین نامه، فقط منابع طبیعی متولی 

پدیده ایجاد گردوغبار نیست و ۱۴ دستگاه باید پیگیر این موضوع باشند. 
مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم بیان کرد: در بحث بیابان زدایی 
مهم ترین و کم هزینه ترین کار اجرایی، زنده کردن حقابه های زیست محیطی است 

که در حال حاضر وارد استان نمی شود.
 ۱.5 همت اعتبار مورد نیاز برای مهار کانون های بحرانی

مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم گفت: با توجه به اینکه هزینه های 
احیا بسیار بالاست، ما به تأمین اعتبارات استانی و اعتبارات ملی نیاز داریم. گرفتن 
حقابه ها جزو وظایف وزارت نیرو است. نمایندگان وزارت نیرو باید پیگیر باشند تا 

حقابه ها را از استان های دیگر دریافت کنند.
شعاعی افزود: هزینه های بیابان زدایی بسیار بالاست. برای مثال هزینه مالچ پاشی 
نفتی در هر هکتار چیزی بالغ بر ۱۵۰ میلیون تومان است؛ ولی چون موضوع زیست 

مردم در اولویت قرار دارد باید به صورت ویژه به آن رسیدگی شود.
مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم افزود: در سفر دوم هئیت دولت به 
استان قم، رئیس سازمان حفاظت محیط زیست طی بازرسی که از منطقه نواران 
داشت، این قول را دادند که 2 هزار مالچ غیرنفتی برای استان قم تامین کنند.  وی 
تصریح کرد: برای مهار بیابان زایی به اعتبارات بیشتری احتیاج هست. کانون های 
بحرانی گردوغبار ما ۳۰ هزار هکتار است که چیزی بالغ بر ۱.۵ همت هزینه لازم 
دارد. دستگاهای متولی در این امر همسو هستند ولی بیشتر نیازمند کار عملیاتی 
هستیم تا بتوانیم اعتبارات مورد نیاز را در  این زمینه دریافت کنیم. شعاعی گفت: ما در 
سال گذشته با کمک های مردمی خیرین کارهای خوبی در استان قم انجام داده ایم. 
چیزی حدود ۴۰۰ هکتار را احیا کرده ایم.در همین خصوص طرحی مردمی به نام 
کاشت یک میلیارد درخت داریم که بدون اعتبارات دولتی در حال اجراست. از 

کسانی که می توانند در این زمینه یاریگر ما باشند هم استقبال می کنیم.
ریزگردهای قم بیخ گوش تهران و 6 استان دیگر

کارشناسان هشدار داده اند معضل گردوغبار در استان قم یک مسئله ملی هست 
و اگر توجه ویژه به آن نشود و اعتبارات کافی برای مهار کانون های ایجاد گردوغبار 
در قم تخصیص نیابد به زودی تهران و 6 استان دیگر نیز درگیر ریزگردهای استان 

قم خواهند شد.
طبق پایش های صورت گرفته، علاوه بر ۱۰۵ هزار هکتاری که هم اکنون تبدیل 
به کانون تولید گردوغبار در استان قم شده است، حدود ۳۰۰ هزار هکتار دیگر از 
مساحت قم نیز مستعد تولید گردوخاک است و اگر اقدامات لازم و فوری برای 
بیابان زدایی و درختکاری انجام نشود، بحران زیست محیطی بزرگی در سال های 

آینده قم و هفت استان اطراف آن را خواهد گرفت.

خطر ریزگردهای قم بیخ گوش تهران و 6 استان دیگر:

همه راهکارها برای  حل بحران ریزگردها
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مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان قم خبرداد:

تهیهراهنمایفرصتهایسرمایهگذاری
درشهرکهایصنعتی

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان قم گفت: راهنمای فرصت های 
سرمایه گذاری در شهرک ها و نواحی صنعتی استان برای سرمایه گذاران بخش 

خصوصی شناسایی و تدوین شد.
در  سرمایه گذاری  مناسب  فرصت های  شناسایی  به  اشاره  با  آشتیانی  وحید 
شهرک ها و نواحی صنعتی استان، افزود: شرکت شهرک های صنعتی قم به عنوان 
یکی از شرکت های تابعه سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی ایران با 
دارا بودن هفت شهرک صنعتی شکوهیه، سلفچگان، محمودآباد، شهاب، ثامن، 
الغدیر و فناوری اطلاعات و چهار ناحیه صنعتی خورآباد، طغرود، سیرو و دستجرد 
و 2 شهرک صنعتی غیردولتی پارس گستر نیزار و سیاره سبز فرصتی استثنایی و 

منحصر به فردی را برای سرمایه گذاران بخش خصوصی بوجودآورده است.
وی افزود:  ما در شرکت شهرک های صنعتی قم تلاش می کنیم با تکیه بر فناوری، 
دانش روز و توانمندسازی کارکنان و تعامل با ذینفعان در مسیر ایجاد و توسعه 
شهرک ها و نواحی دولتی و غیردولتی، مناطق ویژه اقتصادی، تکمیل زیست بوم 
صنعتی، حفظ محیط زیست منطقه، بهترین گزینه را برای سرمایه گذاران داخلی و 

خارجی در سطح استان فراهم آوریم.
آشتیانی گفت: دفترچه راهنمای فرصت های سرمایه گذاری در 2 بخش سرمایه 
گذاری در پروژه های زیرساختی )زیرساخت های مورد نیاز شهرک های صنعتی( و 

پروژه های صنعتی برای سرمایه گذاران بخش خصوصی طراحی و تدوین گردید.
وی با اشاره به تلاش های صورت گرفته در راستای مطالعات سرمایه گذاری، 
امکان سنجی طرح های سرمایه گذاری، مطالعات بازار برای استقرار و گسترش 
بازار صنایع کوچک و متوسط در قم، بیان داشت: در همین راستا به منظور توسعه 
سرمایه گذاری بخش خصوصی در شهرک ها و نواحی صنعتی استان، راهنمای 
سرمایه گذاری در این بخش تدوین شد که امیدواریم کمک شایانی به سرمایه 

گذاران برای شناسایی فرصت ها و نحوه سرمایه گذاری باشد.
9۸ درصد صنایع این استان کوچک و متوسط هستند و نیاز است تا هرگونه 

برنامه ریزی در حوزه فعالیت های صنعتی در قم با درنظر گرفتن این مساله باشد.
صنعت قم طی سال های اخیر با رشد خوبی مواجه بوده است و اکنون انواع 
مختلف محصولات در واحدهای مستقر در شهرک های صنعتی استان تولید و به 
بازار مصرف عرضه می شود که بسیاری از آن ها هم صادراتی است و ارزآوری مناسبی 

برای کشور به همراه دارد.

مقام مسئول در وزارت راه و شهرسازی:
قراردادهایبلندمدتاجارهمشمول

معافیتهایمالیاتی۱۰۰درصدیمیشوند
دبیر کارگروه تنظیم و کنترل بازار املاک و مستغلات وزارت راه و شهرسازی با 
تاکید بر اینکه انعقاد قراردادهای بلندمدت اجاره مشمول معافیت های مالیاتی ۷۰ 
تا ۱۰۰ درصدی هستند از تجهیز بنگاه های معاملات املاک به دستگاه کارتخوان 

اندروید خبر داد.
یاسر دستمالچیان دبیر کارگروه تنظیم و کنترل بازار املاک و مستغلات ضمن 
اعلام برگزاری جلسه ای با حضور ادارات کل راه و شهرسازی استان های سراسر 
اتاق اصناف، نماینده  کشور، نماینده وزارت صنعت، معدن و تجارت، نماینده 
سازمان امور مالیاتی و روسای اتحادیه های بنگاه های معاملات املاک در ساختمان 

دادمان به تشریح برخی از تصمیمات اخذ شده در این نشست پرداخت.
دستمالچیان ادامه داد: همچنین مالکانی که متراژ واحدهای مسکونی مورد 
اجاره آنها بیش از ۱۵۰ متر در تهران و بیش از 2۰۰ متر در سایر مراکز استان هاست 
چنانچه قرارداد واحدهای خود را بلندمدت منعقد کنند برای معاملات 2 ساله تا ۷۰ 

درصد و برای معاملات ۳ ساله تا ۱۰۰ درصد مشمول مالیات خواهند شد.
 همچنین این دسته از مالکان چنانچه واحدهای مسکونی خود را به خانوارهای 
و سازمان  امداد  پوشش کمیته  یا خانوارهای تحت  و  بیشتر  و  فرزند  دارای سه 
بهزیستی و یا سه دهک پایین درآمدی اجاره بدهند مشمول ۱۰۰ درصد معافیت 

مالیاتی می شوند.

رییس سازمان مدیریت و برنامه ریزی قم:

نرخبیکاریدرقم۱.۲درصد
کاهشیافت

رییس سازمان مدیریت و برنامه ریزی قم گفت: نرخ بیکاری این استان در فصل 
بهار امسال نسبت به مدت زمان مشابه سال گذشته، ۱.2 درصد کاهش یافت.

محمدجواد شاکرآرانی عصر چهارشنبه در جمع خبرنگاران افزود: نرخ بیکاری در 
استان قم در فصل بهار سال گذشته ۸.۵ درصد بود که این رقم در بهار امسال ۷.۳ 

درصد است.
وی با بیان این که نرخ بیکاری در کل کشور در فصل بهار امسال ۷.۷ درصد است 
گفت: نرخ بیکاری در قم نسبت به کشور نیز چهار دهم درصد کاهش داشته است.
شاکرآرانی گفت: کاهش نرخ بیکاری در قم اتفاق خوبی است که مجموعه فعالان 
اقتصادی و مدیران در تحقق آن نقش داشتند و بخشی از جمعیت بیکار ما به سمت 
اشتغال جذب شدند. رییس سازمان مدیریت و برنامه ریزی قم همچنین تصریح 
کرد: نرخ مشارکت اقتصادی در استان قم در بهار پارسال ۳۷.۳ درصد بوده که این 
رقم در بهار امسال به ۳۸.۳ رسیده است و شاهد افزایش یک درصدی در این زمینه 
هستیم. وی اضافه کرد: مشارکت اقتصادی یعنی جامعه بیشتری به سمت فعالیت 

های اقتصادی روی آورده اند.
 

مدیرعامل شرکت گاز استان قم خبرداد:

انعقاد۲۸پیماندرشرکتگاز
طیسهماههنخستسال

مدیرعامل شرکت گاز استان قم از انعقاد 2۸ پیمان سرمایه ای و مشاوره در شرکت 
گاز استان قم طی سه ماهه نخست سال جاری خبر داد.

مرتضی خوش لهجه در گفت وگویی از انعقاد 2۸ پیمان سرمایه ای و مشاوره در 
شرکت گاز خبر داد و اظهار کرد: از این تعداد ۱۱ پیمان در سطح معاملات بزرگ و 

۱۷ پیمان نیز در سطح معاملات متوسط بوده است.
وی ارزش ریالی این پیمان ها را بیش از دو هزار و 2۰۸ میلیارد ریال عنوان کرد و در 
ادامه افزود: تعیین برآورد ریالی پیمان ها و تهیه و تنظیم اسناد مرتبط با این فرایندها 

از جمله وظایف مهم امور پیمان ها است. 
خوش لهجه با اشاره به اهمیت شفاف سازی روند اجرای قراردادها، تصریح کرد: 
این امر باهدف جلوگیری از سوءاستفاده های احتمالی، افزایش نظارت ها و ایجاد 

شرایط برابر برای پیمانکاران انجام می شود.
 وی اضافه کرد: در همین راستا تمامی مناقصات و مزایده های برگزار شده شرکت 

گاز در سامانه در نظر گرفته شده برای این موضوع ثبت شده است.

قالیباف در نشست روسای بریکس:

دلارزدایی، فشار آمریکا بر اقتصادهای نوظهور را قطع خواهد کرد

رئیس مجلس شورای اسلامی بر نقش آفرینی کشورهای عضو بریکس در 
زنجیره ارزش جهانی تاکید کرد و گفت: دلارزدایی و استفاده از ارزهای جایگزین 

سبب قطع فشار آمریکا بر اقتصادهای نوظهور خواهد شد.
محمدباقر قالیباف روز پنجشنبه )2۱ تیرماه( در اجلاس روسای بریکس در 
شهر سن پترزبورگ روسیه اظهار داشت: حضور کشورهای جدید و روند رو به 
رشد تمایل کشورها برای پیوستن به این سازمان بین المللی چند جانبه، بیانگر 

اهمیت آن در مناسبات بین المللی و تثبیت جایگاه آن در عرصه جهانی است.
رئیس مجلس شورای اسلامی عنوان کرد: نظام کنونی جهانی نتوانسته در 
زمینه  حل و فصل اختلافات منطقه ای و بین المللی، پایان دادن به جنگ ها، 
کشمکش ها و نابرابری ها اقدامات ثمربخشی داشته باشد و بر این اساس، 
ظرفیت های اقتصادی و سیاسی جمعی جدید در چهارچوب سازمان های چند 
جانبه در حال شکل گیری است تا حکمرانی جهانی بر اساس اصل چندجانبه 

گرایی در جهان تسری پیدا کند.

وی با بیان اینکه موضع همیشگی جمهوری اسلامی، لزوم توجه به یک نظام 
چندجانبه گرا است، تاکید کرد: چنین نگرشی، دولت و مجلس شورای اسلامی 
ایران با عزم و اراده قوی، خواهان مشارکت و همکاری سودمند بین اعضا و 

تحقق عملی اهداف متعالی بریکس است.
رئیس قوه مقننه با بیان اینکه کشورهای عضو بریکس باید به دنبال نقش 
آفرینی بیشتر و موثرتر در زنجیره ارزش جهانی باشند، تصریح کرد: بر این باورم 
که اقتصادهای کشورهای عضو بریکس با ظرفیت های متعدد در حوزه های 
مختلف و راهبردی، مکمل، متمم و تقویت کننده یکدیگر هستند و این ظرفیت 

ارزشمندی برای توسعه متقابل همکاری های دوجانبه و چند جانبه است.
قالیباف از جمله اقدامات مهمی که در بریکس دنبال شده را دلارزدایی و 
استفاده از ارزهای جایگزین برای تجارت بین اعضا عنوان کرد و افزود: این رویه 
باعث قطع یکی از اهرم های اصلی فشار آمریکا بر اقتصادهای نوظهور خواهد 
بود. توافق مالی اخیر میان ایران و روسیه از نمونه های موفق همکاری برای 

دلارزدایی از مناسبات دوجانبه است. گسترش همکاری در تعیین فرآیندهای 
انتقال پول میان کشورهای عضو و نیز توسعه کریدورهای تجاری برای انتقال 
کالا و خدمات اعضای بریکس از جمله ظرفیت های مهمی است که باید از سوی 

مجالس عضو، پیگیری و فعال شود.
ترانزیت، انرژی، تجارت و بانک محورهای مهم همکاری

وی چهار محور اصلی ترانزیت، انرژی، تجارت و بانک را از مهمترین محورهای 
همکاری میان اعضای بریکس برشمرد و اظهار داشت: مجلس شورای اسلامی 
و دولت جدید ایران آمادگی همه جانبه دارند تا در تمامی این حوزه ها با شرکای 

خود همکاری کنند.
رئیس مجلس شورای اسلامی در ادامه تاکید کرد: پارلمان های کشورهای 
عضو، در موفقیت بریکس نقش حیاتی و مهمی دارند و می توانند برای برون رفت 
از یکجانبه گرایی، قوانین تسهیل گری برای توسعه تجارت وضع کرده و موانع 

قانونی گسترش همکاری های تجاری را بر طرف سازند.
قالیباف، نشست پارلمانی بریکس با تسهیل بحث، گفت و گو و همکاری 
سیاسی و دفاع از حاکمیت قانون را زمینه ساز و ظرفیت ساز برای ارتقای روابط 
دولت های عضو عنوان کرد و گفت: همسویی مجالس عضو بریکس با دولت 
های عضو، می تواند ظرفیت دولت را برای اجرای سریع سیاست های اقتصادی 

و تجاری بازتر کند.
وی تاکید کرد: در نشست قبلی در آفریقای جنوبی، جمهوری اسلامی ایران 
پیشنهاد ایجاد گروه دوستی پارلمانی بریکس در مجالس کشورهای عضو را 
برای تسهیل و تقویت روابط دوجانبه پارلمانی ارائه کرد. مجدداً در این نشست 
پیشنهاد می شود نسبت به عملیاتی کردن این موضوع اقدام لازم صورت گیرد.

مقابله با اقدامات قهری یکجانبه گرایانه در دستور کار بریکس قرار گیرد
وی ادامه داد: همچنین پیشنهاد می کنیم که موضوع تحریم های اقتصادی و 
مقابله با اقدامات قهری یکجانبه گرایانه به عنوان یک تهدید بزرگ علیه امنیت، 
رفاه مردم و شهروندان عادی اعضای بریکس در دستورکار مجمع مجالس 
بریکس قرار گیرد. معتقدیم که استفاده از راه حل حقوقی و سازوکار جمعی و 

در نتیجه اقدام جمعی در این زمینه می تواند نتایج مؤثری در پی داشته باشد.
قالیباف با بیان اینکه مجلس شورای اسلامی ایران، گسترش روابط و ارتقای 
تعاملات پارلمانی را جزء اصول محوری خود در نظر گرفته و آن را در راستای 
منافع ملی و تقویت چندجانبه گرایی ارزیابی می کند، خاطرنشان کرد: اینجانب 
آمادگی کامل پارلمان جمهوری اسلامی ایران را برای همکاری و تعامل فعال 
و هدفمند با همتایان خویش در مجالس عضو بریکس در امر تقویت رهیافت 

ارزشمند همگرایی اعلام می کنم.

هشدار سنگین یک اقتصاددان درباره نرخ تورم؛

شقاقی:اقتصادایراندرشرایطقفلشدگیقراردارد
یک اقتصاددان معتقد است: اقتصاد ایران در شرایط 
قفل شدگی قرار دارد و رکود سهمگینی هم حاکم شده و 
اخیرا بانک مرکزی از این سیاست غلط خود تاحدودی 

کوتاه آمده است.
جمعه،  روز  ریاست جمهوری  انتخابات  چهاردهمین 
۱۵ تیر ماه، برگزار و پس از اعلام نتایج، مسعود پزشکیان 
اولین  شد.  پیروز  انتخابات  در  مردم  منتخب  عنوان  به 
موضوعی که پس از معرفی سکاندار جدید دولت به ذهن 
می رسد، این است که آیا دولت چهاردهم با تورم به ماندگار 
شدن تورم ۴۰ درصد، امکان مهار و کنترل تورم را دارد؟ و 
اینکه چه مسیری اقتصاد ایران را به سمت تورم تک رقمی 
و پایین می برد؟ این در شرایطی است که آخرین گزارش 
مرکز آمار ایران نشان می دهد که نرخ تورم خرداد ۱۴۰۳ به 

۳6.۱ درصد رسیده است.
میانگین تورم در دهه های مختلف چقدر بود؟

گفت وگو  در  اقتصاددان  شقاقی شهری،  وحید 
باخبرآنلاین در پاسخ به این پرسش که آیا امکان مهار تورم 
۴۰ درصدی وجود دارد و دولت چهاردهم چه باید بکند؟ 
دوره  تورم  میانگین  مرکزی،  بانک  آمار  طبق  می گوید: 
۱۴۰۱-۱۳۱6 معادل ۱6.۳ درصد، میانگین تورم دوره 
از  تورم پس  ۱۴۰۰-۱۳۵۱ معادل 2۰ درصد، میانگین 
درصد   2۱.6 معادل   )۱۴۰۱-۱۳۵۸( اسلامی  انقلاب 
میانگین  روش  به   ۱۳9۷-۱۴۰۱ دوره  تورم  میانگین  و 
هندسی معادل ۴۱.96 درصد و به روش میانگین حسابی 

معادل ۴2.۴۴ درصد بوده است.
وی می افزاید: همچنین از تاریخ انتشار آمارهای تورم در 
اقتصاد ایران، سال ۱۳۱6، در برخی مقاطع تورم های بالا 
)بیشتر از تورم بلندمدت( رخ داده است. نمونه تورم های 
بالا طی دوره ۱۳۵۰-۱۳۱۵ شامل تورم 2۱.2 درصدی 
سال ۱۳۱6، ۴9.۵ درصدی سال ۱۳2۰، 96.2 درصدی 
 ۱۵.9  ،۱۳22 سال  درصدی   ۱۱۰.۵  ،۱۳2۱ سال 
درصدی ۱۳۳۳ بوده است. همچنین پس از دهه ۵۰ این 
پدیده تورمی آشکارا و به صورت طولانی مدت اقتصاد ایران 

را تحت تاثیر قرار داده است.
این اقتصاددان متذکر می شود: مصادیق تورم های بالا 
تورم 2۵.۱ درصد سال  طی دوره ۱۴۰2-۱۳۵۰ شامل 
سال  درصد   ۴9.۴  ،۱۳6۷ سال  درصد   2۸.9  ،۱۳۵6
سال  درصد   ۴۷.۱  ،۱۳92 سال  درصد   ۳۴.۷  ،۱۳۷۴
سال  برای  و  بوده   ،۱۴۰۱ سال  درصد   ۴6.۵ و   ۱۳99
۱۴۰2 نیز با وجود گذشت بیش از ۴ ماه از سال جاری، 

هنوز آماری توسط بانک مرکزی منتشر نشده، با این حال 
برآوردها حکایت از تورم حدود ۴۷ درصدی است.

شقاقی عنوان می کند: در ضمن شواهد آماری نشان 
می دهد از دهه ۵۰ به بعد و در اکثر مقاطع و سنوات، تورم 
در اقتصاد ایران دو رقمی بوده )به جز 6 مقطع زمانی(، به 
طوری که در دهه ۴۰ میانگین تورم تک رقمی و 2 درصد 
بوده که در دهه ۵۰ روندی شتابان به خود گرفته و با رشد 
۳۱.6 درصد نقدینگی، به ۱۵.2 درصد می رسد. سپس 
میانگین تورم در دهه های 6۰ تا 9۰ به ترتیب ۱۷.9 درصد، 

2۳.۵ درصد، ۱۵.۷ درصد و 2۷.۸ درصد شده است.
خطای تشخیص دولت سیزدهم در کنترل تورم 

مشخص بود
در  تورم  برای مهار  ادامه می گوید:  اقتصاددان در  این 
اقتصاد ایران اولین و مهم ترین مساله، شناخت عمیق و 
دقیق از ریشه های تورم اقتصاد ایران است، به طوری که 
ایران،  تورم  ریشه های  از  دقیق  شناخت  عدم  درصورت 
اولا امکان مهار تورم به صورت ماندگار و پایدار )میان مدت 
و بلندمدت( مقدور نخواهد بود. ثانیا سیاست اشتباه در 
مهار تورم می تواند پیامدهای مخرب به سایر بخش های 

اقتصادی نظیر بازار سرمایه و تولید تحمیل کند.
شقاقی می افزاید: باید اشاره شود ریشه تورم در اقتصاد 
ایران از تشدید ناترازی های اقتصاد کلان به همراه گسست 

بخش پولی از بخش واقعی نشات می گیرد و کسری های 
اقتصاد  ناترازی های  واسطه  به  شده  ایجاد  بودجه ای 
کلان و بی انضباطی های مالی دولت ها به افزایش مداوم 
کسری های بودجه ای منتهی شده و از این محل به بخش 
پولی فشار وارد می سازد و با تشدید رشد کل های پولی 
سرانجام به تورم می انجامد. وی عنوان می کند: بر این 
اساس، خطای تشخیص دولت سیزدهم در کنترل تورم 
نخواهد  حاصل  پایدار  نتیجه  که  بود  مشخص  و  معلوم 
شد و مثل روز روشن بود که صرفا با اتکا به سیاست های 
پولی نمی توان تورم را در میان مدت و بلندمدت مهار کرد. 
مشخص بود که با ابزار سیاست های پولی نمی توان به 
صورت پایدار و ماندگار نرخ تورم را کنترل کرد و تنها در 

کوتاه مدت شاید توفیقی حاصل شود.
اقتصاد ایران در شرایط قفل شدگی قرار دارد

برخی  تاکید  با وجود  یادآور می شود:  اقتصاددان  این 
اقتصاددانان به عدم کارایی سیاست های پولی انقباضی 
در کنترل نرخ تورم در میان مدت و بلندمدت، بانک مرکزی 
دولت سیزدهم بدون توجه به سیاست های مالی و بخش 
واقعی، همچنان اصرار داشت با ابزار سیاست های پولی 

انقباضی در کنار تثبیت ارز، به مهار تورم بپردازد.
شقاقی تصریح می کند: اثرات مخرب این دو سیاست 
در حال روشن شدن است؛ به طوریکه بازار سرمایه کاملا از 

کار افتاده است و خالص حاشیه سود بنگاه های تولیدی 
بازار سرمایه از ۳۴ درصد ۱۴۰۱ به زیر ۱۴ درصد ۱۴۰2 
افت کرده است و بخش خصوصی و تولیدی نیز به دلیل 
دسترسی  عدم  و  پولی  انقباضی  شدید  سیاست های 
بانکی در شرایط بسیار بدی قرار دارند و رکود  به منابع 

سهمگینی بر اقتصاد حاکم شده است.
وی متذکر می شود: اصرار بر روش نادرست بانک مرکزی 
موجب شده به دلیل اختلاف ۵۰ درصدی نرخ ارز نیمایی 
و بازار آزاد، بانک ها تسهیلات را به شرکت های زیرمجموعه 
خود هدایت  کنند و این شرکت ها نیز برای برخورداری از 
رانت ارزی در صف واردات قرار بگیرند و طرح توسعه ای 
از کانال تسهیلات نظام بانکی طی دو سال اخیر اتفاق 
نمی افتد. لذا اقتصاد ایران در شرایط قفل شدگی قرار دارد 
و رکود سهمگینی هم حاکم شده و اخیرا بانک مرکزی از 

این سیاست غلط خود تاحدودی کوتاه آمده است.
چند توصیه به تیم اقتصادی دولت پزشکیان

این اقتصاددان تاکید می کند: کاملا مشخص بود که 
صرفا با رویکرد غلط بانک مرکزی، اثرات کاهش تورمی 
امکان ماندگاری در میان مدت و بلندمدت نخواهد داشت، 
چراکه ریشه تورم یعنی ناترازی های اقتصاد کلان و عدم 
کارایی بخش واقعی اقتصاد ایران سرجای خود قرار دارند 
و دولت سیزدهم نسبت به تصمیمات سخت برای مهار 

ناترازی های اقتصاد کلان تعلل داشته است.
شقاقی ادامه می دهد: همچنین اختلاف معنی دار ارز 
نیمایی و ارز در بازار آزاد موجب شده کسری های تجاری 
و حساب سرمایه تشدید شوند که خود فشار سنگینی بر 

بازارساز ارز وارد می کنند.
دولت  اقتصادی  تیم  به  بنده  توصیه  می گوید:  وی 
چهاردهم این است که چنانچه به دنبال کنترل ماندگار 
نرخ تورم است باید اولا از سیاست های مالی و بخش واقعی 
اقتصاد شروع کند و برنامه روشنی برای مهار ناترازی های 
اقتصاد ایران داشته باشد، ثانیا تلاش کند گسست بخش 
واقعی از بخش پولی را حل کند، ثالثا چنانچه اصرار بر 
تداوم سیاست های تثبیت  ارزی در شرایط تحریمی دارد، 
الزامات این سیاست یعنی حاکمیت ریال، کنترل  باید 
قرار  کار  را در دستور  و جلوگیری خروج سرمایه  قاچاق 
دهد یا اینکه از سیاست های تثبیت ارزی دست بکشد و 
سیاست مداخله موثر در کریدور بازار آزاد را دنبال کند تا 
و  تجاری  کسری های  و  یابد  کاهش  ارزی  رانت  حداقل 

حساب سرمایه مهار شود.

یک کارشناس بورس: اینکه انتظار داشته باشیم جهش امروز بورس و سبز 
پوشی بازار تداوم داشته باشد بیش از اندازه خوش بینانه است و چالش های 
مجلس با معرفی وزرا و گرفتن رای اعتماد و تغییر مدیران حداقل تا 6 ماه دیگر 

بورس را به رشد حقیقی نمی رساند.
از زمان قطعی شدن سمت مسعود پزشکیان به عنوان رئیس جمهور بازار سکه 
و ارز واکنش های روانی امیدوارکننده ای به این انتخاب نشان داده که بازار سرمایه 
نیز از این پمپاژ مثبت خون در پیکره ی کم جانش بی بهره نبوده. هر چند شوک 
بنیادینی که بازار سرمایه از مرداد 99 متحمل شد نیازمند اقدامات جدی تری  

جهت اصلاح است، اما دریچه ی امید تازه ای به روی این بازار باز شده است.
با اعلام نتایج انتخابات بازار سرمایه با رشد فزاینده ای تنها در یک روز مواجه 
را رد  امید  این  آتی  این رشد ، هر چند کم عمق تر در روزهای  شد ک. تداوم 
دل سهمداران زنده کرد که موعد تغییر مناسبات از راه رسیده است . اعلام 
را  دستوری  قیمت گذاری  مساله  با  چهاردهم  دولت  اقتصادی  تیم  مخالفت 
شاید بتوانمهمترین عامل در بهبود وضعیت بورس دانست. هر چهخ هست 
واکنش های کنونی روانی است چرا که بخش واقعی اقتصاد هنوز دستخوش 

تغییری نشده است.
فردین آقابزرگی،کارشناس بازار سرمایه، در گفتگویی تحلیل و پیشبینی خود از 
وضعیت فعلی این بازار را این گونه مطرح گرد و گفت: پیش بینی بورس در بازده 
کوتاه مدت حتما با انحراف ها و خطاهایی همراه خواهد بود به ویژه در شرایطی 

که فضای اقتصادی با فضای سیاسی نیز توام شده، اگر انتظار عده ای مبنی بر 
این است که با انتخاب اقای پزشکیان بازار به یک باره قرار است بچرخد و روزانه 
۸۰ هزار واحد رشد کند اشتباه محض است، حداقل تا 6 ماه آینده اتفاق ویژه 

ای نخواهد افتاد .
آقابزرگی ادامه داد: پیش بینی می شود تا زمانی که تیم اقتصادی معرفی نشوند 
و برنامه های عملیاتی و قدرت چانه زنی آن ها برای تغییر نوع حکم رانی فعلی که 
سود شرکت ها در آن مورد دست اندازی قرار می گیرد، تغییر نکند، بازار در شرایط 

متعادلی خواهد ماند، و رشد چشم گیر ندارد.
این کارشناس بازار سرمایه تاکید کرد: بازار سرمایه در مقایسه با سایر بازار ها 
و  بلند مدت  بازده زمانی  بازدهی در  ضریب بالای نقدشوندگی، رزومه بالای 
پتانسیل و توانایی ایجاد یک پرتفوی در صنایع مختلف را دارد، و همواره بورس 
پیشرو بوده است. سوابق گذشته این بازار از سال 96 نشان می دهد شاخص کل 
ما ۷۰هزار واحد بوده، که الان 2میلیون و2۰۰هزار واحد است که حدود ۳۰ برابر 
رشد کرده که معادلش در هیچ بازار دیگری نیست بنابراین پتانسیل پیش رو را 

برای میان مدت و بلند مدت مساعد می بینم.
وی اضافه کرد: انتظار بازار سرمایه از پزشکیان و تیم اقتصادی احتمالی او این 
است که موضوع کلی قیمت گذاری دستوری، نرخ بهره بانکی و افزایش آن و 
انتشار بی حد و حصر و بی رویه اوراق در بازار سرمایه را رفع کند، این مجموعه 
چالش هایی بود که بازار سرمایه را از نظر مقامات اقتصادی دولت سیزدهم از 

اولویت انداخته بود، و به نظر می رسید جهت تامین نقدینگی و کسری بودجه 
ازعهده برطرف کردن این دغدغه ها بر نیامدند.

آقابزرگی تاکید کرد: حل معضلاتی مثل نرخ ارز نیمایی اختلافش با نرخ ارز 
آزاد قیمت گذاری نرخ خوراک پتروشیمی و پالایشی نقاط ضعفی بود که برطرف 
نشد و انتظار می رود دولت جدید جهت رفع این اتفاقات اقدام به گره گشایی کند.
این کارشناس بازار، مردم را به نگاه واقع بینانه دعوت کرد و گفت: واکنش های 
هیجانی بازار تداوم ندارد و تا زمانی که وزیران و مدیران مربوطه مستقر نشوند 
و زمان کافی برای اعمال دیدگاه خود نداشته باشند نباید انتظار تغییر مثبت 

داشت.

سیگنال پزشکیان برای بازار سرمایه چیست؟

یکپیشبینیمهمازوضعیتبازارسرمایه

اطـلا عیـه
خانم مهری صفری فرزند محمد درخواست کرده اموال پدرش آقای 
اظهار داشته  و  داده شده  ورثه  به تصرف  فرزند علی  محمد صفری 
پدرش راننده کامیون بوده و در تاریخ ۱۳۸2/۸/۱۱ جهت حمل بار به 
کشور عراق عزیمت کرده و پس از آن غایب شده و اطالعی از او به دست 
نیامده است. از افرادی که از غایب اطالعی دارند درخواست میشود 

اطالعات خود را به این دادگاه اطالع دهند
. فاضی شعبه 4 دادگاه خانواده شهرستان قم(۱8 خانواده 
سابق) - محمد حسن فقیهی قاد بکالهی
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رضا ملکی*

به بهانه فعالیت مدرسه فوتبال هیئت فوتبال قم:

کارنامهمربیانمدرسهفوتبال
بررسیشود!

با آغاز تابستان خیل نوگلان دوست داشتنی با علاقه 
وافری که به توپ جادویی دارند با ثبت نام در مدارس 
فوتبال به دنبال عشق دوست داشتنی خود هستند و 
با هیجان و اشتیاقی وافر در پی کسب آموزش از طریق 

مربیان می باشند.
استادیوم  چمن  زمین  گذشته  سال  ماه  بهمن  از 
شهید حیدریان به هیئت فوتبال واگذارشد تا با رقم 9۰ 
میلیون ماهیانه بتواند هم درآمد شایانی از پول واریز 
شده در حساب هیئت فوتبال از این کلاس ها را داشته باشد و هم با دادن سانس 
به تیم های قمی که در کوران مسابقات کشوری قرار می گیرند عملًا کمک بزرگی به 

این تیم ها نموده باشد.
با همه احترامی که به شخص دکتر باقری رئیس هیئت فوتبال قائل هستم اما سلیقه 
ایشان را در انتخاب مربیان حاضر در کلاس های مدرسه فوتبال شهید حیدریان 
نپسندیدم.وزن مربیان حاضر در کلاس ها از لحاظ تجربه و دانش در سطحی نیست 

که بتواند بهترین سکان ورزشی قم را در خصوص آموزش به نوگلان تامین نماید.
احترام مربیان این کلاس که بعضاً از دوستان نگارنده می باشند محفوظ اما بایست 
دید آیا مربیانی نبودند که سال ها تجربه کار با عزیزان پایه را در کارنامه خود داشتند و 

از آنها دعوت در خصوص فعالیت در این کلاس ها به عمل نیامد.
همه ما در خصوص عزیزان نوگل مسئول هستیم ،اینکه فقط پول معیار باشد و 
کیسه خود را پر نماییم جفای بزرگی است که در حق این عزیزان می گردد که بدون 
هیچگونه سابقه ورزشی و تنها به دلیل فوتبالیست بودن خیانت بزرگی در آموزش 

دارند و این می بایستی از نگاه مسئول مدارس فوتبال هیئت به درستی رصد گردد.
سلامت مربی، دانش او و اعتباری که در رشته ورزشی فوتبال دارد تنها در چند 
کلاس خوب مدارس فوتبال می توان شاهد آن بود و دیگران از این موارد بی بهره اند 

که در حال حاضر همه معیارها پول شده و همه به فکر جیب خود هستند.
 ما این تذکر به همه این عزیزان می رود که در سرای باقی جلوی همه ما گرفته 

خواهد شد و شرمگین خواهیم بود که فقط خود را دیدیم و بس.
 امید داریم هیئت فوتبال با نگاهی درست و استفاده بهتر از مربیان کارنامه دار وزن 
کلاس ها را بالا برده تا عزیزانمان بتوانند از دانش کافی در این کلاس ها بهره مند 

گردند.

معاون حقوقی پرسپولیس: 

درپروندهبیرانوندتحتتاثیراحساسات
قرارنمیگیریم

معاون حقوقی باشگاه پرسپولیس توضیحاتی در خصوص پرونده بیرانوند و ماجرای 
جدایی این دروازه بان از جمع سرخ ها ارائه کرد.

 هومن هدایتی معاون حقوقی باشگاه پرسپولیس امروز )پنجشنبه( در جمع 
خبرنگاران در خصوص تعیین تکلیف پرونده علیرضا بیرانوند گفت: جلسه رسیدگی 
به شکوائیه بیرانوند و باشگاه پرسپولیس برگزار و طرفین توضیحاتی را ارائه کردند. ما 
تمام اسناد و مدارک پرداختی ها را نیز به کمیته تعیین وضعیت ارائه و قرار است روز 

یکشنبه هفته آینده نیز مدارکی از سوی 2 طرف به این کمیته تحویل داده شود.
وی ادامه داد: برای غرامت و انتخاب جانشین دروازه بانی در حد بیرانوند باید 
محاسبه شود که پرسپولیس چه میزان هزینه خواهد کرد و این همان ملاک تعیین 

غرامت برای ما است.
هدایتی با اشاره به زمان فسخ قرارداد بیرانوند با پرسپولیس گفت: در قانون اعلام 
شده که ۱۵ روز پس از پایان رسمی مسابقات فوتبال باشگاهی ایران )لیگ برتر و جام 
حذفی( باید فسخ انجام شود. جام حذفی روز ۳۱ خرداد تمام شد اما بیرانوند روز ۳۰ 
خرداد فسخ کرد. البته بیرانوند حذف پرسپولیس را بهانه قرار داده و می گوید پایان 

لیگ برتر ملاک است.
معاون حقوقی باشگاه پرسپولیس این را هم افزود: اگر ملاک هم برای بیرانوند پایان 
لیگ برتر باشد باید بگویم که این باشگاه در تاریخ ۳۰ خرداد بدهی بیرانوند را تسویه 

کرده و حتی کار به ۱۵ روز بعد از پایان لیگ نرسید.
هدایتی با بیان اینکه پرونده بیرانوند مانند سایر پرونده ها یک پرونده عادی است 
عنوان کرد: ما در این پرونده تحت تاثیر جو سازی و احساسات قرار نخواهیم گرفت 
و به قول فوتبالی ها این بازی هم تنها سه امتیاز دارد. پرونده بیرانوند نیز مانند 

پرونده های دیگر روند عادی را سپری می کند.

آل کثیر: کار سختی داریم؛

امیدوارمبهترینهابهپرسپولیسبیایند
مهاجم تیم فوتبال پرسپولیس گفت: امسال به مراتب کار سخت تری نسب به 

پارسال داریم و امیدوارم بهترین بازیکنان جذب تیم شوند.
عیسی آل کثیر پس از تمدید قرارداد یکساله با باشگاه پرسپولیس اظهار داشت: 
انشاالله که بتوانیم یکسال خوب را در کنار سایر بازیکنان برای پرسپولیس رقم 

بزنیم.
او در خصوص فعالیت زیر نظر کارلوس گاریدو گفت: مربی حدید با ایده های جدید 
وارد تیم می شود؛ برای ما هم سخت خواهد بود اما خودمان را با شرایطی که مربی در 

نظر دارد وفق می دهیم. امیدوارم که اتفاقات خوبی در پرسپولیس رخ دهد.
آل کثیر تصریح کرد: امسال به مراتب نسبت به سال های قبل کار سخت تری 
داریم و امیدوارم بازیکنان مدنظر جذب شوند؛ ما در همه پست ها از دفاع تا حمله 
نیاز به بهترین بازیکنان را داریم تا اتفاقاتی رخ دهد که باعث خوشحالی هواداران 

شود.
او خاطر نشان کرد: انتظار داشتم که به تیم ملی دعوت شوم اما متأسفانه شرایط 
مهیا نشد. من مهاجم هستم و وظیفه ام گلزنی است که این کار را در فصل بیست و 
سوم انجام دادم و با پرسپولیس هم به قهرمانی رسیدم اما دلیل دعوت نشدنم به تیم 

ملی را نمی دانم و باید به نظر سرمربی تیم ملی احترام گذاشت.
حسن رنگرز: 

چهاربرابرشدنپاداشالمپیک
امریمعقولاست

سرمربی تیم ملی کشتی فرنگی اظهار داشت: با توجه به تورم و وضعیت معیشتی 
قهرمانان المپیکی ما، چهار برابر شدن پاداش امری معقول است.

حسن رنگرز در حاشیه نشست صمیمانه وزیر ورزش با نمایندگان ایران در المپیک 
پاریس اظهار داشت: ورزش قهرمانی فراز و فرودهای بسیاری دارد که یکی از ارکان 
قهرمانان ورزش، مادران بزرگوارشان است لذا تجلیل از خانواده های قهرمانان اقدام 

بسیار خوبی است.
سرمربی تیم ملی کشتی فرنگی در خصوص ۴ برابر شدن پاداش المپیک اظهار 
موضوع  در  انصافاً  می کنم.  تشکر  صمیمانه  معمول،  تعارفات  از  خارج  داشت: 
قهرمانان ورزشی، رسیدگی به دغدغه ها، دل مشغولی های آنها اقدامات شایسته ای 
انجام دادند. در یک فاصله کوتاه 2 آئین تجلیل از قهرمانان ورزشی انجام شد، اقدامی 

که قبل از این با تاخیر انجام می شد. 
مضاف بر این باید بپذیریم با توجه به تورم و وضعیت معیشتی قهرمانان المپیکی ما، 

۴ برابر شدن پاداش امری معقول است.
رنگرز در خصوص غیبت روس ها در المپیک گفت: روس ها یکی از کشورهای 
صاحب نام و صاحب سبک هستند که به یقین نبود آنها تاثیرگذار است. به طور 
خاص در خصوص کشتی فرنگی، وضعیت روس ها ولی وضعیت خوبی نبود. سال 
گذشته که روس ها آمدند، جایگاهی در میان تیم های برتر نداشتند. با این حال اگر 
هم حضور می داشتند با توجه عملکردشان پیش از المپیک نیز شرایط خاصی برای 

کشتی گیران ما نبود.

رئیس فدراسیون فوتبال گفت: تهیه »VAR« از وظایف فدراسیون فوتبال نیست، 
اما با توجه به اینکه به لحاظ شرایط تحریمی نمی توانند بنابراین فدراسیون به نیابت 

از آن ها این کار را انجام می دهد.
 مهدی تاج، رئیس فدراسیون فوتبال، در حاشیه مجمع سالانه هیأت فوتبال 

استان اصفهان، در خصوص حضور »VAR« اظهار کرد: تهیه VAR از وظایف 
فدراسیون فوتبال نیست و باشگاه ها باید خودشان در ورزشگاهشان مستقر کنند، 
اما با توجه به اینکه به لحاظ شرایط تحریمی نمی توانند بنابراین فدراسیون به نیابت 
از آن ها با هزینه خودش و کمک وزارت ورزش این کار را انجام می دهد. پیش بینی 

می کنم لیگ امسال با VAR برگزار شود ولی این موضوع به تنهایی کافی نیست.
وی افزود: ورزشگاه ها باید نور تا هزار و 6۰۰ لوکس داشته باشند و باید جایگاه های 
vip و vvip ، چمن مطلوب و ورودی مجزا بانوان و آقایان فراهم شود. اصفهان جزو 
معدود استان هایی است که نمی توانیم بانوان را به ورزشگاه بیاوریم. مشکلاتی از 
لحاظ ساختار ورزشگاه هست که حرف درستی است و باید برطرف شود. به هر 
جهت نمی توان مسابقات را بدون حضور بانوان در دراز مدت برگزار کرد. یک استان 

دیگر نیز همین مشکل را دارد که در حال پیگیری هستیم.
رئیس فدراسیون فوتبال یادآور شد: بلیت الکترونیک و جانمایی با کد ملی از 
مهم های دیگر است تا تعداد بیشتر از بلیت به ورزشگاه نیایند. اگر تمام مولفه ها به 
درستی برگزار شوند، مسابقات لیگ در همان استان برگزار شوند، اما اگر هر کدام 

از این مولفه ها نباشد، باید در ورزشگاه دیگری برگزار شود.
تاج در ادامه در خصوص ضمانت اجرایی سقف بودجه، خاطر نشان کرد: خود 
ما در ایجاد سپاهان نقش داشتیم و سپاهان مطلوب من است. از سوی دیگر به 
اعتراض هواداران نیز حق می دهم، زیرا توضیح کافی برایشان ندادیم. رعایت 
عدالت مالی در برنامه هفتم امسال ارائه شده و پارسال نیز بوده است، باشگاه ها 
اگر بیش از درآمدشان هزینه کنند نمی توانند مجوز حرفه ای بگیرند. سخت گیری 
ما موجب شد ۷ باشگاه از AFC مجوز حرفه ای بگیرند. ایران و عربستان سقف این 
مجوز بودند. سپاهان تنها باشگاهی بود که تمام استانداردهای بین المللی امسال را 

کسب کرد که خود باعث افتخار است.
او اضافه کرد: ضعف هایی داشته و ممکن است امسال هم داشته باشد، در همین 
راستا با همه مدیران عامل باشگاه ها جلسه داشتیم و تمام ضعف ها بیان شد، ضعف 

جدی بیان نشد ولی اگر باز هم ضعفی باشد می توانیم آن را برطرف کنیم.
رئیس فدراسیون با تاکید بر اینکه نباید بگذاریم باشگاه هایمان از جام باشگاه های 
آسیا حذف شوند، افزود: پیش از این تعلیق بودیم، اما اکنون از تنبیه به تشویق 
رسیده ایم. ۳۰۰ هزار دلار بابت اینکه خود فدراسیون فوتبال چند سال پیش در 
مجوز حرفه ای خوب عمل نکرده و به باشگاه هایی که نباید مجوز داده بود، جریمه 
شد. امسال این مبلغ به تشویق رسیده و ۷ باشگاه به مجوز حرفه ای رسیدند. قانون 

است که باید رعایت شود و ضعف هایی دارد که باید برطرف شود.

مهدی تاج: 

تهیه »VAR« وظیفه فدراسیون فوتبال نیست

انتقالاتی  و  از روند نقل  انتقاد  با  پیشکسوت پرسپولیس 
سرخپوشان، گفت: این تیم در ۷ سال اخیر قهرمانی های 
زیادی به دست آورده و مسلما هواداران باز هم از پرسپولیس 

قهرمانی می خواهند.
 تیم فوتبال پرسپولیس در فصل بیست و سوم توانست 
عنوان قهرمانی را از آن خود کند؛ پس از قهرمانی سرخ ها 
شرایط برای هواداران این باشگاه خوب پیش نرفت و تا به 
امروز جدایی مهدی ترابی، دانیال اسماعیلی فر و علی نعمتی 
از این تیم قطعی شده و علیرضا بیرانوند هم به صورت یک 

طرفه اقدام به فسخ قرارداد خود کرده است.
مدیران پرسپولیس هنوز از خرید جدیدی رونمایی نکرده 
آل  عیسی  و  امیری  وحید  گنجی،  پورعلی  مرتضی  و  اند 
و  اند  کرده  تمدید  باشگاه  این  با  را  خود  قراردادهای  کثیر 
محمدحسین کنعانی زادگان هم با صحبت با مدیران این 
باشگاه تصمیم گرفت تا به کار خود در پرسپولیس ادامه دهد.
بهزاد داداش زاده پیشکسوت پرسپولیس در گفت وگو با 
خبرنگار مهر در رابطه با وضعیت این تیم اظهار داشت: در 
نقل و انتقالات پرسپولیس تاکنون خیلی ضعیف عمل کرده 
است و باید دید تکلیف مدیریتی باشگاه چه می شود و آیا 
اعضای هیأت مدیره و مدیرعامل به کار خود ادامه می دهند 
یا از پرسپولیس جدا می شوند و به نظرم پرسپولیس اکنون 

بلاتکلیف است.
بزرگترین حُسن سرمربی خارجی چیست؟

او ادامه داد: در روند انتخاب سرمربی جدید برای پرسپولیس 
خیلی دیر تصمیم گیری شد و حالا که انتخاب شده باید با 
تیم شود. مربی خارجی  بازیکن جدید جذب  نظر گاریدو 
همان طور که حُسن دارد با معایبی نیز رو به رو است. بزرگترین 

حُسن انتخاب مربی خارجی برای یک تیم این است که او با 
اسم بازیکنان کاری ندارد و هر فردی که بهترین عملکرد را در 

تمرینات داشته باشد در ترکیب تیم قرار می گیرد.
مربیان خارجی به دنبال بهبود رزومه خود هستند

داداش زاده افزود: هر مربی خارجی به دنبال بهبود رزومه 
با مربیان  تا جایی که من  کاری خود است و خوشبختانه 
به اخبار فضای مجازی  آنها توجه ای  ام  خارجی کار کرده 
ندارند. وظیفه ما پیشکسوتان این است که به گاریدو ابتدا 
در  که  امیدوارم  و  بگوییم  آمد  خوش  آن  از  پس  و  تبریک 

پرسپولیس موفق شود.

هواداران و پیشکسوتان از پرسپولیس
 قهرمانی می خواهند

کارشناس فوتبال تصریح کرد: پرسپولیس با سایر تیم ها فرق 
می کند، این تیم در فصل جدید باید در ۳ جام لیگ برتر، لیگ 
نخبگان آسیا و جام حذفی با رقبای خود به رقابت بپردازد و 
مسلماً پیشکسوتان و هواداران از این تیم قهرمانی می خواهند 

و مدیران باید این موضوع را به گاریدو گوشزد کنند.
او خاطرنشان کرد: اینکه برخی ها می گویند که گاریدو 
در تیم هایی که هدایت آنها را بر عهده داشته ناموفق بوده 
باید دید آیا آن تیم ها در اندازه پرسپولیس بزرگ و محبوب 

بوده آمد و آیا بازیکنان مدنظر خود را در اختیار داشته است 
یا خیر؛ خیلی از مربیان در دنیا سُکان تیم های بزرگ را 
می گیرند و باید دید گاریدو از چه سیستمی در پرسپولیس 

استفاده می کند.
آرزوی هر بازیکنی حضور در پرسپولیس است اما…

فصل  بازیکنان  از  تن  چند  جدایی  مورد  در  زاده  داداش 
گذشته پرسپولیس گفت: از اینکه بازیکنان جدا شده مُهره 
های تأثیرگذار در پرسپولیس بوده اند، شکی در آن نیست اما 
باید به این موضوع توجه داشت که پرسپولیس تیمی است که 
باید آرزوی هر بازیکن باشد که در آن بازی کند ته اینکه برای 
حضور در این تیم منت بگذارد. هر بازیکنی که از پرسپولیس 

جدا شده ضرر کرده است.
60، ۷0 درصد از شاکله تیم حفظ شده است

و  است  محدود  پرسپولیس  بودجه  بالاخره  افزود:  او 
نمی تواند تمام خواسته های بازیکنان را برآورده سازد. همین 
نفراتی که تاکنون در تیم مانده اند 6۰ تا ۷۰ درصد شاکله 
اصلی پرسپولیس هستند و برای جایگزینی نفرات جدا شده 
با هماهنگی مربی باید بازیکنانی جذب شوند که به مراتب 
عملکرد بهتری از بازیکنان جدا شده داشته اند. جذب گلر و 

مدافع باید سریع تر رخ دهد تا تیم ضرر نکند.
داداش زاده عنوان کرد: پرسپولیس در فصل جدید کار 
پرسپولیس  تأثیرگذار  بازیکنان  داشت،  خواهد  سخت تری 
جدا تیم های رقیب شده اند و تنها حُسن گاریدو این است که 
باتوجه به حضور در لیگ کشورهای منطقه به فضای فوتبال 
در آسیا شناخت دارد. هواداران و مدیران باید آستانه تحمل 
خود را افزایش دهند و به مربی جدید زمان دهند تا در تیم 

نتیجه بگیرد.

انتقاد از عملکرد پرسپولیس در نقل وانتقالات؛

بهزادداداشزاده:جداشدههاضررکردند

 مدیرعامل اسبق باشگاه استقلال معتقد است که فوتبال ایران گرفتار یک اژدهای 
هفت سر فساد است و با ادامه روند افزایش قراردادها تا ۵ سال آینده ورشکست 

می شود.
امیررضا واعظ آشتیانی، مدیرعامل اسبق باشگاه استقلال روز پنجشنبه در گفت وگو 
با ایرنا، درباره افزایش بی رویه قیمت بازیکنان فوتبال با وجود قانون سقف بودجه 
باشگاه ها، گفت: قانون سقف بودجه در شرایطی برای کنترل رقم قراردادها از سوی 
فدراسیون تدوین شد که باعث افزایش قیمت بازیکنان شده است. فدراسیون فوتبال 
با چه استدلالی و بر اساس چه فرمولی، به عنوان مثال رقم ۴۵۰ میلیارد را برای سقف 
بودجه اعلام کرده است. این قانون ابهام دارد و به همین خاطر هم در اجرا موفق نشده 

است.
وی با اشاره به تجربه اتخاذ قانون سقف قرارداد در دهه ۸۰، اظهار داشت: معتقدم 
که قانون سقف قرارداد، قانون درستی بود اما نداشتن یک سازوکار مشخص برای اجرا، 

باعث شکست آن شد و زمینه ای را فراهم کرد که باشگاه ها آن را رعایت نکنند.
واعظ آشیانی با بیان اینکه بالا رفتن قراردادها و گران شدن فوتبال، شرایط سختی 
را برای ادامه فعالیت باشگاه های خصوصی فراهم کرده است، تاکید کرد: در همین 
چند هفته، مدیران ۳ باشگاه به دلیل گران شدن فوتبال، عنوان کردند که نمی  توانند 
دیگر تیم داری کنند. با توجه به قوانین و نحوه مدیریت، شرایطی به وجود آمده که 
فوتبال غیرحرفه ای که پول حرفه ای می گیرد، گران شده است. البته این تاثیری در 
روند فعالیت باشگاه های خصولتی و دولتی که از بودجه عمومی استفاده می کنند، 

ندارد و این تیم ها توجهی هم به رعایت قانون سقف بودجه ندارند.
کارشناس مدیریت ورزش کشورمان، افزود: برای کنترل قراردادها باید دوباره به 
قانون سقف قرارداد برگردیم و این قانون را این بار با یک سازوکار معین اجرا کنیم. 
با توجه به ارزیابی ها، یک سقف برای بازیکن و مربی گذاشته شود و باشگاه ها در 
هماهنگی با هم، بالاتر از آن با بازیکنی قرارداد نبندند، در آن صورت بازیکنی که 
پارسال 2 میلیارد قرارداد داشته، دیگر نمی تواند قرارداد 2۰ میلیاردی طلب کند. این 
بازیکن در صورتی که با رقم سقف قرارداد حاضر به عقد قرارداد نشود در صورتی که 

پیشنهاد خارجی داشته باشد، می تواند ترانسفر شود و حتی ارز هم وارد کشور کند. 
در صورتی که هم پیشنهادی ندارد مجبور است با همان رقم اعلامی باشگاه ها قرارداد 

امضا کند و با آن کنار بیاید.
وی تاکید کرد: با این کار فوتبال با سمت ارزن شدن می رود و می توان سرمایه ها را 
به سمت فوتبال جلب کرد. با این حال ما به دنبال آزمون و خطا در نوشتن و اجرای 
قانون هستیم. قانون سقف بودجه هم یک قانون آزمون و خطایی است و در حالی که 
اصلا اقتدار مدیریتی برای برخورد با تخلفات آن وجود ندارد و تعریف نشده، قرار است 
اجرا شود. این در حالی است که برای هر سطح از تخلف باید یک مجازات مشخص 

تعریف شود.
واعظ آشتیانی یادآور شد: افزایش سرسام آور قراردادها و کارایی نداشتن قوانین مانند 
سقف بودجه برای تعدیل هزینه ها، سبب شده فوتبال ایران از خیلی از کشورهای 

لیگ  در  که  می آیند  ایران  به  وقتی  خارجی  بازیکنان  شود.  گران تر  هم  اروپایی 
کشورشان، پولی که در ایران به آنها می دهند را دریافت نمی کنند.

با اشاره به اینکه هیچ راهی به جز گذاشتن  مدیرعامل اسبق باشگاه استقلال 
سقف قرارداد برای مقابله با افزایش قراردادها نیست، تصریح کرد: برای قانون سقف 
قرارداد باید یک سازوکار و آیین نامه اجرایی تدوین شود. البته اجرای درست این قانون 
به مدیرانی کارآمد، شجاع و با برنامه احتیاج دارد و سیستم فعلی مدیریتی حاکم بر 

فدراسیون فوتبال نمی تواند آن را عملی کند.
وی گفت: دست هایی در فوتبال در کار است تا با افزایش قراردادها، پول بیشتری به 
جیب دلال ها برود! فوتبال با این فرمان به سمت قهقرا می رود و با این روند باید تا ۵ 
سال آینده شاهد ورشکسته شدن فوتبال باشیم. در فوتبال هم اژدهای هفت سر فساد 

وجود دارد که اکنون آن را به این وضعیت رسانده است.

واعظ آشتیانی: فوتبال اژدهای هفت سر فساد دارد؛

فوتبال ایران تا 5 سال آینده ورشکست می شود

مسابقات ترای اتلون)سه گانه( قهرمانی کشور و کاپ آزاد در 
تبریز برگزار و تیم قم موفق به کسب مدال های رنگارنگ شد.

براساس این گزارش ، مسابقات ترای اتلون)سه گانه( قهرمانی 
کشور در رده های سنی امید و بزرگسالان و رقابت های کاپ آزاد 
در رده های سنی زیر ۱6 سال و بالای ۱6 سال در سد اَمند شهر 

تبریز برگزار شد.
تیم قم در بخش بزرگسالان با ۴ ورزشکار در این مسابقات 
حضور پیدا کرد و در پایان با تک مدال برنز سهراب شبانیان 

موفق شد در مجموع امتیاز تیمی، در جایگاه سوم قرار گیرد.

مرتضی سخایی با رأی اعضای مجمع، به مدت ۴ سال به عنوان رئیس هیات بسکتبال 
استان قم انتخاب شد.

براساس این گزارش ، مجمع انتخاباتی هیأت بسکتبال قم عصرروزسه شنبه  در سالن 
اجتماعات شهید عزیززادگان اداره کل ورزش و جوانان استان برگزار شد.

در این مجمع که با حضور جواد داوری رئیس فدراسیون بسکتبال، سانی خانی مدیرکل 
ورزش و جوانان استان قم برگزار شد، مرتضی سخایی از مجموع ۱۵ رأی، ۱۱ رأی را کسب 

کرد و به مدت ۴ سال به عنوان رئیس هیات بسکتبال قم انتخاب شد.
عسکری دیگر کاندیدای پست ریاست هیات بسکتبال ۴ رأی را کسب کرد. مرتضی سخایی در حالی بار دیگر به عنوان رئیس 

هیأت انتخاب شد که پیش از این در دو دوره گذشته به عنوان رئیس هیأت بسکتبال قم فعالیت داشت.

در رده های سنی امید و بزرگسالان ؛

ورزشکارانسهگانهقمدرمسابقاتکشوریخوشدرخشیدند
با رأی اعضای مجمع ؛

سخاییبهعنوانرئیسهیأتبسکتبالقمابقاشد



7 شنبه-23 تیر ماه 1403-    سال بیست  وهفتم -   شماره 5997
سیاسی

پیام روشن رئیس جمهور منتخب در گفت وگو با سید محور مقاومت؛

حمایتازمقاومت،رکنذاتیسیاست
خارجیایران

مواضع رئیس جمهور منتخب ایران در تماس با سران کشورها و گروه های 
محور مقاومت و تاکید وی بر حمایت کامل ایران باردیگر نشان داد که حمایت 

از مقاومت رکن ذاتی سیاست خارجی ایران به شمار می آید.
براساس این گزارش ،مسعود پزشکیان رئیس جمهور منتخب جمهوری 
اسلامی ایران طی هفته گذشته در تماس با سید حسن نصرالله بار دیگر بر 
این موضوع که حمایت از محور مقاومت با قدرت ادامه می یابد صحه گذاشت 
و با این پیام صراحتا ذاتی بودن و لاینفک بودن حمایت از مقاومت در سیاست 

خارجی جمهوری اسلامی ایران را به دیگر طرفین در دنیا نشان داد.
این پیام رئیس جمهور منتخب در شرایطی که رژیم صهیونیستی به دنبال 
ماجراجویی جدید در لبنان است، علاوه بر دمیدن خونی تازه در رگ های 
محور مقاومت و افزایش توان گروه ها و کشورهای این محور در قبال جنایات 
رژیم صهیونیستی و حامیان غربی آن در منطقه غرب آسیا، این پیام مهم را به 
غرب مخابره کرد که برخلاف تصور برخی افراد در کانون های سیاستگذاری 
غرب، دولت چهاردهم با شدت بیشتر از قبل محور اساسی سیاست خارجی 
نظام جمهوری اسلامی ایران در حمایت از محور مقاومت و دیپلماسی منطقه 
ای ایران در منطقه غرب آسیا را ادامه و مورد تاکید و حمایت قرار داده و می 

دهد.
پیام دیگر مواضع سازنده پزشکیان در حمایت از محور مقاومت، قطع امید 
طرفین غربی به گنجاندن و افزودن بحث مسائل منطقه ای به مذاکرات رفع 
تحریم ها و ادامه سیاست سازنده دولت سیزدهم در جلوگیری از گسترش و 

گنجانده شدن مسائل دیگر در بحث مذاکرات ما بین ایران و غرب است.
در طی سال های گذشته غرب همواره سعی بر این داشت که با توسعه و 
گسترش مذاکرات هسته ای به مسائل منطقه ای، بر تمام شئون سیاست 
خارجی جمهوری اسلامی ایران تاثیر گذاشته و به دنبال چانه زنی و قطع 

حمایت ایران از گروه  های محور مقاومت بود.
تحلیلگران آمریکایی در سال های اخیر تاکید ویژه ای بر محور راهبرد منطقه 
خاکستری در منازعات و مناسبات میان ایران و غرب در منطقه غرب آسیا 
داشته و در پیش گرفتن این راهبرد توسط ایران را به عنوان شکست سیاست 

مهار آمریکا به عنوان ابرقدرت هژمون در غرب آسیا عنوان می کردند.
در راهبرد منطقه خاکستری که وضعیت و فضایی میان جنگ و منازعه و 
صلح عنوان می شود، ابهام و پیچیدگی در رفتار بازیگران و به چالش کشیده 
شدن راهبردهای سنتی نظامی رکن اساسی تحولات است. اذعان صاحب 
نظران غربی به شکست سیاست مهار آمریکا در وضعیت و راهبرد منطقه 
خاکستری در غرب آسیا به نوعی یک توصیه سیاستگذارانه به تصمیم گیران و 

سردمداران ایالات متحده نیز به شمار می آید.
مبتنی بر این اذعان توصیه وار، آمریکا باید از اتخاذ چنین راهبرد و وضعیتی 
توسط بازیگران تجدید نظر طلبی همچون ایران، چین و روسیه در مناطق 
مختلف جلوگیری کرده و از اساس آنان را از این سیاست به طرق مختلف از 
جمله چانه زنی های دیپلماتیک منصرف سازد. بر همین اساس نیز گنجانده 
سیاست  مهلک  سمی  همچون  منطقه ای  مسائل  سر  بر  مذاکرات  شدن 
خارجی منطقه ای و جهانی ایران را دچار خدشه ساخته و مبتنی بر همین 
مساله پزشکیان رئیس جمهور منتخب با آگاهی به این موضوع و با اعلام 

حمایت کامل از مقاومت باب این امید را در دل غربی بسته و از بین برد.
یکی دیگر از وجوه مواضع سازنده رئیس جمهور منتخب در زمانی که ایران 
جایگاه ویژه ای را به خصوص در دوران پس از عملیات وعده صادق و پس 
از طوفان الاقصی در منطقه و جهان اسلام به دست آورده و در چشم ملت 
های مسلمان منطقه به عنوان یگانه حامی راستین و ثابت قدم مردم مظلوم 
فلسطین معرفی و مورد پذیرش قرار گرفته این است که حمایت راستین ایران 
از فلسطین و غزه به سهم خود می تواند به دیپلماسی عمومی و قدرت نرم 
ایران در بین ملت های اسلامی کمک کرده و این موضوع نیز به طبع بر روند 
توسعه روابط با دیگر کشورهای منطقه و دیگر کشورهای اسلامی در سرتاسر 
جهان نیز تاثیر گذار بوده و منافع و مزایای بسیاری را برای کشور نیز به همراه 

داشته باشد.

عضو جامعه روحانیت مبارز تهران:

هوادارانکاندیداهاشکستخودرا
بهگردنشوراینگهبانمیاندازند

عضو جامعه روحانیت مبارز تهران گفت: این اخلاق اصلا درست نیست که 
هرگاه یک نامزد انتخابات پیروز می شود، هواداران آن نامزد همه چیز را گل و 
بلبل بدانند و وقتی نامزد مدنظرشان بازنده می شود، تقصیر را به گردن شورای 

نگهبان می اندازند.
حجت الاسلام محمدتقی رهبر در گفت وگو با ایسنا، گفت: شورای نگهبان 
جمعی از علمای دلسوز و خیرخواه کشور هستند که در امور کشور نظر دارند و 

در چارچوب قانون اساسی وظایف شان را به خوبی انجام می دهند.
وی با نکوهش هواداران نامزدهای انتخاب که شورای نگهبان را در پیروزی یا 
شکست نامزدهای مدنظرشان مقصر می دانند، اظهار کرد: این اخلاق اصلا 
درست نیست که هرگاه یک نامزد انتخابات پیروز می شود، هواداران آن نامزد 
همه چیز  را گل و بلبل بدانند و وقتی نامزد مدنظرشان بازنده می شود، تقصیر 
را به گردن شورای نگهبان می اندازند. در انتخابات اخیر البته همه دیدند که 
نامزد شکست خورده هم به دیدار رییس جمهور منتخب رفت و هم با صدور 
بیانیه ای ضمن تشکر از حضور مردم، حمایتش را از رییس جمهور منتخب 

رسما اعلام کرد.
وی ادامه داد: نباید به اظهارات غیرمنصفانه هواداران نامزد شکست خورده 
اعتنا کرد، مهم واکنش و سخنان خودِ نامزد شکست خورده است که بحمدالله 
به دفتر رییس جمهور  با رفتن  آقای جلیلی ضمن پذیرش پیروزی ایشان 
منتخب از ایشان اعلام حمایت کرد. آقای پزشکیان رییس جمهور همه ملت 
ایران هستند چون شورای نگهبان در چارچوب قانون اساسی و منویات امام و 

رهبری صلاحیت ایشان را تایید کرد.
 بعد از انتخاب به عنوان رییس جمهور نیز مقام معظم رهبری ایشان را تایید 
کردند و توصیه هایی به ایشان برای بهبود امور کشور بیان کردند. همه این 
رفتارها و اتفاقات یعنی نباید به اظهار نظرهای نادرست و سخنان نامعقول و 
بعضا از روی بغض برخی هواداران نامزد شکست خورده اهمیت داد و توجه 

کرد.
عضو جامعه روحانیت مبارز تهران گفت: طرفداران با سخنان نادرست دل 
خود را خالی می کنند اما مهم موضع گیری خودِ رقیب است. آقای پزشکیان 

رییس جمهور این آقایان هم هست.
وی استفاده از منتقدان متخصص و دلسوز در ترکیب کابینه دولت چهاردهم 
را موجب گسترش روح همکاری و برادری و کاستن از کینه ها و دشمنی ها 

دانست.

در گفت وگو با فلاحت پیشه بررسی شد:

باید ها و نباید های چیدمان کابینه دولت چهاردهم 

نماینده سابق مجلس به تشریح باید ها و نباید های چیدمان کابینه دولت 
چهاردهم پرداخت.

حشمت الله فلاحت پیشه در گفت وگویی درباره بایدها و نبایدهای چیدمان 
کابینه دولت چهاردهم اظهار کرد: معتقدم که کابینه های دولت برآمده از شعارها 

و اهداف رئیس جمهور است.
نماینده سابق مجلس افزود: آقای پزشکیان شعارهایی را در ایام انتخابات 
مطرح کرد که بر اساس آنها رای آورد، در نتیجه باید افرادی را روی کار بیاورند که 

توانایی تحقق وعده های او را داشته باشند.
افراد داری کارنامه ضعیف نمی توانند به پزشکیان کمک کنند

و  وی افزود: مشخصا ایجاد دولتی شفاف و فعال و حل مشکلات داخلی 
خارجی از مسائلی بود که آقای پزشکیان در ایام انتخابات آن را به عنوان اهداف 
خود مطرح کرد، در نتیجه کسانی که کارنامه ضعیفی در گذشته داشته اند 
نمی توانند رئیس جمهور منتخب را در حل مشکلات و رسیدن به اهداف خود 

یاری کنند.
فلاحت پیشه تاکید کرد: معتقدم کسانی می توانند در کابینه آقای پزشکیان 
عملکرد موفقی داشته باشند که در دوره های مختلف و به ویژه دوران سخت 
تحریم عملکرد قابل دفاعی داشتند و با مردم زندگی کردند، نه آن افرادی که در 
داخل و خارج از کشور به ویلانشینی مشغولند. چرا که این قشر در زمان های 
مهم کشور غایب بوده اند به گونه ای که حتی نسبت به انتقاداتی که به آنها می شد 

نیز پاسخ نمی دادند و واکنشی نداشتند چرا که دفاعیه ای نیز نداشتند.
مردم خواهان دولتی پاک و منسجم هستند

رئیس سابق کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس دهم ادامه داد: 
آقای پزشکیان وابستگی به هیچ حزب و جناحی ندارد و در واقع مردم هستند که 
به گردن او دین و حق دارند پس او باید کابینه ای شکل دهد وابستگی و دغدغه 
اعضای آن مردم باشند نه جناح ها و گروه های سیاسی، چرا که در گذشته شاهد 
این بوده ایم که چطور منافع ملی فدای مسائل گروهی و جناحی شد و این آفتی 

است که آقای پزشکیان برای پیشبرد اهداف خود باید از آن پرهیز کند چرا که در 
گذشته دیده ایم که جناح ها دولت را شکل می دادند و بلافاصله بعد از آن به سهم 
خواهی می پرداختند و نتیجه آن بود که اعضای دولت به جای اینکه در خدمت 

مردم باشند به فکر تامین مسائل حزبی بودند.
وی متذکر شد: یک عده سیاستمداران حرفه ای در کشور وجود دارند که در 
ایام انتخابات ظاهر می شوند کابینه و دولت های تکراری را شکل می دهند این 
افراد کسانی هستند که همیشه در کابینه ها حضور دارند اما به وظایف خود عمل 
نمی کنند. مردم دلتنگ یک رئیس جمهور قوی و خواهان کابینه ای منسجم  و 
پاک هستند و طبیعتاً چنین تیمی نمی تواند از افرادی شکل بگیرد که گذشته و 
عملکرد غیرقابل دفاعی دارند لذا آقای پزشکیان کارنامه عملی افرادی که برای 

کابینه در نظر گرفته بررسی کند.
حضور افراد تکراری در دولت مردم را دلسرد می کند

فلاحت پیشه تصریح کرد: به عنوان مثال باید مشخص شود که فلان وزیر تا 
چقدر توانسته است در ایام وزارت خود به موفقیت و بهبود وضعیت حوزه خود 
دست پیدا کند بنابراین یک فرد فارغ از اینکه متعلق به چه جناح و یا گروه 
سیاسی است اگر عملکرد قابل دفاعی دارد شایسته این است که در کابینه دولت 

قرار بگیرد تا بتواند بهترین کار را برای مردم انجام دهد.
نماینده سابق مجلس افزود: افرادی که فقط به دنبال به دست آوردن یک پست 
و مقام هستند و نمی خواهند کاری انجام دهند نباید فرصت ورود به کابینه را 
پیدا کنند چرا که مردم به گردن آقای پزشکیان دینی دارند. متاسفانه شاهد این 
هستیم که برخی افراد روز اعلام نتایج انتخابات وارد صحنه شده اند و کابینه های 
مختلف تکراری و ناکارآمد را به رئیس جمهور منتخب پیشنهاد می کنند در حالی 
که مردم خواهان تغییر در وضعیت فعلی کشور هستند و اگر چهره های تکراری و 

دارای عملکرد ضعیف را در کابینه ببینند دچار دلسردی خواهند شد.
عزم پزشکیان برای ایجاد تحول نباید قربانی سیاستمداران سوءاستفاده گر شود
وی ادامه داد: البته کابینه دولت جایگاه ویژه ای برای آقای پزشکیان دارد 
و او نگاهی تخصص گرا به این موضوع دارد. به عنوان مثال آقای احمدی نژاد 
نگاهی تمرکزگرا به تیم دولت داشت و به همین دلیل در امور وزارتخانه ها به 
صورت مستقیم دخالت می کرد اما پزشکیان چنین نگاهی ندارد و اختیارات را در 
دست کابینه و متخصصان قرار می دهد. این نگاه دارای جنبه های مثبتی است 
اما چنانچه وزیران ضعیفی برای وزارتخانه ها انتخاب شود این مساله خطرآفرین 

خواهد بود .
فلاحت پیشه بیان کرد: آقای پزشکیان در شرایطی رای مردم را کسب کرد که 
آنها از کابینه های ناکارآمد به سطوح آمده و خسته شده بودند لذا امیدوارم عزم 
ایشان برای ایجاد تغییر و تحول قربانی مسائل جناحی و سیاست سیاستمداران 

سوء استفاده گر نشود.

دولت چهاردهم به دنبال رفع تحریم ها خواهد بود

فرجیراد:پیامآمریکاعدمتمایلبهمذاکرهباایراننبود
یک کارشناس مسائل بین الملل می گویدمسائل ایران و 
اروپا بیشتر در رابطه با مسائل آژانس و پادمان است. در واقع 
پادمان و همان دو سایتی که اروپایی ها دنبال آن هستند. آنها 
نسبت به افزایش میزان غنی سازی اورانیوم حساسیت نشان 
داده و ماه گذشته بیانیه ای را علیه تهران صادر کردند. اگر 
ایران بتواند مسائل خود را با آژانس حل کند، اروپایی ها با 

ایران راه می آیند.
مورد  موارد  از  جهان  با  روابط  بهبود  و  خارجی  سیاست 
او در دوران  تیم همراه  و  پزشکیان  از سوی مسعود  توجه 
مبارزات انتخاباتی بود. برخلاف گروه مقابل؛ رئیس جمهور 
منتخب با تاکید بر لزوم برداشته شدن تحریم ها توانست نظر 
کسانی را که چشم به روابط خارجی ایران و بهبود شرایط 
جلب  خود  به  داشتند؛  تنش ها  کاهش  مسیر  از  داخلی 
کند. دولت چهاردهم با انبوهی از پرونده های گوناگون در 
سیاست خارجی روبه رو خواهد بود. مساله تحریم ها، تنظیم 
روابط با آژانس بین المللی انرژی هسته ای و اروپا، ارتباط با 
همسایگانی چون عربستان و ... مهم ترین مواردی هستند 

که وزارت خارجه باید به آنها بپردازد.
کارشناس  فرجی راد  عبدالرضا  با  خبرآنلاین  در 
اولیت های  درمورد  سابق  دیپلمات  و  بین الملل  مسائل 

سیاست خارجی دولت آینده به گفتگو نشسته ایم:
آغاز می کند.  را  آینده کار خود  دولت چهاردهم ماه 
از ابتدای مناظره ها و نشست های انتخاباتی مسعود 
پزشکیان تمرکز خود را بر روی مساله تحریم ها و حل 
مسائل سیاست خارجی تا اندازه  نسبتا زیادی متمرکز 
کرده  بود. برخی از اطرافیان او هم خود از دست اندرکاران 
توافق نامه ای چون برجام بودند. در چنین شرایطی به 
نظر شما اولویت دولت پزشکیان در روابط خارجی پس 

از تنفیذ چه خواهد بود؟

اینطور که ایشان اعلام کرده در حوزه سیاست خارجی 
بیشتر مدنظر آقای پزشکیان رفع تحریم هاست و در درجه 
اول دنبال برداشتن آنهاست. برای اینکه تحریم ها برداشته 
شود باید گفتگوها را با سرعت بیشتر با آمریکا ادامه دهد و از 
طرفی هم با اروپا باید وارد گفتگو شود. چون اروپا هم با آمریکا 
هماهنگ است. نمی شود توافقی را امریکا انجام بدهد اما 
اروپایی ها نباشند. برای اینکه اقتصاد کشور قبل از اینکه 
تحریم ها برداشته شود سروسامان بگیرد باید این موضوع 
در اولویت قرار بگیرد. دوم این که برای اینکه اقتصاد کشور 
قبل از برداشته شدن تحریم ها شکل بگیرد، اعتمادسازی 
باید با کشورهای همسایه انجام گرفته و با چین و روسیه هم 
تعاملات و گفتگوهای دیپلماتیک صورت بگیرد تا بتوانند 
یک راهگشایی کنند برای اینکه یک سری کالا از ایران صادر 
و وارد شود تا بتوانند تبادل کالا داشته باشند به جای اینکه 
فعلا ارز بخواهند. اولویت اول این است که باید تحریم ها 

برداشته شود.
در روزهای اخیر جان کربی در گفتگو با خبرنگاران 
با ایران  گفت امریکا قرار نیست گفتگوهای برجامی 
داشته باشد و همزمان ایران اعلام می کند گفتگوها 
آیا بازگشت ایران بر سر  روند خود را ادامه می دهند. 
میز مذاکره با امریکایی ها کار ساده ای برای دولت بعدی 

خواهد بود یا اوضاع به سادگی پیش نمی رود؟
با  جان کربی در مصاحبه ها موضع تندتری در مقایسه 
دیگر مقامات امریکایی دارد. هر مصاحبه ای که اینها الان 
انجام می دهند را باید بیشتر داخلی دید تا خارجی چون 
انتخابات در پیش است. این افراد به این نتیجه رسیده اند 
که تا انتخابات امریکا مساله برجام به نتیجه نخواهد رسید. 
وقتی می گویند در رابطه با برجام گفتگو نمی کنیم به معنای 
آن نیست که در رابطه با ایران گفتگو نمی کنند یا نمی توان 

راه حل دیگری برای رفع تحریم ها دست پیدا کرد. ممکن 
است آنها الان احساس کنند که ایران به غنی سازی 6۰ 
به  ایران  و  تمام می شود  برجام هم  نوبت  و  درصد رسیده 
غنی سازی ۳.6۷ برنمی گردد. لذا باید یک راهکار دیگر، 
چارچوب دیگری برای گفتگو پیدا کنند یا شاید هم همین 
جدیدتر  چارچوب  یک   در  را  دارد  ادامه  که  گفتگوهایی 
صحبتی  اگر  من  به نظر  خاطر  به همین  کنند.  پیگیری 
می کنند معنی اش این نیست که نمی خواهند گفتگو کنند.

ایران با اروپا هم درگیری هایی دارد که شدت بیشتری 
به  می تواند  چهاردهم  دولت  آیا  گرفته.  اواخر  این  در 
سراغ به روابط با اروپا برود و آن ها را تنظیم کند یا نیاز 
به بازگرداندن دو طرفه اعتمادهای از دست رفته وجود 

دارد؟
مسائل ایران و اروپا بیشتر در رابطه با مسائل آژانس و پادمان 
است. در واقع پادمان و همان دو سایتی که اروپایی ها دنبال 
آن هستند. آنها نسبت به افزایش میزان غنی سازی اورانیوم 
حساسیت نشان داده و ماه گذشته بیانیه ای را علیه تهران 
صادر کردند. اگر ایران بتواند مسائل خود را با آژانس حل 
کند، اروپایی ها با ایران راه می آیند. اروپا خودش مشکلات 
جدی دارد. مشکلات تورم و راست گرایی و مشکل جنگ 
اوکراین را دارد و نمی خواهد در منطقه خاورمیانه یک بحران 
دیگری ایجاد شود. من تصور می کنم که پیدا کردن راه حل 
برای گفتگو با آژانس و به توافق رسیدن با آن با ارتباط با اروپا 

مرتبط است.
شما بحث کشورهای همسایه را مطرح کردید. توافق 
ایران و عربستان مدت هاست که شکل گرفته اما روابط 
نرفته  کشور  دو  سفارت خانه های  بازگشایی  از  فراتر 
است. آیا به نظر شما دولت چهاردهم مساله عربستان 
را در اولویت های خود قرار می دهد و اینکه برای برقراری 

روابط موثر بین تهران و ریاض چه روندی باید از سوی 
دولت آینده طی شود؟

یک سال است که سفارت باز شده و سفرا اعزام شده اند. 
اما آن انتظاری که ابتدا داشتیم که روابط و کار اقتصادی دو 
کشور جلو برود؛ انجام نشد. من فکر می کنم نشستی بین 
ایرانی ها و چینی ها و سعودی ها باید برگزار شود تا موانع کار 
در نظر گرفته شود. اما آنچه مهم  است اینکه عربستانی ها با 
پیامی که برای تبریک از سوی پادشاه و ولیعهد فرستادند 
نشان دادند که مایل به همکاری هستند. آنها دولت قبل 
را دولتی می دانستند که متعلق به جناحی است که خیلی 
سفت و سخت است در مسائل منطقه. من فکر می کنم آقای 
پزشکیان بتواند یک اعتمادسازی بیشتری برای وضعیت 
فعلی به وجود بیاورد و این اعتمادسازی در دیدار رهبران دو 
کشور فکر می کنم اتفاق خواهد افتاد. اگر ما بتوانیم با اروپا 
کار کنیم و اگر سعودی ها ببینند که روابط ایران با کشورهای 
منطقه در حال توسعه است، طبعا سعودی ها هم سکون 

نخواهند داشت و به حرکت در خواهند آمد.

عضو شورای مرکزی حزب موتلفه اسلامی می گوید: بالغ بر ۱6۰،۱۷۰ نماینده 
مجلس امضاء کردند و از قالیباف خواهش کردند که برای ریاست جمهوری نامزد 
شود، حالا آنها نمایندگانی که از قالیباف خواستند نمی توانند بگویند که ما نخواستیم 
و شما به خواست ما عمل نکردی چراکه به خواست همان نمایندگان عمل کرده و 

نامزد شد.
»همکاری دولت با مجلس و لحاظ کردن نقطه نظرات آنها می تواند جلسات تعادل 
در جلسات رأی اعتماد را حفظ کند.« این پاسخ حمیدرضا ترقی، عضو شورای 
مرکزی حزب موتلفه اسلامی به پرسشی درباره نقش قالیباف در جلسه رأی اعتماد به 

کابینه پیشنهادی پزشکیان است.
جایگاه قالیباف در مجلس بعد از شکست در انتخابات ریاست جمهوری از جمله 
مواردی است که ترقی در گفتگو با خبرگزاری خبرآنلاین مورد ارزیابی قرار می دهد 
و می گوید با توجه به این که ۱6۰ نماینده از قالیباف درخواست کرده بودند که در 
انتخابات ریاست جمهوری داوطلب شود، بنابراین او به درخواست نمایندگان پاسخ 
داده و از این جهت نقدی به او وارئ نیست و جایگاهش هم به چالش کشیده 

نمی شود.
در ادامه گفتگوی  خبرآنلاین با حمیدرضا ترقی، عضو شورای مرکزی حزب موتلفه 

اسلامی را می خوانید:
*آقای ترقی! بعد از شکست قالیباف در انتخابات ریاست جمهوری، به نظر 
می رسد جایگاه او در مجلس با چالش روبرو شود، نگاه شما در این قضیه به 

چه صورت است؟
ما از این موارد در دوره های گوناگون هم داشتیم که روسای مجلس نامزد بودند 
کما اینکه ناطق نوری در دوره پنجم مجلس شورای اسلامی در انتخابات ریاست 
جمهوری داوطلب شد و رقیب خاتمی بود که در نهایت هم رأی نیاورد و به مجلس 

بازگشت و تا پایان دوره هم رییس مجلس بود.
نمی دانم قالیباف چه قولی داده است

*شاید یک تفاوت در قولی باشد که قالیباف هنگام انتخابات هیئت رئیسه 
به مستقلین وعده داده بود که در انتخابات ریاست جمهوری نامزد نمی شود 

اما...
من نمی دانم قالیباف چه قولی داده است.

*شکست قالیباف در انتخابات ریاست جمهوری تا چه اندازه بر ریاست 
قالیباف در سال دوم تاثیرگذار خواهد بود؟

به این دوره یکساله مجلس بستگی دارد، این دست خود نمایندگان مجلس است و 
ما نمی توانیم پیش بینی کنیم.

*اما با مجلس یازدهم می توان مقایسه کرد چنانچه بافت مجلس دوازدهم هم 
نسبت به مجلس یازدهم تغییر کرده است.

در هر صورت قالیباف با ۱9۰ رأی رئیس مجلس شده است، یعنی حدود دو سوم 
مجلس برای ریاست به او رأی داده اند.

قالیباف ۱۶۰، ۱۷۰ حامی در مجلس دارد
*بنابراین شما فکر می کنید قالیباف آن جمع حامی را برای سال دوم به همراه 

خود خواهد داشت؟
بله، آن جمع حامی را دارد، کمااینکه بالغ بر ۱6۰،۱۷۰ نماینده مجلس امضاء 
کردند و از قالیباف خواهش کردند که برای ریاست جمهوری نامزد شود، حالا آن 
نمایندگانی که از قالیباف خواستند نمی توانند بگویند که ما نخواستیم و شما به 
خواست ما عمل نکردی چراکه به خواست همان نمایندگان عمل کرده و نامزد شده، 

الان هم که به مجلس برگشته است.
*قالیباف در شرایطی ریاست مجلس را بر عهده دارد که دولتی با حمایت 
اصلاح طلبان و اعتدالیون روی کار آمده و از طرفی تندروهایی که حتی بر 
علیه خود او اقدام می کنند، در مجلس حضور دارند، شرایط قالیباف را چگونه 
ارزیابی می کنید؟ آیا شرایط برای نگه داشتن تعادل میان مجلس و دولت 

سخت تر شده است یا خیر؟
قطعاً سخت تر است و مثل زمان ناطق نوری و مجلس پنجم نیست که بدنه مجلس 
برای تعامل با دولت همراهی را داشته باشند، قطعاً دولت پزشکیان با مجلس دوازدهم 
چالش جدی خواهد داشت و افرادی که در مجلس دوازدههم هستند، به راحتی تن 

به رأی دادن به هر وزیری نمی دهند و پافشاری خواهند کرد.

مدیریت مجلس برای قالیباف سخت تر گذشته شده است
*در این شرایط قالیباف چه نقشی خواهد داشت؟ او به واسطه امتیاز گرفتن 

از دولت با آنها تعامل خواهد داشت یا...؟
بهرحال قالیباف تابع نظر اکثریت مجلس است و باید ارزیابی کنند که اکثریت 
مجلس چه دیدگاه و نظری دارند، در هر صورت مدیریت به اندازه ای سخت است و 

نسبت به گذشته سخت تر است اما قابل مدیریت است.
*قالیباف توانایی این را دارد که ضمن گرفتن امتیاز از دولت در جلسه رأی 
اعتماد آن موازنه را ایجاد کند؟ با توجه به اینکه جایگاه رئیس مجلس برای 

گرفتن رأی اعتماد بسیار موثر است.
منوط بر این است که همکاری طرفینی باشد، به این ترتیب که دولت به مجلس 
توجه کند و خواسته ها و نقطه نظرات مجلس را مخصوصاً در مورد شایسته سالاری، 
رعایت شرایطی که رهبری اشاره کردند و استفاده نکردن از افرادی که با نظام و انقلاب 
زاویه دارند، رعایت کند چراکه اینها نکاتی است که مجلس باید رعایت کند و باید هم 

رعایت کند که به سمت شایسه سالاری حرکت کند، نه زد و بند جریانی و سیاسی.
*ارزیابی شما از جلسات رأی اعتماد با حضور افراد تندرو در مجلس به چه 
صورت است؟ با در نظر گرفتن این نکته امکان دارد افرادی مانند عراقچی و یا 

طیب نیا برای رأی اعتماد به مجلس معرفی شوند؟
در هر صورت حساسیت این مجلس نسبت به وزرایی که در وضعیت کنونی نقش 
داشتند و مقصر تلقی می کند، حساسیت دارد، لذا پزشکیان باید به این موارد دقت 
کند و اینجور نیست که وزیر پینشهادی بیاورد که بسیاری از مشکلات و مصیبت های 
اقتصادی و خارجی ما مربوط به آنها است، آن وقت اینها را بیاورد، وزیر کند، بنده فکر 

نمی کنم مجلس برگشت به عقب را اجازه دهد.
*اینکه از مسببین وضع موجود می گویید یعنی مجلس این 3 سال عملکرد 

دولت سیزدهم را در نظر نمی گیرد و نمی بیند؟
این ۳ سال که وضع خوبی بوده، وضع بدی نبوده است. ما در این ۳ سال همش آثار 
دولت قبلی و مشکلات ناشی از آن را داشتیم، که اجازه نداده آثار این دولت مشخص شود 

اما آثار این دولت و گام هایی که برداشته حتما در چند ماه آینده خود را نشان می دهد.

حمیدرضا ترقی: 

مدیریتمجلسبرایقالیبافسختترازگذشتهمیشود
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تکذیب فشاربرخی شخصیت ها  در روند تشکیل کابینه
رئیس شورای راهبری دوره انتقال دولت چهاردهم گفت: از همه رسانه ها و نامزدها و دوستان و طرفدارانشان تقاضا 
می کنم از دامن زدن به شایعات و طرح اسامی که نه تنها هیچ پایه و اساسی ندارد بکه تها باعث خدشه دار شدن اعتماد 
عمومی به روند می شود خودداری کنند. از مردم عزیز هم تقاضا دارم که اصلا به این خبرسازی ها توجه نفرمایند. 
شایعه اعمال فشار شخصیت هایی چون اقای خاتمی در این روند را شدیدا تکذیب میکنم. اصولا این شایعات با رفتار 
بزرگمنشانه ایشان سازگاری ندارد. محمدجواد ظریف در پاسخ به پرسش دیگر جماران درباره برخی گمانه زنی ها پیرامون 
روند تعیین اعضای کابینه دولت چهاردهم گفت:  تا کنون هیچ نامزدی برای هیچ پستی از جمله معاون اول حتی بررسی 
هم نشده است. روند بررسی ها پس از دریافت پیشنهادهای سمن ها، انجمن های علمی ، انجمن های صنفی و بخش 
خصوصی شروع می شود. ظریف افزود: فراخوان روز پنجشنبه ارسال شده است. بزودی اعضای کمیته ها با جناب آقای 
دکتر پزشکیان دیدار می کنند تا اولویت های دولت چهاردهم را از زبان ایشان بشنوند. روند بررسی نامزدها به صورت 

کاملا شفاف تنها پس از آن شروع خواهد شد و ان شاءالله تا پایان تیرماه به نتیجه خواهد رسید. 

شناسایی دو مسافر مبتلا به تب دنگی در قم
رییس دانشگاه علوم پزشکی استان قم از شناسایی دو مسافر مبتلا به تب دنگی در این استان خبر داد.مهدی مصری 
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: دو نفر که به امارات مسافرت داشته اند در حال حاضر در قم شناسایی شده اند 
که دارای تب دنگی هستند.وی گفت: این دو بیمار از همان لحظه اولیه شناسایی تحت مراقبت و مداوا قرار گرفته اند و 
تحت نظر پزشکان هستند.رییس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: تله گذاری ها در قم از مدت ها قبل انجام شده و هنوز 
هیچ مورد از پشه آئدس در قم مشاهده نشده است و این دو مورد ابتلاء نیز افرادی بوده اند که مسافر بوده اند.مصری با 
تاکید بر رعایت دستورات بهداشتی و مراقبت گفت: طبق اعلام وزارت بهداشت استان های مختلفی درگیر پشه آئدس و 
بیماری تب دنگی شده اند و ۳۰ درصد از افرادی که با نشانه استخوان درد شدید و تب بالا به مراکز درمانی مراجعه کردند 
مبتلا به بیماری تب دنگی بوده اند.وی اذعان کرد: این بیماری علائمی همچون تب، تورم مفاصل، سردرد، بدن درد و… 

دارد و از این رو باید مراقب باشیم و اقدامات پیشگیرانه انجام شود.

دستگیری ۲ داوطلب کنکور و محرومیت ۱۰ ساله
سرپرست سازمان ملی سنجش و ارزشیابی نظام آموزش کشور از دستگیری دو داوطلب به علت همراه داشتن ابزار 
الکترونیک در اولین روز آزمون سراسری خبر داد.عبدالرسول پورعباس، سرپرست سازمان ملی سنجش و ارزشیابی 
نظام آموزش کشور با اشاره به سالم برگزار شدن نوبت دوم آزمون سراسری ۱۴۰۳ گفت: با تمهیدات پیش بینی شده 
همراه داشتن هرگونه ابزار الکترونیک در جلسه آزمون سراسری به سرعت شناسایی می شود.پورعباس درباره دستگیری 
این داوطلب آزمون سراسری افزود: این دو نفر تلاش می کردند از سئوالات آزمون سراسری تصویر تهیه و از حوزه به 
بیرون ارسال کنند که در کمتر از چند ثانیه بوسیله نیرو های امنیتی شناسایی و در حال اقدام دستگیر شدند.سرپرست 
سازمان ملی سنجش و ارزشیابی نظام آموزش کشور افزود: در کنکور نوبت دوم آزمون سراسری موردی در اتباط با 

تجهیزات الکترونیک مشاهده نشده است. 

گمانه زنی ها درباره مسئولیت آینده مخبر کذب است
دستیار ویژه سرپرست ریاست جمهوری تمام اخبار و گمانه زنی ها درباره مسئولیت آینده محمد مخبر را تکذیب کرد.
کاوه اشتهاردی دستیار ویژه سرپرست ریاست جمهوری در حساب کاربری خود در شبکه اجتماعی ایکس، نوشت: 
تمام اخبار و گمانه زنی هایی که طی روزهای گذشته در خصوص مسئولیت بعدی دکتر مخبر در رسانه ها منتشر شده 
نادرست است و ایشان در حال حاضر به عنوان سرپرست ریاست جمهوری، هیچ دغدغه ای جز انجام دقیق و با قوت 

امور دولت سیزدهم ندارند.

کشف یک تن تریاک در مرز سراوان
فرمانده مرزبانی فراجا از هوشیاری و موفقیت مرزبانان و کشف یک تن مواد افیونی از نوع تریاک در مرزهای جنوبی 
استان سیستان و بلوچستان خبر داد.سردار احمدعلی گودرزی در تشریح این خبر گفت: در راستای کنترل و مراقبت 
از مرزها و برخورد قاطع با هرگونه قاچاق موادمخدر، مرزداران استان سیستان و بلوچستان با اشراف اطلاعاتی و رصد 
تحرکات در مناطق مرزی ، به سرنخ هایی از قصد قاچاقچیان برای ورود محموله سنگین موادمخدر از منطقه مرزی حوزه 
هنگ مرزی سراوان دست یافتند و با برنامه ریزی دقیق عملیاتی و تشدید اقدامات کنترلی، انهدام این باند قاچاق مواد 

افیونی را در دستور کار قرار دادند.

تعیین مدت خدمت سربازی بر اساس شرایط جغرافیایی 
تقی مهری، رئیس سازمان وظیفه عمومی فراجا:مدت خدمت سربازی در مناطق مرزی برخی از استان های 
صعب المعیشت ۱۴ ماه است.کسانی که به صورت غیربومی هستند ۱۸ ماه خدمت می کنند.کسانی که به صورت 

بومی و تا محدوده 2۰۰ کیلومتری شهر محل سکونت خود هستند 2۱ ماه خدمت می کنند.

فرمانده انتظامي استان قم خبرداد:
پلیسآمادهتأمیننظموامنیتعزاداریها

فرمانده انتظامی استان قم از برنامه   ریزی منسجم و آمادگی ۱۰۰ درصدی پلیس در تامین نظم و 
امنیت مراسم های عزاداری در ایام محرم خبر داد. 

سردار "محمد رضا میرحیدری" ضمن تسلیت ایام ماه محرم الحرام، بیان داشت: هرساله عاشقان 
حضرت اباعبدالله الحسین)ع( همنوا با کاروان کربلا، شور و شعور حسینی را احیا می کنند و عشق به 

خاندان اهل بیت عصمت و طهارت علیهم السلام را در دلها زنده نگه می دارند.
فرمانده انتظامی استان قم با اشاره به اینکه در این ایام ماموریت  های کارکنان پلیس در برقراری نظم 
و امنیت مراسم عزاداری شهروندان افزایش پیدا می کند، اضافه کرد: آمادگی لازم برای انجام هر چه 
بهتر و مطلوب  تر امنیت عزاداران حسینی، تکلیفی است که پلیس با برنامه  ریزی های منسجم و  با 
جدیت آن را دنبال می کند. وی، روان سازی ترافیک و امنیت عزاداران حسینی و برنامه های عملیاتی 
در پیشگیری از جرایم را از مهم  ترین اولویت های پلیس در این ایام عنوان کرد و بیان داشت: پلیس 
همگام با عزاداران حسینی و با بسیج امکانات در راستای تأمین نظم و امنیت مردم با مشارکت و همراهی 

عموم عزاداران انجام وظیفه می کند.
سردار میرحیدری در پایان خاطرنشان کرد: پلیس در جای جای استان قم همگام و همراه با عزاداران 
حسینی در برگزاری این مراسم سهیم خواهد بود و امیدواریم عزاداران اباعبدالله الحسین)ع( طبق 

سنوات گذشته با پلیس برای ایجاد نظم و امنیت و ارتقاء انضباط اجتماعی همکاری داشته باشند.

رئیس پلیس فتای استان قم خبرداد:

کلاهبرداریبهبهانهجمعآورینذوراتمحرم
رئیس پلیس فضای تولید و تبادل اطلاعات فرماندهی انتظامی استان گفت: مجرمان سایبری در هر 

مناسبتی به دنبال سوءاستفاده از کاربران فضای مجازی هستند.
مهدی فراز پور با اشاره به فرارسیدن ایام سوگواری حضرت اباعبدالله الحسین )ع(، اظهار کرد: 
باتوجه به فرارسیدن ایام محرم، افراد سودجو با سوءاستفاده از عواطف و احساسات مذهبی مردم با بهانه 
جمع آوری کمک های مالی برای نیازمندان یا تهیه و توزیع نذری در تکایا و هیئت های مذهبی، اقدام 
به کلاهبرداری می کنند.این مقام انتظامی بیان کرد: شهروندان هرگونه واریز اینترنتی وجوه مربوط به 
نذورات را به شماره حساب هیئت های مذهبی و مؤسسات خیریه معتبر و شناخته شده واریز کرده و 
جهت پیشگیری از سرقت و یا هرگونه سوءاستفاده از اطلاعات کارت های بانکی از مراجعه به لینک های 
پرداخت درگاه بانکی منتشر شده در فضای مجازی خودداری کنند. فراز پور تصریح کرد: در روشی 
دیگر از این کلاهبرداری ها نیز شاهد کلاهبرداری با عنوان فروش اقلام و اجناس مخصوص ایام محرم 
و درج آگهی های دروغین در شبکه های اجتماعی هستیم که در این شگرد مجرمانه، این افراد سودجو 
با ایجاد صفحات درگاه بانک جعلی )فیشینگ(، کاربران را به درگاه های جعلی بانکی هدایت و در نهایت 
به اطلاعات بانکی هموطنان دسترسی و اقدام به برداشت غیرمجاز می کنند که هموطنان می بایست 
دقت داشته باشند درصورتی که قصد خرید اینترنتی دارند فقط از طریق سایت های معتبر که دارای 

نماد اعتماد الکترونیکی است اقدام کرده و هرگز فریب آگهی های دروغین را نخورند.
 

رئیس پلیس راهور استان قم خبر داد؛

ممنوعیتگِلمالیخودرودرایاممحرم
رئیس پلیس راهور استان قم گفت: خودرو هایی که به دلیل گل مالی، پلاک آن ها مخدوش و راننده و 

سرنشینان آن غیر قابل رؤیت باشند، توقیف می شوند.
سرهنگ غلامرضا صدفی اظهار داشت: با توجه به سنوات گذشته برخی رانندگان در ماه محرم اقدام 
به طراحی با گل روی بدنه خودرو نموده که این امر موجب پوشیده شدن پلاک ، رنگ ، چراغ ها و شیشه 

های خودرو می گردد.
وی افزود: با توجه به اینکه پوشاندن پلاک و تغییر در رنگ خودرو برابر مقررات ممنوع بوده و از طرفی 
پوشاندن چراغ ها و شیشه های خودرو موجب کاهش دید و افزایش تصادف می گردد. لذا توصیه 
می گردد از چنین اقداماتی که بر خلاف قوانین و مقررات بوده و موجب به خطر افتادن جان سایر 

شهروندان می گردد خودداری شود.
سرهنگ صدفی تاکید کرد : پلیس راهنمایی و رانندگی استان قم با هر گونه تغییر در وضعیت ظاهری 
خودرو مانند گل مالی کردن، پوشاندن پلاک و نصب علائم و چراغ های غیر مجاز و دیگر تغییرات در ماه 
محرم به طور جدی برخورد می نماید. وی افزود:خودروهایی که به دلیل گل مالی، پلاک آن ها مخدوش 
و راننده و سرنشینان آن غیر قابل رؤیت باشند، از سوی پلیس متوقف شده و  در صورت بی توجهی به 

هشدار و توصیه ها خودرو توقیف و به پارکینگ منتقل خواهد شد.

مدیرکل غله و خدمات بازرگانی استان قم گفت: برای تامین کالاهای اساسی مورد 
نیاز هیات مذهبی استان در ایام محرم و صفر امسال ۷2۴ تُن برنج و شکر تدارک 

دیده شد. 
سعید محمدی در گفت وگویی در این خصوص بیان داشت: سهمیه در نظر گرفته 
شده که شامل ۵۰۰ تُن برنج و 22۴ تُن شکر است به خوبی در حال توزیع می باشد 
و در این رابطه پیش بینی های لازم با همکاری  نهادهای متولی انجام شده است تا 

هیات ها بتوانند برنج و شکر مورد نیازشان را تامین کنند. 
وی با اشاره به انجام هماهنگی های لازم برای تامین نان مورد نیاز هیات های 
عزاداری در ایام محرم و صفر سال جاری افزود: در خصوص تامین نان مورد نیاز 

مواکب و هیات های مذهبی استان نیز بسترهای لازم دیده شده و در این خصوص 
هیچ گونه مشکلی وجود ندارد. گفتنی است گندم مورد نیاز استان قم در سیلوی 
بِتُنی ۱۱۰هزار تُنی شهید آصف نخعی که در جنوب غربی شهر قم در محور قم ـ 
سلفچگان قرار دارد، ذخیره می شود؛ این سیلو از امکانات و تجهیزات کامل تخلیه و 

بارگیری گندم برخوردار است.
 به طور کلی حدود 9۰۰ نانوایی در سطح شهر و مناطق مختلف استان قم فعال 
است و نانوایان در این استان انواع نان های مورد علاقه مردم را تولید می کنند. پنج 
کارخانه تولید آرد نیز در قم فعال است و میزان آرد مصرفی نانوایی ها در این استان در 

هر ماه بیش از ۱۰ هزار تُن است.

مدیرکل غله و خدمات بازرگانی استان قم خبرداد :
تامین۷۲۴تُنبرنجوشکربرایهیاتهایمذهبی

معاون شهردار قم خبرداد:

پروژهساختفرهنگسرایشهریار
درمراحلپایانی

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم گفت: پروژه ساخت فرهنگسرای شهریار قم 
در منطقه شش در مراحل پایانی ساخت و تأمین تجهیزات قرار گرفته است. 

عباس حلوایی زاده در گفت وگویی درخصوص پروژه های در دست ساخت در 
شهر قم اظهار کرد: در حال حاضر تکمیل ساختمان فرماندهی آتش نشانی قم با 

بودجه ۷۵ میلیارد تومان در کنار بلوار پیامبر اعظم )ص( آغازشده است.  
وی افزود: سال گذشته آشیانه ساختمان فرماندهی آتش نشانی راه اندازی شد 
و قرار است در این ساختمان تمامی بحث های مربوط به مدیرعاملی سازمان، 

موضوعات اداری و حقوقی و آموزشی و فرماندهی همه در این مکان انجام شود.
 معاون فنی و عمرانی شهرداری قم ادامه داد: این ساختمان شامل زیرزمین، 

همکف و چهار طبقه روی بنا طراحی شده است.
 حلوایی زاده با اشاره به اهمیت نوسازی ایستگاه های آتش نشانی در شهر قم، 
خاطرنشان کرد: نوسازی ایستگاه شماره ۳ آتش نشانی در دستور کار است که 
بالغ بر ۱۳ میلیارد تومان بودجه برای این منظور در نظر گرفته شده و طی ماه های 

آینده تکمیل خواهد شد.
 وی اضافه کرد: فاز نخست سایت تمرینی و آموزشی آتش نشانی در بلوار آیت الله 
بروجردی که شامل محوطه سازی و احداث سوله می شود در دستور کار است. 
بودجه این پروژه نیز بالغ بر ۴۷ میلیارد تومان پیش بینی شده و امید است تا اواسط 
سال جاری به بهره برداری برسد.  معاون فنی و عمرانی شهرداری قم با بیان اینکه 
یکی از کارهای بسیار مناسب ساخت فرهنگسرای شهریار در محله بلوار کارگر در 
منطقه 6 است، گفت: این پروژه پیشرفت فیزیکی مناسبی دارد و لوازم و تجهیزات 

موردنیاز برای آن خریداری شده است.
این  در  گرمایش  و  سرمایش  سیستم های  اجرای  به  اشاره  با  حلوایی زاده   
ساختمان، تصریح کرد: در حال حاضر قسمت نما بالغ بر 9۵ درصد انجام شده 
و ساخت این مجموعه به مرحله نازک کاری رسیده است، مسائل مربوط به سالن 

آمفی تئاتر نیز در حال انجام است تا این پروژه نیز در اواسط سال تکمیل می شود.
 وی اضافه کرد: مجموعه فرهنگی ورزشی بلوار امام موسی صدر پروژه دیگری 

است که بالغ بر 96 میلیارد بودجه به خود اختصاص داده است.
 معاون فنی و عمرانی شهرداری قم با اشاره به اینکه مجموعه فرهنگی ورزشی 
بلوار امام موسی صدر شامل استخر کودکان، سونا، جکوزی و آب درمانی می شود، 
گفت: سازه های استخرها در حال تکمیل است و موتورخانه نیز در مراحل پایانی 

است تا پس از آن ساخت طبقه منفی یک و همسطح در دستور کار قرار گیرد.

معاون شهردار قم خبرداد:

تعیینتکلیفضلعجنوبیحرممطهر
حضرتمعصومه)س(

معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم گفت: یکی از مشکلات هسته مرکزی 
شهر قم، محدودیت ساخت وساز بدون برنامه ریزی برای تملک و اجرای طرح است 

که این اتفاق در ضلع جنوبی حرم مطهر موجب اعتراض شهروندان شده است.
مجید متین فر در گفت وگویی با اشاره به اینکه شهرداری قم به دنبال تعیین 
تکلیف بافت اطراف حرم مطهر است، اظهار کرد: از اقداماتی که در حال پیگیری 

هستیم، تعیین تکلیف بازارچه شیخان و ضلع جنوبی حرم مطهر است.
 وی با اشاره به اینکه محدودیت ساخت وساز در سطح شهر به ویژه در اطراف حرم 
مطهر سبب نارضایتی شهروندان شده است افزود: ضلع جنوبی حرم حدفاصل 
خیابان شهید نمر تا خیابان معلم و مدرسه حجتیه سال های گذشته در کمیسیون 
ماده ۵ محدود شد و هیچ مجوزی به مردم با این بهانه که می خواهد تملک شود، 

داده نمی شود.
 معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم گفت: اینکه چه کسی می خواهد 
تملک کند مشخص نیست؛ آستانه مقدسه حضرت معصومه)س( نیز در اینجا 

نقش بهره بردار را بر عهده دارد و مردم بلاتکلیف هستند.
 متین فر خاطرنشان کرد: جلساتی برگزار شد و بررسی ها صورت گرفت تا این 
طرح محدود شود و در حال حاضر این موضوع در دستور کار است تا در اوایل سال 

جاری به نتیجه برسد.
 وی گفت: موضوعی دیگر طرح توسعه ضلع شرقی حرم و پارکینگ شرقی 
است، بعضاً در این منطقه خانه ها فرسوده، خالی از سکنه و در دست وراث است.

 معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم با اشاره به اهمیت این نقطه از شهر 
ادامه داد: این موضوع از مسائلی است که در دستور کار منطقه ۷ شهرداری برای 

تملک قرار دارد تا در سال جاری به نتیجه برسد.
 متین فر با اشاره به تعیین تکلیف مغازه های حدفاصل دو گیت حرم در خیابان 
ارم است، اظهار کرد: این موضوع دغدغه مهمی برای شورای تأمین استان بود که 

در دستور قرار گرفته است.
 وی افزود: 6۴ مغازه در این محل وجود دارد که باید توسط سازمان بهسازی و 

نوسازی اطراف حرم به عنوان کارگزار تملک شود.
زمینه  این  در  اقداماتی  گفت:  قم  شهرداری  معماری  و  شهرسازی  معاون   
انجام شده و مذاکرات مالی در حال انجام است و امید است در سال جاری و 6 ماه 

نخست سال تملک این مغازه ها انجام شود.
  

مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم خبرداد:

توزیعظروفگیاهی
ویژههیئاتمذهبی

مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم از اجرای طرح توزیع ظروف 
گیاهی در میان هیئات مذهبی با آغاز ایام محرم خبر داد.

به  توزیع ظروف گیاهی  به اجرای طرح  با اشاره  سید عبدالله میرابراهیمی 
هیئات مذهبی قم برای پنجمین سال متوالی، اظهار کرد: تلاش داریم با نگاه 
زیست محیطی و سلامت شهروندان، بحث جایگزینی ظروف گیاهی به جای 

ظروف پلیمری را فرهنگ سازی کنیم.
وی با بیان اینکه با گذشت زمان و استفاده بی رویه از ظروف پلاستیکی به ویژه 
در ایام محرم مشکلاتی در زمینه مدیریت این ظروف در طبیعت و رهاسازی آن ها 
تا ظروف  تا ۵۰۰ سال طول می کشد  ایجادشده بود، تصریح کرد: بین ۳۵۰ 
پلاستیکی در طبیعت تجزیه شود و ازاین رو آلودگی هایی را در محیط به وجود 

می آورند.
مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم، فرهنگ سازی در هیئات 
را بسیار مهم ارزیابی کرد و افزود: هیئات از جایگاه فرهنگی مهمی در جامعه 
برخوردارند و به همین خاطر سعی داریم از این بستر برای آگاه سازی جامعه برای 

حرکت به سمت استفاده از جایگزین های ظروف پلیمری استفاده کنیم.
وی با تأکید بر اینکه تلاش داریم با نگاه زیست محیطی و سلامت شهروندان 
بحث جایگزینی ظروف گیاهی به جای ظروف پلیمری را فرهنگ سازی کنیم، 
خاطرنشان کرد: با توجه به اینکه حجم استفاده از ظروف پلیمری در ایام محرم 
به شدت افزایش می یابد، این طرح همچون سال های گذشته در دستور کار قرار 
گرفته تا کمترین مشکل زیست محیطی و بهداشتی را برای شهروندان داشته 

باشیم.
میرابراهیمی گفت: در سال های گذشته روال کار این سازمان به این گونه بود 
که به هیئاتی که به دنبال جایگزین کردن ظروف گیاهی به جای پلیمری بودند 
بخشی از هزینه این ظروف پرداخت می شد که استقبال خوبی نیز صورت گرفت.

به  نیاز  گیاهی  ظروف  بالای  قیمت های  به  توجه  با  البته  کرد:  تصریح  وی   
حمایت هایی در این زمینه وجود دارد تا برای هیئات قیمت تمام شده معقول باشد 

و تلاش کردیم مابه التفاوت قیمت ظروف پلیمری و گیاهی را جبران کنیم.
مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم اضافه کرد: در سال های 
گذشته روال کار این سازمان به این گونه بود که به هیئاتی که به دنبال جایگزین 
کردن ظروف گیاهی به جای پلیمری باشند بخشی از هزینه این ظروف پرداخت 

می شد که استقبال خوبی نیز صورت گرفت .
ایام محرم برای حفظ  از نذورات  امیدواری کرد که بخشی  ابراز  پایان  وی در 

محیط زیست خرج و هزینه شود و اجازه ندهیم محیط زیست آسیب ببیند.

معاون فنی اداره کل انتقال خون استان قم گفت: با توجه به اینکه خون و 
فرآورده های آن از طول عمر کوتاه و مشخصی برخوردارند توصیه می کنیم که 
شهروندان اهدای خون خودشان را در طول ماه محرم و صفر انجام دهند و نذر 

خون را به روزهای تاسوعا و عاشورا محدود نکنند. 
علیرضا کبیری در گفت وگویی اظهار کرد: در خردادماه سال جاری بیش از  
۴ هزار و ۵۰۰ نفر از داوطلبین اهدای خون به مراکز دوگانه اهدای خون استان 

مراجعه کردند که از این تعداد بیش از ۳ و ۷۰۰ نفر موفق به اهدای خون شدند.
معاون فنی اداره کل انتقال خون استان قم یکی از شاخص های مهم در تأمین 
خون مورد نیاز مراکز درمانی را اهدای مستمر خون دانست و گفت: بیش از 6۳ 
درصد از این داوطلبین، اهداکنندگان مستمر بودند که حداقل دوبار در سال 
اهدای خون داشتند. وی ادامه داد: در خردادماه سال جاری ۱۳۱ نفر معادل ۳ و 
نیم درصد از اهداکنندگان بانوان بودند که نسبت به ۵۰ درصد جمعیت بانوان، این 

میزان اهدای خون کافی نیست.

کبیری یادآور شد: با شروع ماه محرم پویش نذر خون همانند سنوات گذشته در 
مراکز انتقال خون استان قم با شعار »اهدای خون فرهنگ حسینی، نذر عاشقان« 
آغاز شده است. وی بیان کرد: با توجه به اینکه خون و فرآورده های آن از طول عمر 
کوتاه و مشخصی برخوردارند توصیه می کنیم که شهروندان اهدای خون خودشان 
را در طول ماه محرم و صفر انجام دهند و نذر خون را به روزهای تاسوعا و عاشورا 
محدود نکنند. معاون فنی اداره کل انتقال خون استان قم تاکید کرد: در روزهای 
تاسوعا و عاشورا مرکز اهدای خون روح الله واقع در میدان روح الله جنب دبیرستان 

ماندگار امام صادق از ساعت ۸ الی ۱۸ پذیرای داوطلبین اهدای خون هستند.
رگ های  در  خون  ذخیره  جهت  محل  بهترین  کرد:  تصریح  پایان  در  وی 
اهداکنندگان است و با خروج خون از بدن شرایط و مدت زمان نگهداری آن بسیار 
متفاوت خواهد بود؛ بنابراین تقاضا می کنیم که عزاداران حسینی اهدای خون را 
در طول ماه محرم و صفر انجام دهند که ما بتوانیم استفاده بهینه و صد در صدی را 

از خون های اهدایی داشته باشیم.

معاون فنی اداره کل انتقال خون استان قم:
تداومپویشنذرخونتاپایانماهصفر

عکاس: حسین شاه بداغی

آیین عزاداری »مشق شمشیر« نجفی های مقیم قم

آیت الله سعیدی درجمع مدیران کمیته امداد کشورمطرح کرد: 

استفاده از ظرفیت های مردمی برای خدمت  به محرومان
تولیت آستان مقدس حضرت معصومه)س(، اقامه خدمت نسبت به محرومان و 
مستضعفان را یک وظیفه شرعی دانست و گفت: باید از ظرفیت های مردمی برای 

خدمت رسانی به محرومان استفاده شود.
آیت الله سید محمد سعیدی روز چهارشنبه جمع مدیران کمیته امداد کشور در قم 
افزود: باید دست مردم در امر مقدس خدمت رسانی به محرومان دخالت داشته باشد 
و این دست های پر توان و بابرکت باید باقی بماند و این دست ها زمانی باقی می ماند 

که از تشریفات و کارهای اضافی در نهاد کمیته امداد پرهیز شود.
وی یادآور شد: هدف اصلی در جریان حمایتی و امدادی در این سازمان، تأکید بر 
گسترش ایثار، انفاق و فداکاری حتی در زندگی های شخصی مدیران این سازمان 

است.
این  ارشد  مدیران  به عنوان  دلسوز  و  خیرخواه  مدیران  انتخاب  گفت:  سعیدی 
سازمان از جمله موارد بسیار مهم است که می تواند به توانمندسازی و خروجی 

مناسب کمک نماید.
وی افزود: اگر نظام اسلامی بخواهد در مقابل مستکبرین ایستادگی کند و مدافع 
محرومان باشد باید ظرفیت حمایتی و امدادی خود را در داخل و خارج حفظ نماید.

امام جمعه قم در ادامه خاطرنشان کرد: قیام امام خمینی )ره( که برگرفته از قیام 
سیدالشهدا )ع( بود در واقع یک حرکت امدادی بود. قیام امام خمینی )ره( و نهضت 
آن بزرگوار در ماه محرم اتفاق افتاده و سخنرانی تاریخی ایشان در مدرسه فیضیه در 

روز دوازدهم محرم بوده است.
سعیدی، ظرف زمانی ماه محرم را برای قیام و نهضت انقلاب بسیار مهم و نمادین 
دانست و افزود: سخنرانی امام بسیار هشداردهنده، تأثیرگذار و دلگرم کننده برای 

ملت بود و باعث شد این قیام به نتیجه برسد.
عضو مجلس خبرگان رهبری خاطرنشان کرد: داستان کربلا یک ماجرای امدادی 
برای امت اسلام بود چرا که امت اسلام پس از چند دهه از رحلت نبی گرامی اسلام 

دچار یک بحران هویت شده بود و از دین اسلام فقط اسمش باقی مانده بود.
وی یادآور شد: اسلام ناب نبوی بعد از چند دهه از نظر محتوایی تبدیل به اسلامی 
شد که آشکارا و به وضوح طرف داران این اسلام، فرزند پیامبر خود را به شهادت 

رساندند.

استاندار قم گفت: ماه گذشته تورم استان نسبت به 
میانگین کشور کمتر بوده است.

سیدمحمد آقامیری در جلسه شورای مسکن استان 
قم گفت: نرخ مسکن در شاخص های تورم در کشور 
۳6 درصد و در قم 2۸ درصد تاثیر دارد که با سرعت 
بخشیدن به نهضت ملی مسکن و کاهش نیاز بازار به 
مسکن در قم شاهد پایین تر قرار گرفتن نرخ تورم از 

میانگین کشوری در ماه گذشته بودیم.
وی افزود: در حال حاضر ۷۱ هزار واحد مسکونی در 
قالب طرح نهضت ملی مسکن به قم تخصیص یافته 
که تلاش می کنیم ۱۵ هزار واحد دیگر هم به آن اضافه 

شود.
آقای آقامیری بر سرعت بخشیدن به روند توسعه 
زیرساخت ها در سایت های نهضت ملی مسکن تأکید 

کرد و گفت: باید زمانی که واحد ها تحویل داده داده 
می شود تمام زیرساخت ها مهیا باشد.

جوانی جمعیت، مستلزم حمایت از جوانان در امر 
ازدواج است استاندار قم  همچنین در جلسه ستاد 
جوانی جمعیت و خانواده استان قم با اشاره به اهمیت 
موضوع حمایت از خانواده گفت: جوانی جمعیت، 
مستلزم حمایت از جوانان در امر ازدواج و فرزند آوری 
است. سید محمد آقامیری با اشاره به سیاست های 
کلان استان در حوزه جوانی جمعیت و فرزند آوری، 
افزود: برای ایجاد انگیزه و تمایل جوانان به امر ازدواج 

و فرزندآوری، مشوق ها و تمهیدات لازم فراهم شود.
وی یکی از مسائل مهم در موضوع جوانی جمعیت را 
پدیده طلاق دانست و ادامه داد: آسیب شناسی علل 
طلاق و برنامه ریزی جهت پیشگیری از این آسیب ها، 

کمک زیادی به کاهش طلاق و به دنبال آن حمایت از 
خانواده و جوانی جمعیت می کند.

وی با تاکید بر ظرفیت های قانونی و امکانات دولتی 
از  یک  هر  افزود:  کارکنان،  ازدواج  تسهیل  زمینه  در 
دستگاه های استان با جامعه هدف بالا مثل آموزش 
و پرورش و نیز دستگاه های مددرسان می توانند نقش 

مهمی در این زمینه داشته باشند.
آقامیری نقش مراکز مشاور ازدواج را مورد توجه قرار 
داد و گفت: در حل مسائل مربوط به ازدواج و طلاق 
زوجین نقش ملموس مراکز مشاوره اهمیت ویژه ای 
دارد و باید بسته های مشاوره ای ویژه ای برای این امر 

مطالعه و در نظر گرفته شود.
استاندار قم در پایان بر لزوم برگزاری مستمر جلسات 

جوانی جمعیت و حمایت از خانواده تاکید کرد.

استاندار قم خبرداد:

تورمخردادماهقم،پایینترازمیانگینکشور

روند  به  اشاره  با  قم  استان  مسکن  بنیاد  مدیرکل 
آماده سازی سایت نهضت ملی مسکن طایقان، گفت: 
عملیات خاک برداری و زیرسازی این سایت افزون بر 

۴۰ درصد پیشرفت فیزیکی دارد. 
اهتمام  به  اشاره  با  گفت وگویی  در  اطهری  محمد 
بنیاد مسکن در زمینه تسریع در تخصیص زمین های 
طایقان  سایت  داشت:  اظهار  مسکن،  ملی  نهضت 
۴۸۰ مساحت دارد که هم اینک طراحی و همچنین 
زیرسازی ۴۰۰ واحد مسکونی از این سایت مسکونی 

در دست اقدام است.
وی با بیان اینکه در سایت طایقان، امکان ساخت 

کرد:  اضافه  دارد،  وجود  مسکونی  واحد  چهارهزار 
مسکونی  سایت  خاک برداری  و  زیرسازی  عملیات 
طایقان از بیش از ۴۴۰درصد پیشرفت دارد و تخصیص 

پروژه به متقاضیان در حال انجام است.
وی تصریح کرد: بنیاد مسکن انقلاب اسلامی قم 
پس از تکمیل سفت کاری و نمای بیرونی واحدهای 

مسکونی، آنها را در اختیار متقاضیان قرار خواهد داد.
اطهری با تاکید بر آماده سازی زیرسازی و زیرساخت 
این  ویلایی  "واحدهای  شد:  یادآور  طایقان،  سایت 
متقاضیان  به  2۴ماهه  زمانی  بازه  یک  طی  سایت 
تحویل می شود. اطهری همچنین در خصوص متراژ 

ویلایی  واحدهای  متراژ  کرد:  اظهار  واحدها،  این 
طراحی  مترمربع  تا 2۰۰  بین ۱۸۰  طایقان  سایت 
شده است. مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی قم 
همچنین گفت: در طرح نهضت ملی مسکن استان 
یک هزار و ۵۰۰ مددجوی بهزیستی ثبت نام کرده اند 
که ۴۰۰ نفر از این افراد در سایت طایقان، صاحب خانه 
خواهند شد. سایت طایقان در فاصله هفت کیلومتری 
شهرک پردیسان قم و نزدیکی روستای طایقان قرار 
دارد. روستای طایقان در بخش سلفچگان قرار دارد؛ 
۱۸ کیلومتر با قم فاصله دارد و در جنوب غربی استان 

می باشد.

مدیرکل بنیاد مسکن استان قم خبرداد :

پیشرفت40درصدیزیرسازیسایتمسکونیطایقان


